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T I T O Z N O V A P R E D S E D N I K S Z D L J U G O S L A V I J E 

Enotnost naših delovnih ljudi, 
je osnova vseh zmag v soc ia l is t ičn i I zgradn j i 

Pretekli petek je V. kongres Socialistične zveze delovnega 
Judstva Jugoslavije zaključil svoje delo. V rtovi zvezni in nad
zorni odbor so delegati izvolili vse predlagane kandidate. Takoj 
po zaključku kongresa se je sestal novoizvoljeni zvezni odbor 
SZDLl in znova izbral za predsednika Socialistične zveze Josipa 
Broza Tita, za generalnega sekretarja pa Aleksandra Rankovića. 
Za sekretarje so bili izvolili Veljka Vlahovića in Krsta Popivodo, 
za blagajnika pa Radovana Papića. 

Na kongresu so sprejeli tudi spremembe v statutu in kon
gresne sklepe, po poročilu o izidu volitev pa je predsednik Tito 
povzel zaključno besedo in zaključil V. kongres SZDLJ. Delegati, 
ki so se udeležili kongresa, so odnesli v svoje kraje polno naj
lepših vtisov, hkrati pa se zavedajo odgovornosti, da bodo vse 
bogato gradivo kongresa prenesli na članstvo organizacij SZDL, 
ki jih je izvolilo za svoje delegate na V. kongresu Socialistične 
zveze. 

ZAKLJUČNA BESEDA TOVARIŠA TITA 

nd Q7ni 7Qlfici kako bomo izpolnili 
U U O L U L £ d V l d l , novi petletni načrt 

v SVOJEM ZAKLJUČNEM GOVORU NA V. KONGRESU 

k SOCIALISTIČNE ZVEZE DELOVNEGA LJUDSTVA JUGOSLA
VIJE JE PREDSEDNIK TITO MED DRUGIM DEJAL: 

Pi*et! kongres je še enkrat močno 
manifestiral in potrdil politično ter 
idejno enotnost naše Socialistčne 
zveze delovnega ljudstva Jugoslavi
je. Na tem kongresu je prišla ta 
motnost do izraza bolj kot kdajkoli 
poprej. Vaša dolžnost, tovariši in 
/ovarišice, je sedaj, da seznanite 
člane SZDLJ z vsemi sklepi, ki jih 
je sprejel kongres. In ne samo člane 
Socialistične zveze, temveč vse naše 
ljudi. 

Iz razprave na kongresu, iz vse
ga, kar je bilo tukaj rečeno, se do
biva jasen vtis, da so b li rezultati, 
doseženi ob vsestranskem razvoju 
v̂ š̂e države, mogoči samo zahvalju

joč se tej enotnosti, ki je bila doslej 
osnova vseh naših zmag v sociali-
idčni izgradnji. Želel bi, tovariši in 
(ovarišice delegati, da bi tudi pri iz-
rrševanju nalog, ki smo si jih za
stavili na tem kongresu, vladala 
takšna enotnost in soglasnost, da bi 
bili naši uspehi v prihodnje še večji. 

Pred nami so velike naloge. Ko 
bomo izvršili sedanji petletni načrt, 
bomo začeli izpolnjevati naloge iz 
novega petletnega načrta. Čeprav 
bo ta načrt zelo obsežen, čipprav bo
do potrebni veliki napori za njegovo 
izvršitev, sem prepričan, da se vsi 
strinjate z menoj, da ga bomo veli
ko laže v polni meri izvršili, kot pa 
je bilo to v preteklosti. Od Sociali
stične zveze delovnega ljudstva Ju
goslavije, od upornosti in elana nje
nih članov zavisi, če bomo ta plan 
izvršili tako, kot ga bomo postavili 

Tovariši in tovarišice, glede na 
to, da je vladala — ne tukaj na kon

gresu niti ne v naši državi — dolo
čena zmeda v gledanju na to, kaj 
je Socialistična zveza in kaj je Zve
za komunistov, bi hotel tudi o tem 
spregovoriti nekaj besed. Vsi dobro 
veste, da so pri nas razčiščeni poj

mi o tem, kakšno vlogo ima Zveza 
komunistov Jugoslavije in kakšno 
Socialistična zveza delovnega ljud
stva. Šesti kongres ZK je točno od
redil vlogo Zveze komunistov v na
daljnjem razvoju socialistične druž
be v naši državi, prav tako pa je 
IV. kongres SZDL točno določil vlo
go in naloge Socialistične zveze. Tu 
ni ničesar nejasnega za ljudi v naši 
državi. Gre samo za to, da ljudje 
v tujini ne morejo razumeti, kako je 
naš razvoj dinamičen, kako je bu
jen in hiter, zaradi česar moramo 
spreminjati tudi organizacijske ob
like in metode dela v naši Sociali
stični zvezi, jih prilagojevati potre
bam našega razvoja na današnji 
stopnji. Zveza komunistov, ki je 
prav tako kolektiven član Sociali
stične zveze delovnega ljudstva Ju
goslavije, ima nalogo, da idejno 
usmerja proces socialističnega raz
voja. Ima avantgardno vlogo po 
svoji odgovornosti in po svoj'h ob
vezah. Vendar to ne daje članom 
Zveze komunistov kakšnih posebnih 
pravic in beneficij. Člani Zveze ko
munistov imajo iste pravice kot vsi 
ostali člani SZDLJ. 

Program Socialistične zveze je 
zelo obsežen. To je akcijski pro
gram, program dejavnosti, program 
izgradnje naše dežele. Toda ta pro

gram je zasnovan na načelih pro-
granva Zveze komunistov Jugosla
vije, katere člani imajo nalogo, da s 
svojo upornostjo in komunistično 
doslednostjo delujejo znotraj te 
zveze, da bi ta program izvršili. 
Potemtakem se ni nič spremenilo v 
dosedanjih odnosih med'Zvezo ko
munistov in Socialistično zvezo 
Morda samo to, da je že danes la
že, jutri pa bo Zvezi komunistov še 
laže, ko se bo poglobila in učvrstila 
socialistična zavest v vrstah najšir
ših množic naših državljanov, a ne 
samo pri članih SZDLJ. 

S tem bi hotel, tovariši In tovari
šice, razbiti napačno pojmovanje, ki 
se je, ne vem iz kakšnih razlogov 
začelo širiti izven naše države, da 
obstoji pri nas nekakšno nasprotje 
med Zvezo komunistov in Sociali
stično zvezo. Ne, mi smo eno in gre
mo k enemu cilju — ne samo Zveza 
komunistov in Socialistična zveza 
delovnega ljudstva, temveč vsi dr
žavljani naše socialistične dežele. 

Tovariši in tovarišice, ko se bo
ste vrnili v svoje kraje, vam želim 
mnogo» uspeha pri vašem delu, pri 
nadaljnji izgradnji naše srečnejše 
prihodnosti in prosim vas, da vse 
kar ste tukaj slišali, in vse, kar smo 
tukaj sklenili, prenesete delovnemu 
ljudstvu širom po naši deželi. 

PRVI MAJ, PRAZNIK 
USPEHOV IN 
PERSPEKTIVE 

Vsako leto praznujerho 1. maj kot praznik naših uspehov o 
socialistični graditvi. Letos pa ga praznujemo še z večjim pono
som, samozavestjo in vedrim pogledom, saj nas letošnje prazno
vanje L maja spominja na vrsto dogodkov, ki so bili odločilni 
v našem razvoju in ki nam kažejo našo pot. 

Letos poteka 70 let, odkar se 1. maj proslavlja kot dan pro-
letariata vsega sveta, kot praznik boja proti kapitalističnemu 
izkoriščanju in za razredno osvoboditev. Ta boj so naši narodi 
v ljudski revoluciji že izbojevali. Vendar se kot internacionalisil 
in dosledni borci za mir veselimo vsakega uspeha na tej poti v 
drugih deželah. 

Zadovoljni smo ob dejstvu, da mednarodna napetost vedno 
bolj popušča. Živimo v času, ko se svetovnemu delavskemu gi
banju odpirajo nove perspektive, ko se odpirajo realnejše mož
nosti za mir, ko se številni narodi otresa jo kolonialnega suženj
stva in ko bloki počasi izgubljajo svojo veljavo. 

Letos proslavljamo L maj v znamenju 15-letnice osvoboditve. 
To so leta naših velikih uspehov. V tem kratkem obdobju je naša 
dežela najhitreje napredovala, zlasti v zadnjih letih, saj se malo-
katera država na svetu pohvali s takim hitrim tempom material
nega razvoja. Ta izreden uspeh pa ni le rezultat delovnega na
vdušenja naših ljudi, marveč je predvsem odlika družbenega in 
gospodarskega sistema. Vsi naši uspehi pa so neločljivo vezani 
z obstojem delavskih svetov in komun, z vsem mehanizmom de
lavskega in družbenega samoupravljanja, skratka s sistemom ne
posredne socialistične demokracije. 

Ze 10 let proslavljamo L maj ne le kot praznik proizvajal
cev, pač pa tudi kot praznik upravljavcev. Tudi letos ga proslav
ljamo tako. Kot upravljavci, ki danes odločamo v podjetjih o-
razdelitvi skoraj polovice družbenega proizvoda, kot proizvajalci, 
ki proizvajamo štirikrat več kot pred vojno in bomo osnovne 
postavke petletnega plana izpolnili v štirih letih, se pravi — že 
letos. Naš letošnji L maj je torej praznik vedno večje trdnosti 
in veljave našega demokratičnega samoupravljanja in pomemb
nih proizvodnih uspehov. 

Se nekaj je, kar daje letošnjemu praznovanju L maja po
sebno svečano obeležje. Se smo polni globkih vtisov in vročegm 
navdušenja na V. kongres Socialistične zveze delovnega ljud
stva Jugoslavije, ki je zasedal pred dnevi. Vloga in aktivnost 
Socialistične zveze sta bili izrednega pomena za mobilizacijo nm-
ših^ narodov pri izgradnji ekonomskih osnov družbe in sociali
stične demokracije, za razvoj delavskega samoupravljanja in ko
munalnega sistema. 

Bogato gradivo in pomembni sklepi tega impozantnega zbo
ra bodo našim delovnim ljudem dragoceno napotilo pri delu 0 
naslednjem obdobju in bodo prispevali k hitrejšemu in uspešnej
šemu gibanju naše družbe k socializmu. 

V takem svečanem vzdušju, v znamenju velikih uspehov in 
jasne perspektive praznujejo letos naši delovni ljudje L maj ob 
zavesti, da vse kar gradijo, gradijo zase, za lepše in srečnejšt 
življenje svojih družin in za mir v svetu. Za takšne cilje pa }» 
vredno vlagati vse svoje sile in sposobnosti. -ma-

IZVLEČEK IZ SKLEPOV V. KONGRESA S Z D U 

Krepitev enotnosti socialističnih sil 
V prvem delu sklepov, ki jih je V. kongres SZDLJ sprejel, 

ugotavlja kongres, da so za minulo obdobje sedmih let značilni 
veliki uspehi v gospodarstvu dežele in v graditvi socialističnih 
družbenih odnosov. V drugem in tretjem delu sklepov, ki jih v 
skrajšani obliki objavljamo, navaja kongres osnovne naloge v 
naši politiki, katerih težišče bo nagel razvoj gospodarstva, po
večanje delovne storilnosti, dvig življenjske ravni in razširitev 
materialne osnove samoupravljanja. V četrtem delu sklepov, ki 
obravnavajo našo zunanjo politiko, pa se kongres zavzema za 
nadaljnjo krepitev miru v svetu. V sklepih je med drugim rečeno, 
da se bo Jugoslavija za uresničitev teh ciljev tudi v prihodnje 
zavzemala za razširitev in poglobitev mednarodnega sodelovanja 
na načelih aktivne miroljubne koeksistence. 

Drugi in tretji del sk lepov 
V . kongresa SZDL J u g o s l a v i j e v skrajšani obl iki 

Spričo načel , p o j a s n j e n i h T referatu 
tovariša Tita , kongres meni , da bodo 
osnorne naloge naše pol i t ike • prihod
n j e m obdobju nagel in skladen razYoj 
gospodarstra , povečanje de lovne storil
nosti, nenehno naraščanje ž i v l j e n j s k e g a 
standarda in n a d a l j n j a razširitev mate 
rialne osnove s a m o u p r a v l j a n j a . 

Vzporedno z naračanjem proizvaja l 

nih sil in de lovne storilnosti j e treba 
nenehno izpolnjevat i sistem razdel i tve 
med de lovnimi kolekt iv i in skupnost jo , 
k a k o r tudi znotraj samih kolekt ivov , da 
bi č i m b o l j dos ledno uve l jav l ja l i sociali
stično načelo n a g r a j e v a n j a po delu ter 
sode lovanje kolekt ivov in komun pri 
razdel i tvi družbenih skladov. 

S e d a n j a raven našega gospodarstva 
ter ja širšo uporabo sodobnih tehnoloških 
procesov. B o l j intenzivno znanstveno 
raz i skovalno delo in u v e l j a v l j e n j e last
nih tehničnih in tehnoloških ukrepov T 
posameznih gospodarskih panogah po
stajata bistven pogoj h i trejšega napred
ka pro izvaja ln ih si l . 

Kooperac i ja , special izaci ja in svo
bodno združevanje gospodarskih orga
nizaci j pr i spevajo k naraščanju druž
bene de lovne storilnosti , k b o l j racio
nalni organizacij i , š irši uporabi so
dobne tehnike in znanstvenih dosež
kov v pro izvodnj i . Raznol ike ob l ike 
proizvodnega povezovanja delovnih ko
lekt ivov n a j se u v e l j a v l j a j o ob pol
nem spoštovanju n j ihove samostojnost i 
in n j ihove gospodarske koristi . 

Krepi tev novih socialističnih odno
sov v kmet i j s tvu se razv i ja ob zamo
tanih družbeno-ekonomskih procesih, 
ki n a r e k u j e j o potrebo po nenehneM 

sprejmlja.iju in p r e v e r j a n j u i zkušenj 
in neprestani de javnos t i vseh zavest
nih socialističnih sil . T e g loboke spre
m e m b e in procesi so polit ična vsebina 
dela organizac i j Socialist ične zveze na 
vasi . — Krepi tev zadrug in socialistič
nih gospodarstev , p o g l a b l j a n j e samo
u p r a v l j a n j a v kmet i j sk ih organizaci
jah in čeda l j e širša orientaci ja indi
vidualnih kmetov na kooperac i jo ter
j a j o intenzivno pol i t ično in družbeno 
de javnos t Socialist ične zveze , k a k o r tudi 
drugih organizac i j . 

Dinamični r a z v o j gospodarstva in 
potreba po čimširšem o s v a j a n j u sodob
ne tehnike in sodobnih znanstvenih 
dosežkov v vseh gospodarskih panogah, 
k a k o r tudi uspešna graditev neposredne 
demokrac i j e , n a r e k u j e j o potrebo po 
hitrejši splošni in s trokovni izobrazbi 
držav l janov . — Zato j e treba razvijat i 
nove obl ike in b o l j elastičen sistem šo
lanja , ki bodo omogoč i le delovnim l ju 
dem, da si pr idobe potrebno z n a n j e . 
Izobrazba mora biti tesno povezana s 
pro izvodnjo , kar ter ja , da vse gospodar
ske organizaci je neposredno s o d e l u j e j o 
pri šo lanjn strokovnih kadrov . Pomem
ben činitelj splošne in s trokovne iz
obrazbe , k a k o r tudi ob l ikovanja sociali
stične družbene zavest i d r ž a v l j a n o v po
s ta ja jo razne ustanove, k a k o r so de
lavske in l j u d s k e univerze , nada l j e tisk, 
film, radio, te leviz i ja itd. 

Vsestranska organiz irana akc i ja vseh 
socialističnih sil naše deže le , posebe j 
pa Socialistične zveze de lovnega l jud
stva Jugoslavije , j e eden glavnih čini-
te l jev n a d a l j n j e uspešne mater ia lne in 
socialistične graditve naše družbe . V 
zvezi z že doseženimi gospodarskimi 
uspehi kakor tudi s programom raz
voja , ki j ih bo formul iral b l ižnj i pet
letni družbeni plan, č a k a j o Socialistič
no zvezo z d a j nove naloge nada l jn jega 
u s m e r j a n j a družbenih sil k čim po
po lne j šemu uresn ičevanju socialističnih 
družbenih odnosov v podje t j ih , zadru
gah, komunah in razpredenem sistemu 
družbenega s a m o u p r a v l j a n j « s a vseh 
področj ih . 

( N a d a l j e v a n j e Ba 2. ctrui) 

R A Z G L A S 

Naša socialistična in državljanska zavest nam veleva, da 
v času prvomajskih praznikov v našem mestu 

— vsi hišni sveti, upravitelji in zasebniki hišni lastniki 
izobesijo zastave, 

— vsi imetniki poslovnih lokalov okrasijo izložbe s cvetjem 
in zelenjem in v nočnem času pustijo izložbe razsvetljene, 

— vsi stanovalci uličnih oken primerno okrasijo okna. 

Občinski ljudski odbor 
C e l j e 

VSEM SVOJIM 

NAROČNIKOM, 

BRALCEM 

IN SODELAVCEM 

ČESTITAMO ZA 

prvi maj 
U R E D N I Š T V O IN U P R A V A 
C E L J S K E G A T E D N I K A 

D E L O V N I K O L E K T I T 
Č A S O P I S N E G A P O D J E T J A 
» C E L J S K I T I S K « 

^ PREDSEDNIK TITO GOVORI 
^ OB ZAKLJUČKU KONGRESA 
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LEP U S P E H O K R A J N E REVIJE 
MLADINSKIH P E V S K I H Z B O R O V 

v polni dvorani Hmeljarskega 
doma v 2alcu je bila v nedeljo 
okrajna revija mladinskih pev
skih zborov. Pred komisijo stro
kovnjakov ter številnimi zastop
niki oblasti in političnih organi
zacij se je zvrstilo na odru blizu 
devet sto mladih pevcev, oziroma 
enajst zborov. Vsi so pokazali iz
redno lep napredek in visoko 
glasovno kulturo. Zaradi teh- ugo-

Pogied v dvorano Hmeljarskega doma v 2alcu, kjer je bil 
nastop mladih pevcev 

tovitev je stala žirija pred težko 
nalogo, saj je morala med deve
timi izbori A kategorije (predmu-
tacijska doba) izbrati dva za ude
ležbo na festivalu, maja v Celju. 
Spričo izredne kvalitete in izena
čenosti je komisija predlagala, da 
naj na zaključni majski prireditvi 
sodelujejo trije namesto dva zbora 
in to zbor »France Prešeren«, ki 
ga vodi Jurče Vreze, nadalje zbor 

druge osnovne šole pod vodstvom 
Jožeta Koresa ter zbor osnovne 
šole v Šmarju pri Jelšah pod tak
tirko Zlate Prodanove. Mimo tega 
je žirija izrekla priznanje obema 
mladinskima zboroma Svobode in 
to s celjske gimnazije, ki ga vodi 
Egon Kunej ter učiteljišča pod 
vodstvom Marinke Križajeve. Oba 
ebora bosta sodelovala na majski 
reviji v Celju. 

Ob zaključku prireditve je pred
sednik Okrajnega sveta Svobod 
in prosvetnih društev Andrej Sve-
tek pripravil sprejem dirigentom 
vseh nastopajočih zborov. Tu se 
jim je zahvalil za trud in veliko 
prizadevanje pri vzgoji mladih 
pevcev ter jim hkrati zaželel ve
liko plodnega dela. Istočasno se 
je zahvalil organizatorjem revije, 
to je posebni komisiji pri občin
skem svetu Svobod in prosvetnih 
društev v 2alcu, ki je prireditev 
skrbno pripravila in izpeljala. 

M . B . 

Celje gradi 
v proslavo praznika dela in 15. 

obletnice osvoboditve priredi Dru
štvo gradbenikov in arhitektov, 
Celje razstavo gradbenih dejav
nosti v Celju po osvoboditvi s 
poudarkom na letu 1960. 

Otvoritev razstave bo v soboto 
30. aprila ob 11. uri, odprta pa bo 
v prostorih DIT, Titov trg do 
4. maja, dnevno od 9. do 18. ure. 
Vstop bo prost. 

V zadnjem tednu 
po domovini 

Petek, 22. aprila 
P O P E T D N E V N E M plodnem deln se 

j e v Beogradu končal peti kongres So
cial ist ične zveze de lovnega l judstva Jn-
gos lav i je . Zadnj i dan kongresa so de le 
gati odobril i poročila vseh k o m i s i j , iz
volili č lane novega odbora ter spreje l i 
sk lepe . 

Sobota, 23. aprila 
P O P O D A T K I H Z v e z n e g a z a v o d a za 

s t a t i s t i k o j e b i l a v p r v e m č e t r t l e t j u j u 
g o s l o v a n s k a i n d u s t r i j s k a p r o i z v o d n j a za 
18 % v e č j a k a k o r l an i v i s t e m r a z d o b j u , 
o z i r o m a za 4 % n a d l e t o š n j i m p l a n o m . 

Nede l ja , 24, aprila 
N A P L E N U M U Zveze k n j i ž e v n i k o v 

Jugoslavi je so poudaril i potrebo po tes
nejšem medrepubl i škem sode lovanju . 
U g o t o v i l i s o , da v vseh republ ikah ne 
p r e v a j a j o dovo l j knj i ževn ih de l j u g o 
s lovanskih piscev. 

Ponede l jek , 25. aprila 
V N O C I o d n e d e l j e na p o n e d e l j e k j e 

s k o r a j v s o S l o v e n i j o p a t u d i n e k a t e r e 
d r u g e p r e d e l e z a j e l m r z e l v a l . T e n i p e -
r a t u r a s e j e g i b a l a o d p l u s 2 ( P l a n i c a ) 
d o d e v e t v K o p r u . V n i ž i n a h j e d e ž e 
v a l o , v v i š i n a h n a d t i s o č m e t r o v p a j e 
z a p a d e l s n e g . 

T o r e k , 26. aprila 

V 25 najvažnej š ih turističnih k r a j i h 
S l o v e n i j e so v prvih treh mesecih letoš
n jega leta zabeleži l i za 18 % v e č j i tu
ristični promet kot lani. V teh kra j ih 
so imeli v prvih treh mesecih le tošnjega 
leta 210.200 nočitev. Razvese l j ivo j e , da 
£0 tudi nekatera zdravi l išča pr ivabi la 
v e č z imskih gostov. 

Sreda, 27, apri la 
N A B E O G R A J S K I ž e l e z n i š k i p o s t a j i 

b o d o b r ž č a s ž e p r i h o d n j e l e t o o d s t r a n i l i 
iz r e d n e g a p r o m e t a p a r n e l o k o m o t i v e . 
N a t e j p o s t a j i b o d o te l o k o m o t i v e z a 
d r ž a l i s a m o z a m a n e v r i r a n j e . S t r o k o v 
n j a k i r a č u n a j o , d a b o d o ž e l e t o s v o z i l i 
na g l a v n i h p r o g a h B e o g r a d — Z a g r e b in 
B e o g r a d — N i š s o d o b n e e l e k t r i č n e l o k o 
m o t i v e . 

Velik razmah pionirskega 
in mladinskega tekmovanja 

Tekmovan'e pionirskih odredov, 
mladinskih .-'ktivov ter mladih za
družnikov dobiva tudi v celjskem 
okraju čedalje večji razmah in pe
strejšo vsebino. Seveda pa je odvis
no tudi od občinskih vodstev, v 
glavnem pa od pionirskih komisij, 
kako bodo vodili in zlasti vzpodbu
jali to dejavnost. 

Na območju celjskega okraja je v 
tekmovanje vključenih 142 enot, od 
tega 117 pionirskih odredov ali 88,5 
odstotkov, nadalje dva mladinska 
aktiva na šolah (celjska gimnazija 
in učiteljišče) in nazadnje 23 akti
vov mladih zadružnikov. Veliko za
nimanje za tekmovanje so pokazali 
zlasti pionirski odredi, saj jih je že 
47 ustanovilo svoje zadruge. 

Ce bi ocenjevali delo posameznih 
občinskih odborov ter odredov v 
okviru občin, potem bi morali naj
večje priznanje izreči Šmarju, Ce-. 
Iju, 2alcu in Šoštanju. Medtem ko 
v mozirski občini predvsem zaradi 
objektivnih razlogov delo ni tako 

živahno, pa je v laški in šerrtjurski 
občini število tekmujočih enot zares 
minimalno. 

V drugem obdobju tekmovanja so 
enote posvetile največ skrbi pripravi 
za spomladanska dela, predvajanju 
diafilmov, izdelovanju krmilnic, 
krmljenju ptic in njihovi zaščiti. Ko 
pa je nastopilo lepše in toplejše vre
me, so se pionirji resno lotili še lep
šanja šolske okolice. Vso to dejav
nost, na žalost pogrešamo več ak
tivnosti na področju pogozdovanja , 
pa izpopolnjuje še kulturno in šport
no življenje. 

Kot je znano bo to tekmovanje 
pionirskih in mladinskih aktivot 
trajalo do dneva republike letošnje
ga leta. Organizator tekmovanja je 
obljubil sodelujočim in najboljšim 
aktivom ter odredom tudi primerna 
priznanja. Zato naj ne bo odveč, če 
na to obljubo spomnimo materialno 
komisijo, ki dela v okviru okrajnega 
tekmovalnega odbora. 

Politična širina delavskih svetov 
z OBČNEGA Z B O R A O B Č I N S K E G A SINDIKALNEGA SVETA V ŠOŠTANJU 

V nedeljo dopoldne je bil v Šoštanju redni letni občni zbor 
tamošnjega občinskega sindikalnega sveta. Med gosta so bili 
tudi član pred'sedstva republiškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije J O Z E PLEVNIK, predsednik OSS Celje JOŽE J O S T , 
sekretar občinskega komiteja Z K STANE RAVLJEN in drugi. 
Poročilo o delu in nalogah je podal predsednik občinskega 
sindikalnega sveta TONE MOCiLNIK. 

Značilna in razveseljiva je ugo
tovitev, da je občinski sindikalni 
svet posvetil v minulem razdobju 
največ skrbi delu organov delav
skega samoupravljanja. Medtem, 
ko so se v večjih podjetjih or

gani samoupravljanja lepo uve
ljavili, pa tega ne moremo trditi 
za manjše gospodarske organiza
cije. Po mnenju tov. Močilnika bo 
treba povečati še odgovornost 
članov delavskih svetov in up

ravnih odborov do volivcev. Po
litična širina delavskih svetov je 
presegla okvire podjetij. Člani de
lavskih svetov so se v polni meri 
zavedali, da od njihovega dela 
in uveljavljanja zavisi še življe
nje v komuni. Zato ni naključje, 
da so kolektivi Šaleške doline po
segli v reševanje komunalnih 
vprašanj. 

Delovni kolektivi šoštanjske 
občine so v minulem letu poka
zali veliko aktivnost tudi na po
dročju proizvodnega sodelovanja. 
Dokaj zadovoljivi rezultati pa so 
bili doseženi še pri povečanju sto
rilnosti, ki je v povprečju na
rasla za 7 %. Medtem, ko so naj
nižje povprečje pri tem dosegli v 
tovarni usnja (2 %), pa so velik 
skok naprej napravili v Šoštanj-
ski Galanteriji (46 %) in to pred
vsem zaradi preureditve obratov, 
uvedbe polavtomatizacijie itd. 

Glede novega načina nagraje
vanja so položeni temeljL Toda, 
če povzamemo besede tov. Plev-
nika, potem se zdi, da so v tem 
pogledu podjetja šoštanjske obči
ne premalo storila. Ostala so le 
na pol pota in napovedujejo za
četek nagrajevanja po učinku, 
oziroma po ekonomskih enotah. 
Edini, ki so v tem pogledu prelo
mili staro in odločno stopili na 
novo pot so bili v Galanteriji, to
varni za izdelovanje pohištvenega 
okovja in galanterije iz plastičnih 
mas. 

Nerešeno je ostalo tudi vpra
šanje družbene prehrane. Tudi to 
je problem, ki se zlasti v Velenju 
•predolgo rešuje. Zdaj si obetajo 
določen napredek z dograditvijo 
novega hotela. Vendar je vpra
šanje, če je hotel res rešitev za 

okoli tisoč abonentov. Dosedanje 
izkušnje v drugih krajih so nam
reč pokazale, da je treba ceneno 
in dobro prehrano zagotoviti na 
drug način. 

Neikaj kritičnih besed je bilo 
izrečenih na račun velenjske pre-
slcirbe. Res je, da so lokali urejeni, 
toda založenost, cene in podobno 
ne ustrezajo. Zato— precejšen od
liv osebnih dohodkov v druge 
kraje, oziroma v druga potrošna 
središča. Kar se tiče preskrbe z 
zelenjavo in mlekom, se pri K G 
Šalek trudijo, da dosežejo naj
boljše uspehe. Vendar eno je go
tovo — kmetijsko gospodarstvo 
vsega samo ne bo zmoglo. Treba 
mu je pomagati in ne samo kri
tizirati. Več kot doslej pa se bo 
treba še pozanimati za življenjske 
pogoje tamošnjih ljudi. Dejstvo, 
da nekaleri delavci tega posestva 
v svojih preskromnih bivališčih 
nimajo niti električne luči — pa 
čeprav sta v neposredni bližini 
kar dve elektrarni — ni v ponos 
nikomur! 

Navzlic velikim uspehom so še 
vedno vrzeli v higiensko tehnični 
zaščiti. Se vedno je preveč iz
gube na narodnem dohodku za
radi nesreč pri delu. Tudi pri iz
rabi prostega časa bi lahko druž
bene in športne organiT^cije več 
naredile. Ugotavljajo namreč, da 
so športni objekti premalo izko
riščeni. Kaže pa se še potreba po 
zgraditvi, oziroma ureditvi počit
niškega doma nekje ob morju, ki 
bi ga lahko obiskovali vsi zapo
sleni in njihovi svojci z območja 
šoštanjske občine. 

Po živahni razpravi so delegati 
ob koncu zbora izvolili 29 članov 
v nov občiniski sindikatoi svet 
ter tri člane v nadzorni odbor. 

POGLED 
PO 

SVETU 
Svet je v veliki zagati. Stanje, ka

kršno je ne more obstati za vselej. 
O tem so si na jasnem vsi, na obeh 
straneh, čeprav vzirajno govore o 
statusu quo. Status quo je za nekaj 
časa absolutiziran, je kakor zapah, 
ki ga nekateri odrivajo, drugi t išče 
nazaj, tako da iz zagate ni poti. Ta 
status quo naj bi varoval ravnoves
je sil. vzpostavljeno z milijardami, 
ki so bile porabljene za raketno in 
atomsko orožje. Življenje seveda te
te dalje. Pravijo, da bo leta 2000 
azijsko prebivalstvo naraslo na S 
milijarde. Evropa bo do tedaj že 
morala rešiti veliko vprašanje, ki vi
si nad njo, ki je ostalo kot živa pri
ča, da se druga svetovna vojna ni 
končala z mirovno pogodbo. Ne za
radi Azije in Azijcev, marveč zara
di svojega obstoja in pomena. Ka
kor da sploh še gre za Evropo in 
Azijo posebej, kakor da ni res svet 
z vsemi vprašanji in spori ena sama 
celota, ki jo je treba čimprej urediti 
po pameti! 

V preteklem tednu so se v Aziji 
in Afriki spomnili bandunške kon
ference iz leta 1955, ki je pomenila 
prelomnico za ves planet, ne samo 
za Afriko in Azijo. Nanjo niso po
vabili Formoze, Izraela, Koreje in 
Južne Afrike. Razvoj je pokazal, da 
so imeli prav. Nacionalistična Ki
tajska je medtem ponovno dokazala 
da je samo plehko orožje v rokah 
ameriške politike, ki si ne more mi
sliti svoje bodočnosti brez kitajske
ga trga. Izrael, umetno ustvarjena 
država sredi arabskega sveta, naj bi 
za vse čase omogočal imperialistom 
da bi se vmešavali v ta geopolitično 
najvažnejši del sveta. Južna Koreja 
je prav te dni preživljala hudo kri
zo. Sing Man Ri je vsemu svetu do
kaz, da svetovne buržoazije ni niče
sar sram, ne Franca ne Sing Man 
Rija, če le upa. da bo reakcionarni 
režim zatrl znotraj države progresiv
na gibanja. Južno afriška unija se je 
prav te dni tesneje povezala s Špa

nijo, s katero jo družijo podobni po
gledi in podobna praksa, sorodna 
nacizmu in fašizmu. Ce so azijsko-
afriški narodi pred petimi leti poka
zali takim vrata, pomeni, da njiho
ve simpatije niso na strani tistih, ki 
prevzemajo v zunanji politiki naci
stično dediščino. 

Vrhunska konferenca 16. maja bo 
morala upoštevati tudi azijsko-afri-
ški svet. Razorožitev, nemško vpra
šanje, atomski poskusi, vse to je za 
pomiritev sveta važno, nič manj pa 
ni važno to, kakšno stališče bodo 
vodilne sile sveta zavzele do neraz
vitih držav. Po izjavah de Gaulla 
ki je zdaj na potovanju v Kanadi in 
ZDA, Diefenbakerja in državnega 
podsekretarja v zunanjem ministr
stvu ZDA Dillona, konferenca ne bo 
zadela v črno. Niti glede dnevnega 
reda stvar še ni jasna. Dillon priča
kuje od nje komaj kak skromen mo
dus vivendi, s katerim naj bi svet 
shajal namesto koeksistence. To be
sedo zamerijo v Zahodni Nemčiji 
angleškemu ministru Lloydu, češ da 
se mu ne spodobi jemati tega pojma 
iz sovjetskega propagandnega mli
na. Zamerijo Macmillanu, češ da ne 
bi bil smel iti v Moskvo in odpreti 
vrata v Vzhodno Evropo. Nemčija 
da bo morala začeti svojo »evrop
sko«: politiko, ne več amerikansko 
močna da je že dovolj pripravljena 
materialno, duhovno pa jo je treba 
še spodbosti. Ostroga za to pa naj 
bi bila grožnja, če bi 16. maj res 
pomenil začetek nove ere sveta, ere 
v kateri bi morali utihniti tisti, ki 
so zakrivili drugo svetovno vojno. 
Nemci zamerijo Hruščevu, češ da je 
v de Gaullu razpihoval že »pogaše-
no mržnjo« do Nemcev in proslav
ljajo de Gaulla kot velikega Evrop-
ca. Torej novi blok? Ne več super-
amerikanske, ne več supersovjetske 
politike, treba je voditi novo, evrop
sko politiko. Apetiti po »poslanstvu« 
po fiihrerstvu so torej tu. Po tej po
ti svet do pomirjenja gotovo ne bo 
prišel. 

Medtem sta se pogovorila Nehru 
in Cu En Laj, predstavnika dveh 
najštevilnejših ljudstev na svetu. 
Nehru je upravičeno dejal, da je 
razmerje med Kitajsko in Indijo 
usodno za ves svet, da ni samo 
stvar dveh sosedov. Cu En Laj je 
obmejni spor med obema državama 
bagateliziral. Alžirska začasna vla
da pa je pisala Eisenhoweru, naj ne 
podpira Francije v njenem boju z 
Alžirci. ZDA da bodo odgovorne, če 
ne bodo poučile de Gaula in Debre-
ja, da njuna pot ni pot francoske 
slave in časti. T. O. 

Na cesti nisi sam! 
Občinske komisije za varnost 

prometa so v dneh od 15. do 
22. aprUa na območju celjskega 
okraja v akciji »Na cesti nisi 
sam« storile naslednje: 

Po kolektivih je bilo 20 preda
vanj z udeležbo 2.600 prebivalcev 
in uslužbencev, po šolah 120 pre
davanj z udeležbo 8.800 učencev 
in po vaseh na terenu 16 preda
vanj z nad 1000 poslušalcev. Na 
novo ustanovljenih 38 prometnih 
in kolesarskih krožkov na šolah 
z udeležbo 680 učencev. V okraju 
je bilo 11 kinopredstav \z nad 
1600 gledalci, na prostem pa sta 
bili dve predstavi z udeležbo nad 
200 gledalcev. V mestu in okolici 
je na novo opremljenih 9 izložb 
s fotografijami nesreč in vzgoj
nih primerov. Po kolesarnicah je 
bilo razdeljenih nad 2500 opozoril 
na neizpravna kolesa. V kinema
tografih je bilo predvajanih 20 
diapozitivov na 36 predstavah z 
udeležbo 8000 gledalcev. Občinska 
komisija Mozirje je na vseh šo
lah razdelila plošče vseh promet
nih znakov. Na novo je bilo iz
delanih 200 večj.ih fotografij ne

sreč, k,i I S O razdeljene za opremo 
izložb v okraju. Zelo ipohvalno so 
delo opravljali tudi posamezna 
društva in sicer LT, TEP Celje, 
A M D Bistrica ob Sotli, A M D Ža
lec in drugi. Prav bi bilo, da bi 
še ostali pristopEi k sistematični 
vzgoji prebivaMva, šolske mla
dine skratka vseh koristnikov 
javnih cest. Pri tem je poudariti, 
da so posamezne šole zanemarile 
to vzgojo čeprav se ugotavlja, da 
se nesreče z udeležbo šolske mla
dine še vedno prevečkrat doga
jajo. Naloga vseh je, da posvetimo 
na vsakem koraku besedo ali dve 
za varen promet na naših cesta;h 
v izogib nesrečam, ki povzročajo, 
za posameznike in za družbo to
liko 2da. 

Na Ljubečni pri Celju sta se ta 
mesec dogodili dve prometni ne
sreči, ki sta terjali smrt dveh ko
lesarjev. 

V prvem primeru je delavec to
varne Aero Celje Podlesnik Deo-
ix>ld, star 57 Let, doma iz Za-
čreta pri Celju, v vinjenem stanju 
vozil po manjšem klancu navzdol 
in pri tem izgubil ravnotežje in 

se s kolesom prevrnil. Nezavest
nega so pripeljali v celjsko bol
nišnico, kjer je čez nekaj dni 
umrl. 

Drugi primer je terjal življenje 
mladega kolesarja Alojza Sanj-
karja, tesarja pri INGRAD Celje, 
doma iz Ponikve pri Grobelnem. 
Ta je prav tako izguibil ravno
težje zaradi vinjenosti in tako ne
srečno padel, da si je zlomil til
nik. Bil je na mestu mrtev. 

J. P. 

O B V E S T I L O 

Vse cenjene bralce Celjskega 
tednika obveščamo, da bo pri
hodnja številka našega lista iz
šla kot običajno v petek, zato 
bomo vse oglase in objave 
sprejemali v sredo, 4. V. 1960 
od 6. do 12. ure. 

Uprava 
Celjskega tednika 

C e l j e 

Drugi in tretji del sklepov 
V. kongresa SZDL Jugoslavije 

( N a d a l j e v a n j e s 1. strani) 

N a d a l j n j a demokrat izac i ja u p r a v l j a n j a 
v gospodarskih organizaci jah, zlasti usta
n a v l j a n j e organov s a m o u p r a v l j a n j a v 
obratih in ekonomskih enotah, n a j v še 
več j i meri omogoča s lehernemu delavcu 
čim neposrednejš i vpl iv na pos lovanje 
in razdel i tev v p o d j e t j u , s č imer bomo 
uspešneje odstranjeva l i pomanjk l j ivos t i , 
ki z m a n j š u j e j o z a n i m a n j e pro izvaja lcev 
za v e č j o de lovno storilnost k a k o r tudi 
ostanke preživel ih ekonomskih odnosov. 

v razvoju komun dobiva poseben po
men n a d a l j n j a krepi tev s tanovanjsk ih 
skupnost i , kra jevn ih odborov in drag ih 

obl ik neposrednega u p r a v l j a n j a im od
ločanja d r ž a v l j a n o v , k j e r samostojne 
u r e j a j o vprašanja , na katerih so zaiti 
tercsirani . T a k o bo družbeno-polit ično 
ž i v l j e n j e v komuni še b o l j neposredei 
izraz potreb, korist i in v o l j e državlja
nov. 

Naš splošni razvo j bogati vsebino deli 
organizacij Social ist ične zveze in vzpod 
b u j a k u v e l j a v l j a n j u njenih metod i« 
oblik dela . Socialistična zveza postaji 
še širša polit ična platforma za izmenjave 
m n e n j ter o b l i k o v a n j e gledišč in odlo 
čitev d r ž a v l j a n o v o raznih vprašanj i l 
družbenega in polit ičnega ž iv l j en ja . Vo 
di lne sile socialist ične d r u ž b e bodo take 
uspešneje u v e l j a v l j a l e splošno usmer
j a n j e celotnega razvoja po poti o b l i k » 
vanja č e d a l j e v išj ih obl ik .socialistični) 
družbenih odnosov in se bori le proti 
vsem težnjam, ki zav irajo družbeni na 
predek . 

^Organizacija Social ist ične zveze v ob 
čini, kjer^ se vsak dan razv i ja inten
zivno družbeno polit ično ž i v l j e n j e , naj 
bo še b o l j — k a k o r predvideva statut 
ki ga j e spre je l ta kongres — osnovn« 
mesto družbeno-pol i t ične dejavnost i ii 
pobude držav l janov . N j e n a nadaljnj i 
krepi tev bo čeda l j e b o l j pr ispevala k p » 
v e č a n j u dejavnost i socialističnih s i l ^ 
mehanizmu s a m o u p r a v l j a n j a . Zavzema
n j e za demokrat i čne odnose v organil 
s a m o u p r a v l j a n j a , h i trejše reag iranje n' 
polit ične p o j a v e in prob leme , ki nasta 
j a j o v zamotanem in burnem proces) 
materia lne in družbene graditve , si 
v s a k d a n j e naloge organizac i j Sociali 
st ične zveze . 

Kongres odobrava osnovne smernic« 
pol i t ike vodilnih organov Socialistični 
zveze de lovnega l judstva Jugoslaviji 
in poziva člane S Z D L J , naj napno vs< 
svo je si le, da bi s svo j im de lom in p^ 
budo prispeval i k n j e n e m u še nspešnej 
šemn u v e l j a v l j a n j u . Kongres meni , n«, 
bodo podlaga in smernica za to del' 
predvsem referat tovariša Ti ta , ra» 
prava, poročila k o m i s i j in sklepi te^< 
kongresa . 

Še ve<1je sode lovanje naše mladine ^ 
ustvarjalnih naporih za socialistično gr» 
ditev deže le , n jeno čeda l je širše sedel" 
v a n j e v organih družbenega samoupra* 
I janja in družbeno-pol i t ičnega ž iv l jenj ' 
nasploh j e stalna naloga Soclal ist ičV 
zveze in naše družbe v celoti . Tak' 
bomo še uspešneje obl ikoval i moral" 
lik mladih p o k o l e n j , krepi l i n j ihovo « • 
n imanje za pr idob ivanje znanja , njih*^ 
čut odgovornost i in pr ipravl jenost ^ 
i zpo ln jevanje čeda l j e b o l j odgovor«' ' 
dolžnost i in nalog. 

BESEDA NAŠIH D E L E G A T O V 

NA V . KONGRESU 
Na V. kong^resu SZDL Jugo

slavije so med številnimi dele
gati govorili tudi nekateri de
legati iz celjskega okraja. Tov. 
Stane Sotlar iz Celja je v svo
jem govoru poudaril, da je 
vsak enajsti prebivalec v celj
skem okraju v^ključen v organe 
delavskega in družbenega sa
moupravljanja. Dalje je dejal, 
da imajo v našem okraju šole 
za izobraževanje članov orga
nov delavskega in družbenega 
upravljanja velik pomen pri po
glabljanju vsebine dela teh or
ganov. Menil je tudi, da bi mo
rale osnovne organizacije So
cialistične zveze okrepiti boj 
proti birokratičnim težnjam v 
komuni. 

Delegat Andrej Drole iz Ce
lja je govoril o izkušnjah iz 
dela organizacij SZDL v celj
ski občini ter poudaril, da je v 
mnogih organizacijah že čutiti 
potrebo po ustanovitvi infor
mativne in propagandne služ
be. Ta služba bi lahko najbolj 
smotrno zainteresirala člane 
Socialistične zveze za urejanje 
raznih gospodarskih in druž
benih problemov. Večje zani
manje članov bi zagotovilo tu
di študijsko obravnavanje pro
blemov in njihovo učinkovitej
še urejanje. Tako bi se poveča
lo tudi število članov Zveze, ki 
aktivno sodelujejo v vseh ob
likah njene dejavnosti. 

Delegatka Francka Bogataj 
iz Šentjurja pri Celju je izja
vila, da je v Sloveniji komaj 
33% kmečkega prebivalstva, 
67% pa industrijskega. Tako 

nagla sprememba v strukturi 
prebivalstva je povzročila znat
ne spremembe v kmetijski pro
izvodnji, ker je potrebno zago
toviti hrano za čedalje večje 
število mestnega prebivalstva. 
Zato je tudi položaj kmečke že
ne nekoliko specifičen. Veliko 
žena, približno 22% dela na 
kmetijskih posestvih, kjer so 
dani pogoji za njihovo širše 
vključevanje v družbeno živ
ljenje. Znatno število žena de
la v upravnih odborih kmetij
skih organizacij, skoro 24% 
vseh kooperativnih obveznosti 
pa so sklenile žene, kar priča 
o čedalje večji emancipaciji 
kmečkih žen \ Sloveniji. 

Delegat Andrej Marine iz 
Šmarja je govoril o vlogi za
družnih ekonomij pri razširja
nju sodobnih tehnoloških pro
cesov v kmetijski proizvodnji. 
Dalje je dejal, da ekonomije 
kmetijskih zadrug nimajo dosti 
družbene zemlje, na kateri bi 
organizirale sodobno proizvod
njo. Pri tem je poudaril, da mo
rajo kmetijske zadruge pove
čati svoje površine z zakupom 
zemlje zasebnih kmetov in na 
tem zemljišču organizirati spe
cializirano in rentabilno pro
izvodnjo. Med drugim je tudi / 
dejal, da razdrobljena proiz- \ 
vodnja ni rentabilna ter ne 
omogoča nagrajevanja po učin
ku in večjo uporabo mehaniza
cije. Zato naj imajo kmetijske 
zadruge pri uresničevanju svo
jih proizvodnih načrtov ta dej
stva stalno pred očmi. 
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z ZASEDANJA OKRAJNEGA ZBORA PROIZVAJALCEV 

P o b u d a k o l e k l l v o m 
v PRVIH MESECIH DELNI USPEHI — TE2NJA ZA PROIZ
VODNJO BREZ NIHANJ — ZAOSTAJANJE INVESTICIJ JE 
GOSPODARSKA ŠKODA — V CELJSKEM OKRAJU 26 PODJE
TIJ V REKONSTRUKCIJI — ODGOVORNE NALOGE PRED 
DELAVSKIMI SVETI 

V soboto je bila v Celju seja zbo
ra proizvajalcev Okrajnega ljudske
ga odbora, na kateri je prisostvoval 
tudi član Izvršnega sveta LRS To
ne Bo!e. Najprej ie direktor zavoda 
za plan poročal o gospodarskih 
uspehih v začetnih mesecih letošnje
ga leta. Ugotovil je, da je industri
ja v celjskem okraju kljub nekate
rim težavam izpolnila planske na
loge. Fizični obseg proizvodnje je 
v tem obdobju uresničen s 101,9 od
stotki, plan zaposlovanja nove de
lovne sile pa s 101,7 odstotki. 2e 
ti dve številki pa nam pokažeta, da 
je nastalo nesorazmerje med zapo
slovanjem nove delovne sile in po
večanjem proizvodnje. Vendar je 
treba upoštevati, da je v industrij
skih podjetjih precej nedovršene 
proizvodnje in da so obstajale tudi 
objektivne težave pri nabavljanju 
materiala. 

Pozitivna pa je ugotovitev, da je 
okrajni zbor proizvajalcev začel 
redno spremljati proizvodnjo v in
dustriji — globalno in posamezno. 
Gre namreč za težnjo, da bi se in
dustrijska proizvodnja odvijala vse
skozi enovito in brez velikih nihanj. 
Na zboru so bili tudi mnenja, da 
bo potrebno pozitivne zaključke iz 
razprave prenesti v kolektive, ker 
bodo le tako lahko odpravili neka
tere hibe, ki še obstojajo, zlasti pa 
velika nesorazmerja med posamez
nimi podjetji. 

Zbor proizvajalcev je v nadalje
vanju obravnaval tudi probleme in
vesticij v celjskem okraju. O svoji 
investicijski politiki so na zaseda
nju poročali predstavniki šestih 
podjetij iz celjskega okraja. 

Železarna Store, ki je začela ob
navljati svoje proizvodne obrate bo 
investicijski program izvajala skozi 
daljše obdobje. V tem času bodo za 
rekonstrukcijo železarne porabili 
okoli 8,5 milijard dinarjev. Kljub 
temu, da še nimajo popolnega pro
grama investiranja in da še niso do
končno rešeni viri finansiranja, so 

v železarni že začeli obnavljati naj
nujnejše. In sicer bodo najprej ure
dili p rogo , rekonstruirali simens-
martinovo peč in zgradili transfor
mator. Hkrati pa je v tem podjetju 
nujna tudi ureditev šamotarne, Spr
va so namreč bili mnenja, da bodo 
lahko koristili (to velja za vse ju
goslovanske železarne) samotne iz
delke iz Arandjelovca, vendar so ti 
kvalitetno slabši, tako da je za iz
delke iz Stor vse večje povpraševa
nje. Hkrati pa sanitarna inšpekcija 
vedno znova opozarja tovarno na 
neprimerne delovne pogoje v tem 
obratu. Zato bodo morali tudi pro
blem šamotarne načeti prej kot so 
nameravali. 

Predstavnik tekstilne tovarne 
Prebold je obrazložil, da bo tudi 
tovarna v Preboldu obnavljala svo
je obrate v etapah. In sicer najprej 
oplemetilnico, pozneje pa še tkalni
co. V Preboldu bo 1. maja začela 
obratovati tudi nova predilnica, ki 
jo je podjetje zgradilo z lastnimi 
sredstvi. V prihodnjem obdobju j o 
bodo še povečali, in sicer do 7 tisoč 
vreten. V Preboldu pa tudi potre
bujejo novo stavbo za tkalnico, saj 
sedanji leseni strop ne bo zmogel 
nove obremenitve. 

Tudi v Libojah bodo keramično 
tovarno obnavljali v treh etapah. 
Res je, da so s prvo fazo zakasnili 
za eno leto, vendar to opravičujejo 
z dobavnimi težavami. Z zgraditvi
jo nove peči se bo proizvodnja po
dvojila. V drugi fazi, ko bodo obra
te modernizirali, pa še enkrat. 

Tovarna Etol je verjetno v najte-
žavi/ejšem položaju. Ne toliko zara
di rekonstrukcijskih problemov kot 
zavoljo pomanjkanja ustreznih stro
kovnjakov. To občutijo zlasti živo 
pri osvajanju novih proizvodov. So
dijo pa, da bodo tudi pri njih mo
rali zgraditi novo proizvodno halo. 

V razpravi se je oglasil tudi pred
sednik Okrajnega ljudskega odbo
ra Riko Jerman. Pri sprejemanju 
plana smo predvidevali, da bomo 
letošnje naloge lahko izpolnili !e, če 
bomo izvajanje nalog sproti sprem
ljali. In sicer ne zato, da bi dobili 
samo vpogled, temveč hkrati tudi 
možnost za konkretne ukrepe. To je 
posebno pomembno, če hočemo do
seči kontinuirano proizvodnjo. Na
loga zbora proizvajalcev je namreč, 
da sproti ukrepa, če bi se pojavili 
znaki nesorazmerij pri proizvodnih 
pokazateljih. Gotovo je tudi, da ob 
koncu leta ni možno nadoknaditi 
vsega zamujenega. Končni namen 
vseh analiz in posvetovanj pa mora 
biti, da bi za te probleme zaintere
sirali kolektive, da bodo tudi v pod
jetjih ljudje, ki o proizvodnji odlo
čajo, sproti odpravljali posamezne 
slabosti. Tovariš Jerman je tudi opo
zoril na premalo odgovornost pri 
obravnavnju problemov rekonstruk
cij v celjskem okraju. »Zdi se mi,« 
je dejal, »da se prevečkrat pustimo 
prepričati, kako to in ono zaenkrat 
ni možno uresničiti, kolike so objek

tivne težave in podobno. Težišče 
vseh prizadevanj pa bi moralo biti 
nasprotno. Nenehno tudi ugotavlja
mo, da so posamezni investicijski 
programi pomanjkljivo izdelani in 
da se vse preveč »vlečejo«; hkrati 
pa tudi ugotavljamo, da so uspeli 
tisti, ki so znali za to delo prido
biti prave ljudi — voljne in spo
sobne.« 

Na zasedanju zbora proizvajalcev 
je govoril tudi tovariš Tone Bole. 
Opozoril je zlasti na zaostajanje in
vesticij, ki lahko močno škodujejo 
nemotenemu razvoju našega gospo
darstva. Primeri, da so se posamez
ne investicije zavlekle za pol ali ce
lo eno leto so vredni obsojanja. Pri 
tem je vsako izgovarjanje na objek
tivne težave odveč. Tovariš Bole je 
tudi poudaril, da sklepe zbora proiz
vajalcev morajo prenesti v delovne 
kolektive. 

U s p e h i i n s labost i 
Na zadnjem zasedanju Občinske

ga ljudskega odbora Celje so od
borniki poslušali poročilo predsed
nika sveta za stanovanjske zadeve 
ki je poročal o gradnji stanovanj v 
Celju, o programu gradenj, potre
bah in dejanskih možnostih. Tako je 
v Celju trenutno sikoraj 12 tisoč sta
novanj. Za popolno rešitev stano
vanjske stiske pa bi v Celju potre
bovali še nadaljnjih 2600 stanovanj. 
V tem številu so zajete tudi potre
be po garsonierah in enosobnih sta
novanjih. 

Letošnji program gradnje stano
vanj v Celju predvideva gradnjo 
810 stanovanj. Glavni gradbeni oko
liš bo letos zajel ozemlje severno 
od Dečkove ceste, razen tega pa še 
Oblakovo ulico, v Kersnikovi ulici 
v Ulici XIV. divizije in v Vojniku. 

Odborniki so odobrili poročilo 
sveta za stanovanjske zadeve, hkra
ti pa so grajali slabosti pri gradnjah 
in urejevanju »Otoka«. -mi 

D e l a v s k i s v e t 
n a j v a ž n e j š a p r i d o b i t e v 

Anton MaroH že dvaindvaj
set let dela v Tovarni emajli
rane posode; je mojster v ko
vinsko predelovalnem obratu I, 
sicer pa predsednik delavskega 
sveta. 

Tisto popoldne, ko sem ga 
obiskal, je bil v sk'-omni pisar
ni sam. Pa tudi tovarna je v 
popoldanskih urah bolj umirje
na, ni tistega hrupa, ki ga po
vzročajo stroji. Pravijo, da po
poldne ne diha s polnimi pljuči. 

Ko sem ga vprašal, katere 
so po njegovem mnenju naj
važnejše pridobitve tovarne v 
zadnjih desetih letih, je na 
prvem mestu omenil delavski 
svet. 

— Z njim smo veliko'prido
bili. Pa ne samo to, z njim je 
nastal tudi nov človek — 
upravljavec. In prav ta se je 
v minulih letih bistveno spre
menil, saj je odločno posegel 
v probleme proizvodnje itd. Za 
nas vse skupaj pa je važno še 
to, da so naši ljudje spoznali 
potrebo po rekonstrukciji tovar
ne in da vidijo v realizaciji 
načrtov laže in boljše delo. Na
vzlic težkim pogojem dela, ki 
so nastali že lani pri podiranju 
nekaterih starih in gradnji no
vih objektov, proizvodnja ni za
stala. Nasprotno, dosegli smo 
rekord. Plansko obveznost smo 
ne le dosegli, temveč tudi pre
segli. To je uspeh, na katerega 
smo upravičeno ponosni. 

Ko sva pozneje znova govo
rila o proizvodnih uspehih, je 

tov. Marolt opozoril na neneh
no rast proizvodnje. Medtem, 
ko so v letih po vojni proiz
vedli od pet do šest tisoč ton 
posode in drugih artiklov, zna
ša sedaj proizvodnja že dva
najst tisoč ton in to le pri so
razmerno malenkostnem pove
čanju števila zaposlenih. To 
nam seveda govori o veliki pri
zadevnosti kolektiva, o pove
čanju storilnosti itd. Na tako 
povečanje je imela svoj vpliv 
tudi boljša priprava dela. na
dalje dejstvo, da je ves vo
dilni kader opravil šolo po me
todi PIV ipd 

Zdaj je glavna pozornost ko
lektiva obrnjena na rekonstruk
cijo. Izvršili bi jo naj v šestih 
letih. Po njej bodo povečali 
proizvodnjo za sto, število za
poslenih pa za petdeset odstot
kov! V celoti pa naj bi za to 
obnovo tovarne porabili okoli 
štiri milijarde dinarjev, od tega 
poldrugo lastnih sredstev. 

Spet se je pogovor zasukal 
na delavski svet. 

— Povezava delavskega sve
ta s kolektivom je dobra. Pri 
posredovanju sklepov naših za
sedanj na člane kolektiva ni
mamo težav, nekoliko teže pa 
je pri prenašanju predlogov 
članov kolektiva na delavski 
svet, oziroma pri sodelovanju 
članov kolektiva pri obravna
vanju vseh vprašanj. Kadar gre 
za pomembnejše probleme, kot 
so plan podjetja, tarifna poli
tika in podobne, se čuti vpliv 
celotnega kolektiva. To sodelo
vanje pa upade, kadar so na 
vrsti na videz manj važna 
vprašanja. 

Razveseljiva je skrb za člo
veka. Trenutno je v gradnji 88 
stanovanj. 2al. pa gredo dela 
prepočasi naprej. Kolektiv me
ni, da bi lahko tudi na tem 
področju dosegli kaj več, zlasti 
pa, da bi izvajalec pospešil 
gradnjo prepotrebnih stano
vanj. 

Topel obrok se je v tovarni 
močno uveljavil, saj ga preje
ma kar tisoč tri sto ljudi. Zdaj 
pa težko čakajo na delavsko 
menzo. 

V Tovarni emajlirane posode 
so že zdavnaj porušili plot, ki 
je ločil kolektiv od zaledja, te
rena. Zato ni naključje, da je 
bil kolektiv že nekajkrat po
budnik večjih del, kot obnove 
Mariborske ceste, gradnje de
lavske menze itd. Tudi letos ne 
bo stal ob strani. Člani kolek
tiva bodo v tovafni opravili 
32.000 prostovoljnih delovnih 
ur, zaslužek dela pa izročili 
skupnosti za reševanje komu
nalnih vprašanj. Razen tega 
bodo priskočili na pomoč s 
prostovoljnimi urami pri dru
gih delih in podobno. 

M. B. 

ZAVEDATI SE MORAMO, DA PO VSEM SVETU CENIJO 
TURIZEM KOT «' 

DOBIČKONOSEN POSEL 
ZAKAJ BI GA PRI NAS NE? 

Pretekli teden je bilo v Celju po
svetovanje o problemih trgovine 
gostinstva in turizma. Posvetovanje 
je vodil predsednik Okrajnega ljud
skega odbora Celje Riko Jerman, v 
razpravi pa je sodeloval tudi dr. 
Marjan Dermastja. V dopoldanskem 
delu so obravnavali najprej vpraša
nje razvoja nabavnih zdravilišč v 
celjskem okraju. O tem je govoril 
tovariš Rado Jenko. Opozoril je zla
sti na hitro naraščanje nočnin v 
zdraviliških krajih, in sicer do te 
mere, da je že pred sezono vse za
sedeno. To narekuje najprej pove
čanje kapacitet in hkrati ureditev 
zdraviliških naprav in zdravstvene 
službe. Le-ta je namreč najboljša 
reklama za naše zdraviliške kraje. 
Stanje se je v preteklih letih sicer 
popravilo, vendar gremo na tem 
področju prepočasi naprej — čas 
nas prehiteva. Zlasti še zato, ker 
je iz leta v leto večji pritisk tujih 
gostov v naša zdravilišča. 

Ce izločimo zdraviliški turizem pa 
ugotovimo, da v celjskem okraju 
obstojajo velike možnosti za razvoj 
malega turizma. Zlasti velja to za 

manjše kraje, ki bi od tega imeli 
tudi precejšnje koristi. Bistveno pri 
tem bo pravilno izkoriščanje mož
nosti nočitev pri zasebnikih, kar zla
sti velja za Zgornjo Savinjsko do
lino. 

Na posvetovanju so veliko raz
pravljali tudi o »nesrečnih« cestah 
ki vodijo v večja turistična središča 
v celjskem okraju. Slaba je cesta 
do Rogaške Slatine, enako cesta v 
Dobrno in tudi v Logarsko dolino. 
Slednjo sicer urejujejo, vendar v 
prvi etapi le do pol poti. Skoda bi 
bilo, če bi ostali pri tem. Problem 
obnove cestišč pa je hkrati tudi naj
težavnejši, saj zahteva ogromno 
sredstev, ki jih pa trenutno nima 
niti okraj niti občine. 

V dopoldanskem delu je poročal 
o problemih gostinstva še tovariš 
Rižnar, popoldne pa so govorili o 
problemih razvoja trgovine v celj
skem okraju, o preskrbi mestnih pre
bivalcev s kmetijskimi pridelki in o 
osnovnih načelih občinske politike 
do razvoja trgovine v posameznih 
krajih. 

Ljudska tehnika in šola 
Med mnogimi družbenimi organi

zacijami v tovarni nogavic na Pol
zeli zavzema društvo Ljudske teh
nike vidno mesto. Društvo ima svoj 
dom, ki ga koristi še podjetje. To 
društvo je opremilo tehnično delav
nico za osnovno šolo, zdaj pa oprem
lja za šolske otroke še prostore za 
foto krožek. Lepe uspehe je organi
zacija dosegla še pri vzgoji vozni
kov motornih vozil, nadalje pri iz
vedbi najrazličnejših predavanj po 
vaseh in krajih žalske občine. Ob tej 

priložnosti so uporabili lasten kino
projektor. 

Kolektiv tovarne nogavic na Pol
zeli nadalje sodeluje pri urejanju 
športnega parka, pomaga! je pri 
gradnji in ureditvi zdravstvenega 
doma. V tej akciji so sodelovali vsi 
kolektivi, ki gravitirajo na ta dom. 
Tu je še pomoč pri gradnji vodovo
da. V perspektivi pa je težnja po 
ureditvi zunanje podobe naselja, 
ureditev otrošikega vrtca itd. 

Kakor na zdravstveni dom, ki so 
ga odprli danes, tako se radi pona
šajo še na socialno službo v kolek
tivu. Tu gre predvsem za obisk bol
nih tovarišev in za ugotavljanje 
vzrokov bolezni in podobno. Pa še 
nekaj — s prvim julijem bodo po
vsem uveljavili nagrajevanje po 
ekonomskih enotah in po enoti pro
izvoda. M. B. 

NA CESTI NISI SAM! 
Po nepopolnih podatkih je v 

naši državi nad milijon dvo-
koles, torej eno kolo na 18 pre
bivalcev. Najbolj je razvito ko

lesarstvo v Sloveniji, kjer ima
mo okoli pol milijona koles, ali 
eno kolo na tri prebivalce. 

TRI PLODNA LETA 
Pred šestimi leti je prizadejala 

Celje velika naravna katastrofa. V o 
da je ponoči mahoma kot hudournik 
preplavila mesto, predvsem delav

sko in industrijsko naselje Gaberje. 
Skoda je bila ogromna. Tudi člove
ških žrtev je bilo. 

Posebne komisije so tedaj ugo
tovile, da bi bila škoda neprimerno 
manjša, da bi katastrofe ne bilo, če 
bi bil vodni sistem Savinje urejen 
in če bi struga lahko sproti »poži
rala« vse količine vode. Ta ugoto
vitev je bila hkrati povod, da so v 
Celju ustanovili Vodno skupnost za 
porečje Savinje. Iniciator te akcije 
je bil predsednik Okrajnega ljudske
ga odbora Celje tovariš Riko Jer
man. Vodno skupnost so ustanovili 
na zadružni osnovi, k njej pa so 
pristopila vsa podjetja v celjskem 
okraju. To je bil začetek, ki je že 
v treh letih dal zelo lepe rezultate. 
Podoba struge Savinje skozi Celje 
se je v tem času spremenila, enako 
tudi mnogi potoki porečja Savinje, 

V zadnjih letih je vodna skupnost 
opravila več kot so od nje priča
kovali. Regulirali so 15 kilometrov 
strug, osušili 817 hektarov obdelo
valne zemlje in hkrati so se v tem 
času organizacijsko utrdili, oskrbeli 
s potrebnimi stroji in strokovnjaki. 
Lani pa so bili najbolj uspešni. 

Vodna skupnost je v tem obdob
ju postala že veliko podjetje, saj za
posluje tudi preko 400 delavcev, ki 
so se zlasti lani borili z neverjetni
mi težavami. Nenehno deževje je 
vse leto oviralo dela, visoka voda 
pa j | m je celo uničila za 18 tisoč 
kubičnih metrov nanosa. Ugotovili 
pa so tudi, da bi ta visoka voda, če 
struga Savinje vsaj deloma ne bi 
bila urejena, znova poplavila Celje. 

Dosedanji uspehi pa hkrati po
stavljajo tudi nove naloge. V Celju 
bodo pospešili regulacijo Savinje, ki 
jo bodo regulirali do izliva Ložnice. 
Urediti je treba še Pako, Bolsko in 
druge potoke in izsušiti vsa zamoč
virjena zemljišča. 

-mi 

Ob robu 

IZRABA 
DELOVNEGA ČASA 

Z ozirom na osemurni delav
nik in z zakonom določene 
proste dneve lahko vsak zapo
slen delavec opravi v enem letu 
2432 delovni ur. Dejansko pa v 
povprečju v celjskem okraju te 
številke na enega delavca ne 
dosegamo. Nasprotno, izraba 
delovnega časa že tri leta pa
da. Sicer neznatno, vendar pri 
53 tisoč zaposlenih že desetin
ka odstotka pomeni veliko iz
gubo. Tako je bilo v letu 1958 
porabljeno le 86,1% »fonda« 
časa lani pa 86%. Glede tega 
so najlepše rezultate dosegli 
v živilski industriji, kjer je 
povprečje 92,7%, najslabše pa 
v termoelektrarnah, kjer so iz
koristili le 83,1% razpoložlji
vega časa. 

Tudi število nadur se v zad
njem obdobju dviga. Vendar 
nam pri tem analiza vzrokov 
pokaže nov problem, ki terja to 
zviševanje. Tako zlasti v pre
mogovnikih, kjer občutijo veli
ko pomanjkanje delovne sile In 
da bi izpolnili planske obvezno
sti, morajo dovoljevati pove
čanje nadur. Vprašanje po
manjkanja delovne sile je zna
čilno za vsa rudniška podjetja 
v celjskem okraju. 

Zanimivi pa so podatki o de
janskih povprečnih dohodkih 
zaposlenih v celjskem okraju. 
Tako so leta 1958 povprečni do
hodki enega zaposlenega zna
šali 14.497 dinarjev mesečno. 
Lani pa so se povečali kar za 
21 odstotkov — na 17.596 di
narjev. Pri tem so tarifne po
stavke odigrale le nepomembno 
vlogo, saj so se povečale le za 
okoli 8 odstotkov. Pač pa so v 
podjetjih vključili že preko 52 
odstotkov zaposlenih v delo po 
učinku. Z boljšo organizacijo 
dela in novim sistemom nagra
jevanja se je bistveno dvignil 
tudi odstotek preseganja norm 
v podjetjih. V povprečju znaša 
preseganje norm v okraju že 
16,6 odstotka. 

Kot posebno pereč problem pa 
še vedno obstaja vprašanje ve
like fluktuacije delovne sile. Ta 
se je v zadnjem obdobju celo 

Sovečala za 2,4 odstotka, tako 
a se je lani selil v drugo pod

jetje skoraj vsak drugi zapo
sleni. Temu problemu bodo mo
rala podjetja posvetiti nepri
merno več pozornosti, in sicer 
predvsem tako, da bodo ustva
rila boljše delovne in življenj
ske pogoje svojim delavcem. 

ČEZ LETO š e e n k r a t t o l i k o 
l j u d i » n a l i n i j i " 

Celje se hitro razvija na vseh po
dročjih gospodarskega, kulturnega 
in javnega življenja. Tako tudi te
lefon postaja vse bolj potreba pre
bivalcev; ne samo za službene po
govore, temveč tudi za zasebne. Te
lefon v hiši ni več »luksuz«, mno
gim je nujno potreben. In vendar v 
Celju za enkrat ni možnosti, da bi 
na telefonsko omrežje priključili no
ve naročnike. Novih telefonov ne 
morejo dobiti niti podjetja, kaj šele 

zasebniki. Zakaj? 
Da bi dobil odgovor na to vpra

šanje, sem obiskal okrajno pošto v 
Celju. Upravnik pošte, tov. Sepec 
inž. Mejač in tovariš Hvala so mi 
takole pojasnili probleme telefon
skega omrežja v Celju: 

V Celju je trenutno 679 telefon
skih naročnikov. Tolika je tudi 
zmogljivost sedanje avtomatske 
centrale. Več številk zaenkrat ni 
mogoče priključiti, ne da bi kje 
drugje telefon izključili. V Celju pa 
bi potrebovali vsaj še 500 telefonov. 
Tu so všete tudi prošnje zasebnikov 
za instalacijo telefona v stanovanju. 
Le-teh je namreč vedno več, čeprav 
imamo v Celju navado, da si mora 
vsak naročnik kupiti telefon sam. 

Zato je rešitev tega vprašanja v 
povečanju zmogljivosti avtomatske 
centrale. To bodo storili letos ali 
vsaj v začetku naslednjega leta. Del 
naprav, ki so jih dobili iz Ljubljane, 
bodo priključili, tako da se bo zmog
ljivost celjske centrale povečala za 
preko 500 novih številk. Istočasno pa 
v Celju urejujejo telefonsko omrež
je. Doslej so namreč telefonske na
peljave v Celju bile speljane po 
strehah, kar je omogočilo pogoste 
okvare. Sedaj pa bodo vse napelja
ve speljali pod zemljo. Ta dela iz
vajajo pospešeno in hkrati gradijo 
nove telefonske podzemne linije za 
naselje Otok. Sodijo, da bo po uspo
sobitvi dodatnega dela centrale do

bilo naselje Otok 300 novih pri
ključkov, osredje mesta 200 novih 
priključkov, okoli 100 priključkov pa 
bo dobila še Mariborska cesta. 

Kako nujna je bila dopolnitev se
danje avtomatske centrale, priča tu
di dejstvo, da na primer Zavod za 
napredek gospodarstva, ko se je pre
selil v nove prostore, ni mogel do
biti takoj telefona; da so lahko na
mestili telefone v novi stavbi Okrož
nega sodišča, pa so morali izklo
piti telefone v poslopju pošte. Ta 
»gneča« hkrati priča o razvojni 
stopnji mesta Celja. Namreč v Jugo
slaviji pride na vsakih 10 prebi
valcev 1,09 telefona, v Sloveniji 2,5 
in v Celju na vsakih 100 prebival
cev 2,73 telefona. To se pravi, da 
je Celje že sedaj iznad jugoslovan
skega povprečja. Ta odstotek pa se 
bo po dopolnitvi centrale podvojil 
Za primerjavo naj navedemo še 
Združene države Amerike, kjer pri
de na 100 prebivalcev 37 telefonov 
in Albanijo, kjer imajo na tisoč pre
bivalcev 1 telefon. 

Zanimiva pa je ugotovitev teh
nikov, da nekateri Celjani mislijo 
da bodo zasedeno številko dobili 
prej, če zavrtijo prvi dve številki 
in čakajo. Številke tako ne dobe nič 
prej, pač pa zasedejo elemente cen
trale in s tem onemogočijo nekemu 
drugemu naročniku, da bi govoril 
Enako je tudi, če naročnik polož' 
slušalko na mizo. Celjska telefonska 

centrala ima namreč 70 mikro tele
fonskih kombinacij. Vsaka dvignje
na slušalka Domeni eno možnost 
manj. To se pravi, če je deset slu
šalk odloženih, lahko govori še sa
mo 60 naročnikov. 

Udeleženci našega razgovora so 
tudi opozorili na pomanjkljivosti pri 
gradnjah stanovanj. Po zakonu je 
namreč določeno, da mora imeti vsa
ka stavba z več kot pet stanovanji 
telefonsko napeljavo. Na otoku pa 
ze opažajo, da napeljav ni. Tako se 
bodo stroški napeljave silno podra
žili, kar bo zlasti neugodno za 
stranke, ker si notranjo napeljavo 
mora oskrbeti naročnik sam. Vsaj 
pri naslednjih gradnjah bi morali to 
pomankljivost odpraviti, zlasti še 
zato, ker bo že naslednje leto na 
razpolago neprimerno več linij in 
bodo tudi zasebniki lahko dobili te
lefone v stanovanja. 

M. Iršič 



OBDOBJE PETNAJSTIH LET JE ZA RAZVOJ KRAJA ALI NEKEGA OB
MOČJA RAZMEROMA KRATKO. ZGODOVINA NAM PRICA, DA SO SE MESTA IN 
KRAJI V PETNAJSTIH LETIH NEZNATNO SPREMINJALI, DA RAZVOJA V TEM 
OBDOBJU ŠE NE ZAZNAMO. KAKO DRUGACE JE PRI NAS! 

PETNAJST LET MINEVA, ODKAR SO NEHALE ROPOTATI PUŠKE IN 
STROJNICE, PETNAJST LET, ODKAR SI JE NAROD SAM PRIBORIL SVOBODO. TO 
JE OBDOBJE NAŠE DRUGE BORBE, KO SO DELOVNI LJUDJE ZAMENJALI OROŽJE 
Z ORODJEM. V TEM, ČEPRAV NA VIDEZ KRATKEM OBDOBJU, PA SE JE ZUNANJI 
VIDEZ MESTA IN KRAJEV V CELJSKEM OKRAJU BISTVENO SPREMENIL. ŠE 
BOLJ PA SE JE SPREMENIL NACIN ŽIVLJENJA, MIŠLJENJA, SPREMENILI SO SE 
DRUŽBENI ODNOSI IN ODNOS DO DELA. NAMREČ, HKRATI JE PRETEKLO TUDI 
DESET LET, ODKAR SO DELOVNI LJUDJE PREVZELI UPRAVLJANJE PODJETIJ V 
SVOJE ROKE. 

OBDOBJE RAZVOJA DELAVSKEGA SAMOUPRAVLJANJA JE BILO ZA 
RAZVOJ NAŠEGA GOSPODARSTVA SILNO POMEMBNO. STARI OSTANKI MEZD
NIH ODNOSOV SO IZGINILI, DELAVCI — DELAVSKI SVETI SO UTRDILI VEZ MED 
ČLOVEKOM IN PODJETJEM IN TO JE RODILO ŠE VECJE DELOVNE USPEHE. SAJ 
SAMI ODLOČAJO, KAKO BODO PORABIL! USTVARJENE CiSTE DOHODKE, KAKO 
BODO NAPREJ IZGRAJEVALI SVOJE PODJETJE IN POSREDNO S TEM, KAKO BO
DO V PRIHODNJE ŽIVELI. TO PA JE VELIK POROK, DA BOMO V NASLEDNJEM 
OBDOBJU DOSEGLI ŠE VEC. 

PONOSNI N A O P R A V L J E N O D E L O 
I N J A S N O P E R S P E K T I V O 

Med podjetji celjskega okraja, 
ki večkrat stopajo v ospredje pri 
izvrševanju nalog v proizvodnji 
in na ostalih prodročjili, je sko
raj vedno usnjarski kombinat 
»Konus« v Slovensldh Konjicah. 
Tudi v tem kolektivu so v zad
njih letih napravili precejšen ko
rak naprej. Naj navedemo samo 
en podatek, ki bo gornje nabolje 
ponazoril, to je povečanje vred
nosti proizvodnje. V primerjavi 
z 1958. letom predvidevajo v le
tošnjem letu povečanje proizvod
nje v matičnem podjetju, torej 
brez obrata v Rečici, za okoli 
700 milijonov dinarjev. Številke 
o skladih pa povedo, da bodo ti 
za nekaj desetin milijonov višji 
od tistih, ki so bili doseženi pred
lansko leto. 

Teh nekaj podatkov sicer ne 
pove vsega, navzlic temu pa daje 
splošno sliko gospodarskega raz
voja podjetja. Pa še nekaj, težko 
si je namreč zamisliti, kaj bi 
predstavljale Konjice brez tako 
močnega gospodarskega stebra, 
kot je tovarna usnja. Tu gre pred
vsem za delež, ki ga daje kolektiv 
za razvoj samega kraja na po
dročju stanovanjske izgradnje, 
komunalnih potreb, za šolstvo itd. 
Okoli trideset stanovanj, skupaj 
z blokom, ki se gradi, za Konjice 
že nekaj pomeni. Tu pa niso všte
ta tista, ki jih je podjetje v zad
njih letih pomagalo urediti svo
jim članom kolektiva. Vse to pa 
pomeni — skrb za delovnega člo
veka. 

Znotraj podjetja so bile že lani 
začete važne naloge pri rekon
strukciji usnjarne in obrata umet
nega usnja. V drugi polovici lan
skega leta je marsikateri obisko
valec Konjic vprašal, kaj je z vi
sokim dimnikom tovarne, ki so 
ga podrli. Da, z nekaterimi dru
gimi starejšimi obratnimi prostori 
se je moral umakniti novi stavbi, 
ki pomeni prvi večji začetek ob
nove celotne tovarne. Ta del bo 
že v kratkem izročen namenu. 
Dimnik bodo seveda pozneje po
stavili na drugem mestu. Mimo 

tega so bili lani in letos nabavlje
ni nekateri novi stroji in naprave 
za oddelek kromovega usnja. Na
črti za samo rekonstrukcijo us
njarne pa so usmerjeni za nekaj 
let naprej, saj predvidevajo v 
končni fazi dnevni namok kakih 
25 ton kož, kar je v primerjavi s 
sedanjim dosti več. Tej razširitvi 
se je morala umakniti Dravinja. 
Tako bodo v prihodnjih letih po
stopoma izginjale vse stare zgrad
be od upravnih prostorov do skla
dišč, ki ne ustrezajo več današ
njim potrebam. 

Nekaj stomilijonske investicije, 
ki so v načrtu za letošnje in pri
hodnje leto bodo dale mnogo več
je zmogljivosti obratu umetnega 
usnja. Ta sicer obratuje že nekaj 
let, vendar z zastarelimi stroji in 
napravami. Načrti so že izdelani, 
krediti v glavnem odobreni in ta
ko vse kaže, da bo prihodnje leto 
proizvodnja tega artikla že močno 
narasla. Surovin, to je usnjenih 
odpadkov, je v naši državi dovolj, 
potrebe po umetnem usnju so 
prav tako velike. V novem obratu 
bo dobilo delo okoli 130 novih 
ljudi; znatno pa se bo še povečal 
dohodek podjetja in to na račun 
tistih odpadkov, ki še pred leti 
niso predstavljali nobene vred-
nostt »Konus« pa je že lani na
bavil več strojev za izdelovanje 
usnjene konfekcije. Le-ti bodo 
tvorili osnovo novemu podjetju v 
prostorih nekdanje tovarne čev
ljev Alfa. To bo zopet važen pri
spevek gospodarskemu razvoju 
kraja. 

Uspešno izpolnjevanje doseda
njih nalog, je prav gotovo naj
boljše poroštvo, da bodo tudi pri
hodnji načrti uresničeni. Pred ce
lotnim kolektivom stojijo odgo
vorne naloge, posebej pa še pred 
organi upravljanja. Lepo število 
mladih ljudi, ki jih je sindikalna 
organizacija predlagala v novi de
lavski svet, bo takorekoč začelo 
rasti skupaj s tovarno, ki jo ob
navljajo. Veliko nalog pa jih čaka 
tudi zunaj nje. 2e lani je bila za
četa akcija za gradnjo počitni

škega doma na Pohorju, urediti 
bo treba družbeno prehrano, 
gradnja nove šole stopa čedalje 
bolj v ospredje itd. Tako, kot je 
kolektiv »Konusa« reševal druge 
naloge, se loteva tudi slednjih, za
vedajoč se, da s tem ureja vpra
šanja, ki se porajajo vsak dan in 
katerih koristi čutijo vsi zaposleni 
delavci, celotna komuna. V tej 
zavesti bo ob prvem maju po
nosno gledal na opravljeno delo 
in z jasno perspektivo sprejel na
loge, ki ga čakajo. 

V Cinkarni — aglomeracija 

O človeku -
proizvajalcu in upravljalcu 

Vendar enkrat razgovor, v 
katerem se niso prepletale šte
vilke o planu, proizvodnji in 
podobno. Vesel sem ga bil, saj 
mi je tisto popoldne, ko sem 
stopil v pražarno celjske Cin
karne in poiskal predsednika 
delavskega sveta Draga Muro-
viča, po glavi že kar preveč šu
melo o načrtih, pokazateljih, 
normah in kaj vem še o čem. 
Res je, da tudi pri tem sreča
nju številke niso povsem izo

stale, vendar, več kot o njih 
sva govorila o ljudeh, ki v Cin
karni uresničujejo načrte in do
segajo zavidljive uspehe. 

— Zanima vas delo našega 
delavskega sveta, je povzel 
vprašanje tov. Murovič. Lahko 
smo ponosni na uspehe in raz
voj, ki smo ga dosegli v zad
njih desetih letih. Ce se spom
nim samo na prve delavske 
svete in na tiste puste seje, na 
katerih so govorili le nekateri, 
drugi pa kimali z glavo in če 
vse to primerjam z današnjim 
stanjem, ko ljudje z zanima
njem posegajo v debato o pro
izvodnih in ostalih vprašanjih, 
potem je nadaljeval tov. Muro
vič, moramo priznati kvalitet
no spremembo. Vse to se je se
veda poznalo v proizvodnji, ki 
je stalno naraščala in dosegla 
lansko leto najvišji nivo. Tudi 
letos ne zaostajamo. Res je, da 
še nismo dosegli idealnega sta
nja, toda že dejstvo, da delav

ci razpravljajo o tem, kaj bi 
morali še napraviti, da bi do
segli boljše uspehe potrjuje, da 
smo v tem razdobju postavili 
človeka na tisto mesto, ki mu 
kot proizvajalcu in upravljavcu 
pripada. Pa še nekaj, pri nas 
so se v zadnjih letih občutno 
izboljšali notranji odnosi, pri 
tem mislim tudi na odnose med 
ljudmi. Zavladalo je drugačno 
razpoloženje ki ima prav tako 
velik vpliv na izpolnjevanje 
vseh nalog. 

Ce bi govoril še o proizvod
nih uspehih potem bi moral na 
prvem mestu omeniti topilnico. 
Prva leta po vojni so v njej de
lale le tri peči. zdaj pa že de
set. Izplen se je povečal od 78 
na 90 odstotkov. Izboljšale so 
se retorte, uredil se je prevoz 
itd. V val jami smo dobili eno 
težjo valjčno progo; velik na
predek pa je bil zabeležen še 
v povečanju izkoristka valjane 
pločevine od 40 na več kot 50 
odstotkov. V razdobju zadnjih 
let smo dobili nov obrat kera
mike, povečali proizvodnjo su-
perfosfata, dobili novo meha
nično delavnico itd. 

— In načrti, sem znova 
vprašal. 

— Teh }e veliko. Kaj bi o 
tem govoril. Ozko grlo je pra-
žarna. V bližnji prihodnosti je 
v načrtu gradnja dveh novih 
peči, nov obrat žveplene kisli
ne. Radi bi izkoristili še več 
plina in tako pridobivali še več 
žveplene kisline. Tu je še načrt 
za litopon itd. V topilnici pro
učujejo avtomatski način čišče
nja in polnjenja retort ipd. 

— Prej sva govorila o Iju-
deh-upravljavcih, zdaj pa še 
prosim nekaj pojasnil o tem, 
kako se pri vas odraža skrb za 
človeka. 

— Na Malem Lošinju ima
mo počitniški dom; enakega 
tudi v Logarski dolini. Delavci, 
ki so zaposleni v težjih obra
tih, kot so topilnica, aglomera
cija itd. dobivajo tako imeno
vano preventivno malico. Letos 
gradimo 32 družinskih stano
vanj in štiri garsoniere. Za za
ščitna sredstva smo lani potro
šili 30 milijonov dinarjev. Da 
bi še v večji meri zmanjšali 
število nesreč, bomo premije 
vezali tudi na število nesreč pri 
delu. Pri nas so v navadi stal
ni in sistematični zdravniški 
pregledi delavcev. Letos bi mo
rali dobiti tudi novo ambulahto 
itd. V načrtu je gradnja stano
vanj za samce. Težko pa pogre
šamo tople obroke. Zato z ne
strpnostjo pričakujemo delav
sko menzo v Gaber jih. Problem 
za nas so še sanitarne naprave 
kot kopalnica itd. In končno, 
tudi v težnji, da uveljavimo na 
začetku drugega polletja letoš
njega leta nagrajevanje po 
enoti proizvoda, se kaže skrb 
za ljudi, jt končal tov. Muro
vič. -mb 

POD ZEMLJO IN NAD N 
SPREHOD PO NOVEM VELENJU JE SVOJEVRSTNA 

KAVNOST. NOVO MESTO, KI JE NASTALO PO OSVOB^ 
TVI, JE KAMENIT. A IIV DOKAZ NOVEGA ČASA. PREBl\ 
CI IZ DRUGIH KRAJEV SI GA HODIJO OGLEDOVAT. 
NAVDUŠUJEJO NAD SMOTRNIMI URBANISTIČNIMI R 
TVAMI, OBČUDUJEJO PESTROST IN SKLADNOST NASELI 
VEDO, DA JE RAZEN NOVEGA MESTA V VELENJU TA 
NASTALO TUDI NOVO ŽIVLJENJE, NOV ODNOS DO D\ 
SKRATKA. VELENJSKI RUDARJI SO SE V NOVIH POGi 
SPREMENILI. 

Sprehajal sem se po Novem Vele
nju, prehodil sem ga s severa na 
jug in z vzhoda na zahod, občudo
val ga kot mnogi, a vendar sem 
pravo »Novo« Velenje šele spoznal, 
ko sem obiskal nekaj rudarskih dru
žin. Čutil sem namreč, da sicer ne 
bom mogel opisati vsega, kar so ve
lenjski rudarji naredili, kar so z žu-
Ijavimi rokami in odločnimi srci 
spremenili. 

V Velenju mi ni bilo treba iskati 
najlepšega poslopja z najlepšimi 
stanovanji, ker so vsa smotrno gra
jena, ker se urbanisti niso morali 
ozirati na staro, temveč so lahko na 
ledini gradili novo, ker jih niso sti
skali starodavni okopi in zidovi, 
temveč so mestu in stanovanjem 
lahko dali toliko sonca, kolikor ga 
potrebujejo. Zato sem lahko potrkal 
kar na prva vrata. 

Sprejela me je stara, prijazna že
nica. Rade volje mi je pokazala sta
novanje in tudi pripovedovala o se
danjem življenju v Velenju. Moje 
ime ni važno, je rekla, saj tako ži
vijo domala vsi VelenjčanL Veste, 

nerodno mi je govoriti, ko v^ 
boste vsako besedo zapisali. V<i 
vam moram povedati, da mi je' 

to' všeč, če zapišete! Naša dru-
0 je rudarska. Moža mi je vzel 
inogov prah tedaj, ko še slutili 
"10, da bo premog naš dobrotnik, 
ite, stara sem, otroke lahko še 

in pomagam pri gospodinj-
^, vendar sem vsa ta leta videla, 
so naredili rudarji. Dobro se še 
'ninjam časov, ko so rudarji ho-
io jamo z vseh koncev in hribov, 
«0 fantje od napornega dela pre-
iaj osiveli, ko so hunti v jami 
ikali zdaj nogo temu, zdaj one-
in ko smo imeli konzum v raz-
ijoči baraki. Tedaj je bilo za ru-
ia vse dobro. Malo je zaslužil, 
oianj mu je ostalo. Pri takem 

%nju so se naši možje zatekali 
gostilno. Sedaj tudi vem, zakaj vse 

prigovarjanje ni dosti poma-
O. Vidite in to je t'sto veliko, kar 
k v Velenju spremenilo. Z novi

mi stanovanji, parki, sodobnimi tr
govinami in urejenim življenjem ru
darju ni več zatočišče gostilna, tem
več urejen dom. Za otroke, za ženo 
in udobno življenje kopljejo danes 
velenjski rudarji, zato v Velenju tu
di ni malodušnosti. Se in še mi je 
pravila o teh spremembah, o veli
kem velenjskem podvigu — bil sem 
gin jen. priznal sem si, da tega pri 
sprehodu skozi mesto nisem čutil, 
ne videl. To mi je šele povedala sta
ra rudarska žena, ki se ji je mož 
namučil v jami do smrti za nič in 
ki je tudi doživela, da sinovo delo 
ni brezplodno. 

Nad zemljo v Velenju ni več kon
trastov. Stolpnice so neusmiljeno 
pregnale lesene barake, staro šolo je 
zamenjala nova, razpadajoče po
slopje zdravstvenega doma pa so
dobno urejena zdravstvena ustano

va. Obstaja le še kontrast med me
stom in jamo, ki je mesto ustvarila 
med svetlimi domovi in večno temo 
kjer dan za dnem rudarji bijejo boj 
za še lepše življenje. Toda tudi v 
jami sem slišal, ne isto, a podobno 
zgodbo. Tudi tu se je starodavna 
misel umaknila novi, stari načini de
la novemu. Na poskusnem odkop-
nem čelu sem se srečal z mladimi 
rudarji, ki se k rudarskim spretno
stim šele priučujejo. Med njimi so 
bili tudi stari »gadi« in ti so mi po
vedali, kaj se je v zadnjih desetih 
letih na čelih spremenilo. Najstarej
ši med njimi, gospodar čela Alojz 
se je za hip odtrgal od dela. Zagle
dal se je v prašno temo in dejal: 
»Ja, včasih so bili v jami hudi časi. 
Premog smo kopali v ozkih rovih, 
ga nakladali s kroco in nečko. od
važali pa s hunti. Ventilacija je bila 
slaba, za varnost pri delu ni nihče 
skrbel. Rudarji smo tedaj imeli ob
čutek, da smo živina, ki so jo last
niki vpregli v svoj voz. Za skorjico 
kruha smo zaslužili, a ta je bila še 
za naše žuljave roke pretrda. Tedaj 
smo bili prepričani, da drugače v 
rudniku ni mogoče delati. Pa smo 
se pošteno motili. Prav letos smo 
slavili deseto obletnico našega pr
vega delavskega sveta. To je po
memben mejnik. Svoboda in delo za
se in skupnost je ustvarilo tisto, kar 
ste videli zgoraj. 300 metrov nad 
nami.« 

»Se to povej,« je od strani pove
dal možakar, ki mu let zaradi luči. 
ki mi je svetila v obraz, nisem mo
gel natanko določiti, »da je spozna
nje, da delamo zase. da ni več go
spodov, temveč, da smo lastniki sa
mi, tista velika sprememba, ki nam 
je dala pogum, da smo se tako si
lovito zagrizli v premog. Kaj je bil 
včasih naš rudnik? Kmečki rudnik 

je bil, nizka storilnost pa je bila 
zanj značilna. To je bila prva na
loga, ki jo je začel odločno reševati 
že naš prvi delavski svet. Ta borba 
je bila najtrša, borba s premogom. 
Pri nas se tedaj ni ustrašil niti de
lavec, niti uslužbenec in celo direk
tor je hodil na delo v jamo. Inže
nirji so v jami iskali rešitev in sku
paj smo jo našli. Šestdeset metrov 
široka čela, kjer se je storilnost 
dvignila do te mere, da nakoplje ru
dar že 10 ton premoga na dan. Ne 
hunti in ne »šafle«, transporterji 
prenašajo premog — 6500 ton pre
moga v enem dnevu. In danes ve
lenjski rudnik ni več kmečki rudnik. 
Naša storilnost se je večala in ve
čala, tako da je že zdaj iznad po
vprečja rudniškega učinka v Fran
ciji, na Češkem, nad avstrijskim 
in nemškim povprečjem. To je seve
da bistveno znižalo stroške proiz
vodnje in to je tudi bil prvi pogoj 
za razmah Velenja. Potem so sledi
le prostovoljne akcije — za uredi
tev mesta, za regulacijo Pake. za 
ureditev zelenih površin, za igrišča 
in še in še. Sedem sto tisoč prosto
voljnih ur — delo se zunaj ni po
leglo, tisto delo, ki ga je ustvarila 
odločnost, da si v Velenju rudarji 
ustvarimo sami boljše življenje, da 
Velenje ne bo »rudarsko gnezdo«, 
ki se ga bodo ljudje od drugod iz
ogibali, temveč tako, da ga bodo 
hodili gledat! Menim, da smo uspe-

To so mi povedali v jami, med 
sto j kami in pod škripajočim premo
gom. Povedali so, kako so gradili 
svoj rudnik in človeku se zazdi, da 
se tudi v jami niso ozirali na stare 
navade, da so jih brezkompromisno 
zavrgli — zato pa so tudi uspeli 

Mile Iriii 

Ko smo se prvič vključili 
Soštajnjska termoelektrarna je 

pravtako spomeniik nove dobe. 
Zrasla je na ledini. Med obi-
i^kom v tem velikem obratu, ki še 
ni do kraja zgrajen, sem srečal 
Stamka Lipmika. Namestnik pred
sednika upravnega odbora je, 
mlad tehnik, a je od začetka pri 

termoelektraiml. Prosil sem ga, 
naj mi pove nekaj dogod'kov, ki 
so se mu iz časa ko so gradili 
elektrarno, naj'bolj vtisnili v spo
min. »Kar odlo6iti se ne morem,€ 

dejal, »toliko je pamembnih 
dogodkov iz »življenja« naše elek
trarne.« I\)tem se je odločili za 
dva. TaikoLe md Jih je povedali: 

Vsa gradnja prve faze elek
trarne je bila za nas velik dogo
dek, v tem času emo doživeli to
liko lepdh trenutkov, toliko ve
likih in majhnih delovnih zmag. 

da bi lahiko napisali knjigo, ven
dar je bilo med ljudmi največ 
veselja in ponosa tedaj, ko smo 
se prvič vključili v visokonape
tostno omrežje. Ves kolektiv se je 
zbral v stikalnici. Vsi smo bild 
nestrpni. Vedeli smo, da bodo 
naslednji trenutki po»kazali, če je 
bilo naše delo uspešno. Bilo je. 
Še sedaj se spominjam veselja, 
ki je nastopilo. Od tedaj, od leta 
1956 elektrarna nemoteno obra
tuje, gradimo pa že drugi del, ki 
ga bomo vključili letos, čeprav 
smo predvidevali, da bo dograjen 
šele naslednje leto. 

Prav to bo naša naslednja ve
lika zmaga. Drugi, večji del elek
trarne bi morali po načrtu dogra
diti v januarju naslednjega leta. 
Vendar so nam izkušnje, odloč
nost kolektiva in volja, da to sto
rimo prej, dale zaupanje vaise. 
Nismo na slepo rekli, da bomo 
drugi del elektrarne prej dogra
dili. Najprej smo se pogovorili z 
vsemi člani kolektiva, ne enkrat 
— večkrat, preiskali smo vse 
možnosti in končno je delavski 
svet odločil, da bo drugi genera
tor stekel že v oktobru letos. Tri 
mesece prej, kot smo predvide
vali. To zasedanje delavskega 
sveta se md zdi prav tako eden 
od F>omembnih mejnikov v »zgo
dovini« našega kolektiva. Videli 
smo, da so vsi člani kolektiva za 
to, da se ne bojijo naporov, ki 
bodo potrebni za uresničitev skle
pa o predčasini dograditvi druge
ga deda elektrarne. Za gospodar
stvo pa bo to hkrati tudi velik 
doprinos. Novi agregat bo naj
večji v Jugoslaviji in bo lahko 
dajal tok enemu milijonu 75 wat-
nih svetlobnih teles, ali ustrezr 
nemu številu drugih električnih 
naprav. 

Na ta sklep delavskega sveta 
pa smo ponosni še zato, ker je 
sprva kazalo, da bomo roke za 
dograditev drugega dela elektrai^ 
ne prekoračili in le z vstrajnost-
jo, prizadevanjem vseh in z bolj
šo organizacijo dela smo zabele
žili uspeh. 

V r e k o n s t r u k c i j i s o . . . 
Tudi tovarna nogavic na Polzeli 

spada v vrsto tistih podjetij v na
šem okraju, ki so zlasti v zadnjih 
letih, ko se je vedno bolj krepila 
vloga delavskega samoupravljanja, 
napravila velik korak naprej tako v 
proizvodnji, kot izven kolektiva in 
v skrbi za človeka. Prvo fazo rekon
strukcije pa so izvedli 1957. leta, ko 
so z 72 milijoni lastnih sredstev na
bavili 31 strojev za pletenje ženskih 
nylon nogavic brez črte ter strojev 
za izdelovanje moških vzorčastih. 
2e naslednje leto so pripravili ela
borat za drugo fazo r^konstrukcje 
v višini 105 milijonov dinarjev. Le
ta zajema 38 proizvodnih ter nekaj 
pomožnih strojev. Elaborat je potr
jen, pogodbe pa v teku. Kot vse ka
že se bo realizacija tega načrta za
čela v drugi polovici letošnjega leta. 
In končno so lani kupili 30 novih 
strojev, za kar so dali 34 milijonov 
prav tako lastnih sredstev. 

Značilnost rekonstrukcije, oziro
ma novih investicij v tem podjetju 
je predvsem v spremembi strukture 
proizvodnje, dasiravno tudi stalne
ga vzpona vrednosti ne kaže podce
njevati. Tu namreč čedalje bolj pre
hajajo iz izdelovanja bombažastih 
nogavic na sintetična vlakna. Cilj 
rekonstrukcije pa je še v postopni 
zamenjavi povsem iztrošenih starih 
strojev z novimi, v izboljšanju or
ganizacije dela ipd. 

Čeprav se bodo ugodni vplivi ce
lotne rekonstrukcije pokazali šele 
čez leto, dve, pa je že prva faza da
la nadvse zadovoljive rezultate. Ta
ko se je vrednost proizvodnje 1958. 
leta povečala napram 1957. letu za 
28%, v primerjavi med 1956. in 1959. 
letom pa je ta skok še bolj očiten, 
saj znaša 103%. Razveseljivo je še 
to, da sta delavski svet in z njim 
celotni kolektiv čutila potrebo po 
obnovi in rekonstrukciji strojnega 
parka. Zato se je kolektiv odpovedal 
delitvi čistega dohodka za osebne 
prejemke in se odločil, da je bolje 
najprej urediti in izboljšati strojni 
park, kot pa zunanjost in okolje to
varne. 

Oblikovalni stroj 

V tem kolelitivu pa niso mislili sa
mo na proizvodnjo, temveč tudi na 
človeka, kot odločujočega činitelja v 
celotnem procesu. Uvedli so topli 
obrdk malic, ki ga sprejema okoli 
200 zaposlenih, v lastni delavski 
menzi pa skuhajo tudi po 120 kosil 
na dan. Mnogi odnašajo te obroke 
domov. Zanimanje za počitniški dom 
v Piranu je tako naraslo, da priha
jajo že v resne težave, kako zado

voljiti vsem željam. Ce so prej imeli 
težave pri prepričevanju ljudi, da je 
počitek ob morju nujen in potreben, 
so zdaj take besede Dovsem odveč. 
V tovarni dela tudi pralnica, ki se 
je s pridom poslužujejo zaposlene 
žene. Znotraj tovarne imajo uvede
no tako imenovano ambulantno po
svetovalnico, ki ima nadzor tudi nad 
obratnimi prostori. 

DESET LET SAMOPRAVUANJA - DESET LET USPEHOV 
V desetih letih čez milijardo • • • 

Pred desetimi leti sta bUa v To
varni organskih barvil zaposlena 
le 2 človeka — direktor in skla
diščnik. Ni bilo ne tovarne, ne 
uprave — samo staro atletsko 
igrišče, kjer je bilo treba posta
viti novo tovarno, in sicer tako, 
da bo kmalu zmogla za milijardo 
dinarjev vrednosti svoje proiz
vodnje. Proizvodna hala je rasla 
kar iz tal. Se istega leta so začeli 
v njej poizkusno obratovati, na
slednje leto pa je stekla prava 

proizvodnja. Najprej so osvojili 
proizvodnjo osnovnih surovin iz 
benzola. Danes je Tovarna organ
skih barvil sodobno organizirano 
industrijsko podjetje. Ko sem jih 
obiskal, sem se srečal s predsed
nikom delavskega sveta Jankom 
Rebovom. Iz svojih spominov pri 
graditvi tovarne, usposabljanju 
posameznih obratov in skrbi za 
vzgojo sposobnih delavcev mi je 
tole povedal: 

Naša tovarna je izdelala prvo 

Prvi posnetek kolektiva Tovarne organskih barvil v Celju — posneto 
1951. leta. V prvi vrsti — četrti z desne strani — med njimi član 

Zveznega izvršnega sveta dr. Marjan Brecelj 

žvepleno barvilo že leta 1951, to 
se pravi še isto leto, ko je tovar
na začela obratovati. Že tedaj 
smo vpeljali proizvodne norme. 

Janko Rebov 

Rezultat nas je presenetil. V po-
d2!kusni proizvodnji so namreč iz
delali le 2,4 tone barvil v šestih 
mesecih. Ko pa smo vpeljali nor
me, so se ob istih strojih učinki 
bistveno povečali, tako, da smo 
izdelali že 15 ton barvil na me
sec. 

Vendar se koldktiv tedaj ni 
ustavil ob prvih uspehih. Vedno 

nove in boljše naprave smo n 
tirali in tako dobili osnovo 
delavo vseh žveplenih barvil, 
smo osvojili proizvodnjo žv< 
nih barvil, smo se lotih še 
izvodnje azo-barvil. 

Caka nas pa še veliko ( 
Vedno bolj namreč ugotavlj 
da so naši proizvodni obrati 
natrpani in da deloma motijo 
tek proizvodnje. Zato bova^ 
letos začeli graditi drugo v« 
proizvodno halo. Ko jo bomo! 
čali, se bo vrednost naše 
vodnje lahko podvojila. 

Ves ta čas je nas delavski 
imel pomembno vlogo. Cepra 
bilo precej nalog, je bilo vses 
v ospredju izobraževanje ka(j 
Naša tovarna je zrasla iz ta 
Celju pa ni bilo ljudi, ki bi 
vladali to proizvodnjo. Tako| 
prvem obdobju inženirji stal 
delavcih in jih sproti učili, sj 
sicer obstojala nevarnost, dj 
šlo vse v zrak. Istočasno pa 
meni samo ena pokvarjena » 
ža« preko milijon dinarjev î  
be, če je v njej dražja barva 
utrpimo tudi do štiri milijone 
narjev izgube. Vendar moram 
vedati, da se to danes več ne 
gaja. Saj so se vzporedno z i 
tovarno usposabljali tudi naši 
lavci, vedno več visokokvalii 
ranih moči je, vedno več inže 
jev. 

Povprašal sem ga še za nje 
najmarkantnejši doživljaj. I 
odlašanja se je odločil. Stii 
petdesetega leta je bilo, ko na 
voda zalila. Bil sem v nočni 
meni. Opozorjeni smo bili in 
sem si ogledat vodostaj Vogla 
Tedaj je ravno prestopala bn 
ve. Bežal sem pred njo, v tov 
no. Hitro smo nosili vse, kar 
je dalo, v prvo nadstropje, vem 
je bilo premalo časa. Voda jei 
čela svoj uničevalni ples. h 
desettonske cisterne je kot zit 
lo nosilo okrog po dvorišo,! 
20 milijonov dinarjev smo ubj 
škodei. Ko je voda odtekla, 
nam priskočili na pomoč voji 
Štirinajst dni smo se mučili 
uspeli. Proizvodnja je znova i 
malno stekla. 

NOVA DOBA V GRADBENIŠTVU — OPEKA IZ PEPELA 

N o v a t o v a r n a v Š o š t a n j u 
fffito hiter razvoj gospodarstva. 
j/j investicije v gospodarstvu in 
stanovanja terjajo močno indu-
p gradbenega materiala. Zato 
flučaj, da se je v celjskem okra-
^rodila misel za izgradnjo nove 
Lns opeke. Potrebe so jo zahte-
r v Šoštanju pa so hkrati odme-
Uj velike količine premogovne-
\pepela. Strokovnjaki so istočas-
jgotovili, da je prav ta pepel 
iiocena surovina za izdelavo 
Obenega materiala — zidakov 
Z,vrst. V sosednjem Velenju pa 
'^llirati rabili ogromno opeke, nič 
L ni bilo v drugih krajih. Po-
h zidajo in to je dobro; več sta
nuj bo, kraji in mesta bodo ure-

\jimisel o novi tovarni opeke je 
pičilo šoštanjsko gradbeno pod-
f »Gradbenik«. Gradili so jo v 
m' režiji, zato, da bi bila čim 

cenejša. In prav ta mesec so stroji 
nove sodobne tovarne prvič zabrne-
li. 

Ze v začetku so se v Šoštanju od
ločili, da bodo gradili tovarno, ki 
bo odraz sedanjega časa. Tudi to 
zamisel so uresničili. Nova tovarna 
v Šoštanju, ki je veljala 200 milijo
nov dinarjev, je avtomatizirana. Pe
pel priteka po cevovodu v velik me
šalec. Sam bo mešal potrebno zmes, 
členek bo le uravnaval delovanje 
mešalca z gumbi in ročicami. Tudi 
odtod naprej so speljane debele ce
vi do silosa. Tudi tu se človeška ro
ka ne dotika zmesi; niti pozneje, ko 
velika stiskalnica iztiska opečne 
elemente. Razne vrste opeke bodo 
lahko izdelovali, kakršna bo pač po
treba. Od tu bodo vlažno opeko za
peljali do sušilnih naprav, kjer je 
tudi vse sodobno urejeno. V Šošta
nju ne bodo opeko sušili na soncu, 

temveč z električnimi grelci. Tako 
ne bodo odvisni od vremena in nje
gove muhavosti, a tudi ne bodo go
vorili o sezoni, o prekinjenem delu 
in proizvodnih težavah v posamez
nih letnih obdobjih. To so predno
sti nove tovarne. Tovarne, ki bo tu
di za delavca v opekarniški stroki 
ustvarila nove pogoje dela, da ne 
bo več delal v blatu in prahu. Ra
zen tega pa je nova tovarna zelo 
pomembna za nadaljnji razvoj sta
novanjske izgradnje. Zalagala bo 
lahko ves celjski gradbeni »bazen«, 
saj bodo letno izdelali preko 20 mi
lijonov opečnih enot. In še nekaj je 
pomembno. Z opečnimi bloki iz te 
prve tovarne opeke v celjskem okra
ju se bodo stroški zidave pri stav
bah prihranili za 17 odstotkov, kar 
je z ozirom na precejšnje gradbene 
stroške zelo velik prihranek. 

NA PRAVI P O T I . . . 
le dolgo potem, ko sem zapustil 
arno in premišljeval o uspehih, 
so jih dosegli v »AERO«, so mi 
Rajale na misel besede- Skrivnost 
snega vzpona leži v prizadevno-
celotnega kolektiva, zlasti pa 

govega delavskega sveta, ki je 
iro gospodaril in stremel za tem, 
ni poviševal osebnih dohodkov 
račun skladov, temveč je krepil 
lade podjetja in tako pripomogel 
kavo novih osnovnfti sredstev, 
ujev, ki so omogočili takšno rast 
Bizvodnje. Organi delavskega sa-
Bopravljanja so v tem kolektivu 
lirali pravo p o t . . . 
V dokaz te trditve samo nekaj 
itik. Pri »Aero« ugotavljajo gi-
bjeproizvodnje na osnovi stalnih 
tnii leta 1939. Ce bi vzeli to leto 
)tosnovo nadaljnjih primerjav in 
I označili z indeksom sto, potem 
že v letu 1950, torej v rojstnem 
Nelavskih svetov, zabeležili in-
ks396, lani pa že kar indeks 1801. 
fisko leto je bilo pri »Aeru« re-
fdno, saj so dosegli pol drugo mi 

lijardo vrednosti proizvodnje po 
prodajnih cenah, oziroma za približ
no sto milijonov manj po realizaci
ji. Le-ta pa je leta 1950 znašala 63, 
leta 1952 356 milijonov, lani pa že 
1.423,000.000 dinarjev. 

Naglo povečanje proizvodnje je 
zahtevalo tudi primerno razširitev 
obratnih prostorov. Tako je zrasel 
prvi novi objekt ob Stritarjevi ulici; 
po planu podjetja, pa se bodo vsi 
proizvodni obrati, skladišče ter 
uprava znašli čez približno pet let 
na tem mestu. Tako bodo zdaj raz
treseno podjetje združili na enem 
kompleksu. Tu pa nameravajo po
staviti še obrat družbene prehrane 
s prostori za servisne dejavnosti. 

Naglo povečanje proizvodnje je 
bilo pogojeno še z mnogimi novimi 
izdelki od tempera plakatnih in 
u/netnišikih oljnatih barv, do proiz

vodnje matric, jasnit papirja, barv 
za razmnoževanje, črnila, lepikola, 
sredstva za pranje »Mica«, lepilnih 
trakov »Selotejp« itd. Zraven tega 
se je močno povečal asortiment 
akvarelnih šolskih barvic, neštetih 
drugih proizvodov, povečalo se je 
število formatov karbon papirja itd. 

Pa ne samo proizvodnja, tudi na 
človeka niso pozabili. V tej dobi je 
v gradnji štirideset stanovanj, uve
deni so bili topli obroki malic, odprt 
je bil ženski kotiček in podobno. 
Zdaj je v študiju nov način nagra
jevanja. Iščejo namreč najboljše 
možnosti za nagrajevanje po enoti 
proizvoda. To delo opravljao pre
udarno, premišljeno, nočejo se zale
tavati. Od novega načma nagraje
vanja si veliko obetajo, zato hočejo 
osnutek temeljito pripraviti. Prav 
imajol M. B. 

Nov obrat »Aera« ob Stritarjevi ulici 

NAJ ŽIVI 

PRAŽIL ELOVNEGA 
LJUDS 
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V i s o k a kva l i te ta 
Revija mladinskih pevskih zborov celjskega okraja v Žal

cu, v nedeljo 24. aprila, je dosegla nesporen uspeh. V tej zve
zi smo obiskali tudi znanega pedagoga in dirigenta BORI
SA FERLINCA ter zaprosili za razgovor. 

Na vprašanje, kako ocenjuje 
okrajno revijo v Zalcu, je tov. 
Ferlinc dejal: 

— Brez dvoma je naša okraj
na revija mladinskih pevskih 
zborov dosegla svojevrsten vi
šek. Pred kratkim sem namreč 
prisostvoval tudi nekaterim dru
gim okrajnim revijam kot v Ma
riboru, Kranju, deloma so mi 
znani nekateri ljubljanski prede
li, in moram reči, da je celjska 
revija dosegla največji uspeh v 
kvaliteti. Ta uspeh je dokaz in 
posledica načrtnega dela pri 
vzgoji pevovodij in tudi pro
gramske politike, ki jo skušamo 
pri nas načrtno uveljavljati. Ne 
glede na to, pa so se tudi ostale 
okrajne revije odlikovale po 
množičnosti. 

Ne strinjam pa se z mnenjem 
strokovne komisije, ki Je predla
gala, da naj na zvezni reviji so
delujejo trije zbori. Komisija je 
dobro vedela za propozicije fe
stivala. Ce bomo dovolili preko
račenje števila sodelujoč h zbo
rov, bomo izpadli kot neresni or
ganizatorji. Podobno odločitev je 
komisija izrekla tudi v Maribo
ru, kjer je prav tako predlagala, 
da naj pridejo v Celje trije zbo
ri A kategorije. Zaradi tega sto
jimo zlasti v Celju pred težkim 
problemom, kako določiti izmed 
treh, ki so bili res izenačeni, dva 
zbora. Vendar bomo morali tu
di to nared ti. 

Kar se tiče B kategorije, kjer 
sta nastopala le dva zbora in to 
ženski zbor učiteljišča ter meša

ni zbor celjske gimnazije, oba 
kot odseka Svobode, smelo trdim, 
da v slovenskem merilu nimata 
konkurence in da bo borba za 
prvo mesto na festivalu samo 
med njima. Nekaj podobnega bi 
lahko dejal za premoč mladin
skih zborov celjskega okraja, to
rej za višjo kvaliteto zbora 
»France Prešeren«, nadalje iz 
Šmarja in zbora celjske druge 
osnovne šole. Vsi ti zbori so. 
namreč dosegli izredno stopnjo 
le zaradi dolgoletnega in traj
nega sistematičnega dela, kar 
drugod ni primer. 

Tu moram še povedati, da na
ši zborovodje, vsi brez izjeme^ 
lepo dirigirajo. Tudi v tem se ka
žejo sadovi naših zborovodskih 
tečajev. 

— Kako pa ocenjujete Izbor 
pesmi? 

— Na tem področju smo vsi 
začetniki. Večina se pri A kate
goriji naslanja na »Grlico«; pred
nost naših treh najboljših zbo
rov pa se kaže še v tem, da so 
posegli v jugoslovansko litera
turo po kvalitetnejše stvari. 
Ostali zbori pri nas pa tudi v 
drugih okrajih so se držali že
leznega, starega repertoarja. Za 
zbore pomutacijske dobe pa je 
najtežje to, da primerne literatu
re sploh nimajo, oziroma jo je 
malo. Zato se bomo morali o 
programski politiki naših mla
dinskih zborov dobro pogovoriti 
še na posvetovanju pevovodij v 
Celju ob priliki festivala. 

M. B 

V Podgradu - tečaj za gasilske strojnike 
v idiličnem kotu pod Taborom, 

ob izviru Podgrajšca, stoji pri
jazno poslopje Podgraid. Od 13. 
stoletja naprej so v njem gospo
darili fevdalci, sedaj pa so tu pro
stori delavske imiverze za ob
močje občinskega odbora Žalec. 

Pred mesecem je bil v Podgra
du tečaj za gasilske strojnike, ki 
se ga je udeležilo 34 gasilcev, po 
večini mlajših ljudi. O gasilstvu 
in gasilskih strojih je predaval 
Ivan Pasero, poveljnik okrajne 
gasilske zveze v Celju, gasils'ki 
zakon in preventivo pa je tečaj-
ndkom razložil Leopold Bervar, 
načelnik oddelka za notranje za

deve v Zalcu. Zadnji dan so te
čajniki pred izpitno komisijo pre-
iskusili svoje znanje. Izkazalo se 
je, da so se z vso resnostjo lotlU 
učenja in da bo ta tečaj lahko 
izboljšal požarno varnost v Sa
vinjski dolini. 

Ce pomislimo, da imajo dru
štva občinske gasilske zveze Žalec 
46 gasilskih motork, ki pa so že 
po večini precej izrabljene, je 
nujno, da s temi stroji upravljajo 
vešči ljudje. In ker je tudi v dru
gih občinah tako, naj bi podobne 
tečaje za gasilske strojnike orga
nizirali tudi tam. 

Pridite z avtomobilom 
Večer. Vreme deževno. Revna, sa

motna hiša sredi blatnega polja. 
Noč je, a v hiši še vedno ni luči. 
Grčarica prisopiha iz sedem kilo
metrov oddaljene tovarne. Vdovica 
je. Pred dvema letoma ji je umrl 
mož in zdaj se sama peha z dvema 
otrokoma. Je delavska, mati, gospo
dinja.^ Toda pri njej ni tarnanja. 
Živi skromno, a v tej skromnosti 
sta žilavost in poštenje. 

Razburjena vstopi. Prižge luč in 
se sklone k postelji. Mrzla, hrapava 
roka boža vročično čelo štiriletne 
Milence. Na zagorela lička je ka
nila solza. 

»Revica .. je dahnila mati. »Kje 
pa je Pavlika?« 

Drobne, vroče ustnice so se raz
klenile. 

»K sosedu je letela je s te
žavo povedala bolna Milenca. Sla 
je, da bi nekdo skočil pote, v to
varno . . . Mama, glava me boli, hu
do boli. In prej sem bruhala kri. . .«-

Materi se je orosilo čelo. Torej 
zato so jo klicali. Da je bruhala 
kri? Gotovo je otroka popadla hu
da, nevarna in zahrbtna bolezen. 
Ko bi ne bila sama. Ko bi bil še 
oče, bi bilo laže. Eden bi bodril in 
tolažil otroka, drugi bi skočil po 
zdravnika. 

Letela je k sosedu. Tam je našla 
Pavliko. Vso objokano in prestra
šeno. Pogledala je mater z velikimi, 
modrimi očmi in usta so se kar sa
ma odprla. 

»Mama, Milenca je bruhala 
kri.. .«• 

Prva rešitev po zdravnika! Ali 
kdo bo šel v tako slabem vremenu? 
Sosed, kmet, se je sam ponudil. Za-
pregel je konja in hi-hot proti 
zdravstveni postaji. Dež je še zme
raj lil. 

Grčarica je bdela nad vročo gla
vico. Modre očke so bile zdaj mot
ne in vprašujoče: »Kdaj bo prišel 
zdravnik?« 

Sosed je v diru pripeljal na dvo
rišče zdravnikove hiše. Cez konja je 
vrgel plahto in pozvonil. Pa je po
zvonil še v drugo in tretje. V hiši 
je bila luč, odgovora nikoder. 

»Hej, gospod doktor! Nujno! Pro
sim, odprite!« 

Počasi so se odprla težka vrata 
in v drobceni odprtini se je oglasil 
ženski glasek. 

»Kaj pa je?« 
Sosed je hitel dopovedovati. 
»Grčarica ima bolnega otroka 

Popoldne je bruhal kri. Veste, to je 
punčka štirih let. Mati je vdovica. 

Revica, vam pravim. Slišite, kje pa 
je zdravnik?« 

Ženska je hotela nekaj reči, pa je 
stopila med podboje moška postava 
— zdravnik! 

»Imate prevozno sredstvo?« je 
vprašal strogo. 

»Imam,« je rekel sosed. »Konja in 
voz. Poglejte, gospod doktor, tamle 
vas čaka!« 

Zdravnik se je nagnil na dvo
rišče. 

»Človek, saj smo vendar v dvaj
setem stoletju! Pridite z avtomo
bilom!« 

Sosed je nagovarjal zdravnika 
on pa nič. Stlačil je možaku v žep 
nekaj tablet in rekel: »Lahko noč! 
Jutri pridem!« 

Grčarica ni mogla verjeti. Kaj po
dobnega so zdravniki počenjali v 
petnajstem stoletju! Dala je Mileni 
tablete, ji položila na vroče čelo 
hladen obkladek in jo božala po pre
vroči glavici. 

»Ubožček moj...« 
Spet je punčko posilil kašelj in 

spet se je pokazala kri. Pavlika, ki 
je klečala kraj postelje in gledala 
v materine solzne oči, je tiho vpra
šala. 

»Mama, kdaj pride zdravnik?« 
Mati je pogledala otroka in po

tok solz se ji je ulil po od skrbi 
razoranem obrazu. 

»Ne vem . . . Ko pa nimamo avto
mobila ...« 

Črnim gradnjam dokončen zapik! 
Pravijo, da je Celje lepo mesto. 

Radi slišimo to besedo in pri
trdimo, ker nam ugaja že zato, 
ker smo Celjani. Toda, če si na
taknemo ostrejša očala, zlasti pa, 
če prisluhnemo našim uiibani-
stom, lahko ugotovimo, da bi Ce
lje lahko bilo lepše in smotrneje 
urejeno . . . 

— Ce bi v preteklosti vsaj 
deblo načrtovali izgradnjo Celja. 

--• Ce bi se vsaj zdaj, ko so te 
možnosti in ko obstojajo tudi 
ustrezni predpisi ter načrti, do

sledno upoštevali koncepte iz
gradnje. 

— Ce bi tolikokrat ne zamižali, 
kadar ugotovimo, da se anarhija 
v izgradnji mesta kakor v porog 
še nadaljuje. 

Ob velikem številu novogra
denj, ibodisi tistih, ki jih finan
cira občina ali onih, ki jih inve
stirajo podjetja, imamo v Celju 
samo letos štirideset črnih gra^ 
denj; gradenj brez načrtov, gra
denj na neprimernih zemljiščih, 
brez dovoljenj in mimo urbani
stičnega načrta za mesto. 

Mnogi si ne morejo prav raz
lagati, kaj vleče za sabo tako sta
nje. Zasedajo se delno obdelo
valne površine, nove stavbe ra
stejo tam, kjer so projektirane 
ceste in komunalne naprave, hiše 
rastejo na nezdravih področjih, 
so naposled samozvanci, ki so že 
in bodo v napoto vsem. 

Nekateri še dolgo. ,ali pa sploh 
ne bodo prišli do vodovoda. Ce
ste do njihovih hiš niso načrto
vane, prav tako nobene druge ko
munalne naprave kot je kanali
zacija, razsvetljava itd. Danes si
cer taki graditelji zagotavljajo, da 
se ne bodo razburjali zaradi tega, 
toda prepričani smo lahko, da bodo 
jutri na sestankih že zahtevali 
vodo, kanalizacijo, cesto, cestno 
razsvetljavo in podobne reči. 

Pravimo, da je boljša prva za
mera kakor druga. Občina bo le
tos dokončno ustavila in onemo
gočila vsako črno ali divjo grad
njo hiš, porušila vse začete črne 
novogradnje na stroške prekrši
telj ev predpisov. Ker so na žalost 
to večji del delovni ljudje, bo to 
verjetno precej boleč ukrep. To
da marsikdo se lahko za posledice 
zahvali neodgovornim sv,etoval-
cem, ki v pogostih primerih zava
jajo ljudi, da ne upoštevajo pred
pisov, ki niso domena posamez
nikov, temveč prehod na že tako 
prepozno smotrno izgradnjo na
šega mesta. 

-ek. 

K p r v e m u m a j u 
č e s t i t a j o 

N e k a j dni pred izidom našega ligta 
s m o dobi l i d v a j e pisem s p o z d r a r i , kt 
so bili namenjen i nam in dragim tistih, 
ki so nam pisma napisal i . Tako- l e p i še jo : 

V s e m delovnim l judem S a v i n j s k e do
l ine, dekletom in fantom, čes t i tajo k 
praznika 1. m a j u in j im žal i jo mnogo 
uspehov pri izgradnj i naše socialistične 
d o m o v i n e s lovenski fantje — gardist i 
iz Beograda: J E L E N K O A N T O N , S A T L E R 
D A N E , S T R O P N I K M A K S . 

Iz Dimi trovgrada pa so nam fant je 
napisal i tako-le: 

S lovenski fant je , ki s luž i jo vojaSki 
rok na bolgarski m e j i , že l i jo s v o j i m 
staršem in pr i ja te l j em ter znancem za 
praznik de la 1. m a j mnogo uspehov pr i 
n j ihovem delu in j ih lepo p o z d r a v l j a j o : 
E D I N O V A K , A V G U S T 2 E R A K , M I L A N 
M E N C I N in S T A N K O Š K R L I N . 

U p a m o , da bodo vsi nj ihovi znanci 
vesel i pozdravov . 

Celjski trg 
K r o m p i r 20 ( 2 4 - 3 0 ) , čebula 40- !>« (5» 

—tOO), nova čebula — (100—120), česen 
110 ( 1 5 0 - 2 0 0 ) , solata 1 4 8 - 1 5 0 ( 1 6 0 - 2 5 0 ) , 
špinača 9 0 - 1 5 0 ( 1 5 0 - 2 5 0 ) , radič 90 ( 1 1 0 -
200), peterš i l j 60 ( 1 2 0 - 2 5 0 ) , pesa - (60), 
redkvica 80 (100—120), hren — ( 1 5 0 - 2 0 0 ) , 
belo g lavnato ze l j e 110 (—), r ibano z e l j e 
50 (50), r ibana repa 38—40 (—), grah v 
stročju 180 (—), l imone 200, pomaranče 
190 ( - ) , j a b o l k a 6 0 - 7 0 ( 4 0 - 9 0 ) , m a s l o 
— ( 5 2 0 - 6 8 0 ) , skuta — (160), smetana — 
(240), j a j c a 16 ( 1 5 - 1 8 ) , v isok fižol 115 
( 9 0 - 1 0 0 ) , nizek fižol 100 ( ? 0 - 8 0 ) . 

T r g j e bi l spet malo b o l j e p r e s k r b l j e n , 
predvsem j e bi lo dosti spomladanske so
late: radiča, motovi lca itd. G o s p o d i n j e 
pa so se v torek nagnetle okoli s t o j 
nice, k j e r so prodaja l i malo nagnite l i 
m o n e po 50 d inar jev za k i logram. S e 
vedno pa j e na trgn p r i m a n j k o v a l o m l e 
ka , mlečnih izde lkov in perutnine. 

Kronika nesreč 
P A D E C Z M O T O R J E M 

Adol f Grušovnik iz H r e n o v e pri Straicn 
j e padel z m o t o r j e m . Poškodoval si j e 
hrbtenico. 

Z L O M N O G E 
Ignac Teščič iz S to jnega se la pri R o 

gatcu j e padel z viš ine 2,5 metra . Z l o 
mil s i j e nogo. 

Z G L A Z E V I N O SE JE V R E Z A L V N O G O 
3-letni H a j k o Laznik iz L e m b e r g a pri 
Strmcu. Stopil j e na g laševino in » e 
vreza l v nogo. 

ŽILE SI JE P R E R E Z A L 
Anton Conč iz Cerovca pri Rogašk i 

Slatini si j e iz neznanega vzroka p r e -
rezal žile na obeh rokah . 

N E O D G O V O R N O D E J A N J E 
6 letni A n d r e j Rak iz Spodnje H n d i -

n j e j e s tre l ja l s karb idom. Bi l j e r a n j e n 
na g lavi . 

O P E K L I N E Z Ž E R J A V I C O 
Ivan Klančn ik iz Podgore pri Sraart-

nem ob Paki se j e z žer jav ico opeke l 
po nogah. 

V S A V I N J O JE P A D E L 
Franc Z g a n j e c s Tovarn i ške nl iee j e 

iz neprevidnost i padel v Zagradu v Sa
v in jo . Rešil i so ga pravočasno in pre 
pe l ja l i v bolnišnico. 

N A P A D E N JE BIL 
D j u r o Jankovič iz Tržišča pri Rogašk i 

Slatini . Napadalec ga j e ranil na g l a v i . 

P R S T SI JE O D S E K A L 
3 letni Milan Z a g m a j s t e r iz B u k o v ž l a k a 

si j e v neopaženem trenutku s s ek iro 
odsekal prst na roki . 

PRI P A D C U 
si j e pretrese l možgane 5 letni Ferd i 
nand Virant iz S l ivnice . 

S M R T N A N E S R f I C A 
A l o j z Sanker , de lavec iz Ponkvice pr i 

G r o b e l n e m j e - na cesti pri L jubečn i p a 
de l s ko lesom. Pri padcu se j e tako hu
do poškodoval na vratu , da j e k m a l u 
umrl . 

Z V I A D U K T A JE P A D L A 
pri Šempetru s ko lesom na cesto M a r i j a 
Jana iz Založ . Nezaves tno so prepe l ja l i 
v bolnišnico. 

N E S R E Č N I P A D C I 
Jožefa Kot len iz Par iže l j j e padla na 

ogra jo . Poškodovala si j e prsni koš . — 
Anton Bri le j iz Pi lš tanja j e padel s k o 
zolca. Poškodoval si j e hrbtenico. — 
Anton Kovačič iz C e l j a j e padel z m o 
tor jem. Zlomi l si j e nogo . — A v g u s | 
Cver l in j e v K a j u h o v i ulici padel pr i 
igranju o d b o j k e . Z lomi l si j e nogo. — 
M a r i j a Palčnik iz K o k a r j a j e padla s k o 
zolca. Zlomila si j e roko . — Pri vožnj i 
s t raktorjem se j e zvrni l Štefan Šel igo 
iz Imenske gore pri Podčetrtka . Z lomi l 
si j e nogo. 

V N A P A D U P O Š K O D O V A N 
Ivan Zveg ler iz L a h o v n e j e bi l napa

den. Poškodovan j e bi l na g lavi . 

Seminarji za politične delavce 
Vse zahtevnejše naloge, ki stojijo 

pred vodstvi političnih organizacij, 
zlasti pa v organizacijah ZK in So
cialistične zveze, terjajo tudi vedno 
več znanja in sposobnosti najodgo
vornejših tovarišev. V zadnjem času 
je prišlo do temeljitih razgovorov 
med komisijami za ideološko vzgo jo 
pri občinskem komiteju ZKS in So
cialistično zvezo ter Okrajno delav
sko univerzo o tem vprašanju. Do
govorjeno je bilo, da bi v najkraj
šem času začeli s seminarji za po
litične delavce v občini Celje. Vse 
okoliščine nare'kujejo, da bi bilo te 
seminarje treba organizirati na enak 
način, kakor potekajo seminarji in 
tečaji za organe delavskega uprav
ljanja, sindikalna in mladinska vod
stva. Ti seminarji, ki bi bili več
dnevni, naj bi bili vključeni v pro
gram teharske šole. 

Tako bi za sekretarje osnovnih 
organizacij ZK Po gospodarskih or
ganizacijah organizirali v maju te
denski seminar, za sekretarje teren
skih organizacij in za organizacije 
po ustanovah ter predsednike osnov

nih organizacij Socialistične zveze 
pa konec maja nekoliko skrajšan se
minar. 

V pripravi je že program seminar
ja, ki naj da slušateljem osnove za 
praktično delo, za metodo dela med 
množicami, za uspešnejše vodenje 
sestankov, predvsem pa za uspeš
nejše vodenje političnih akcij. Ker 
pa so naloge tovarniških organiza
cij precej drugačne od terenskih, 

bodo programi deloma prilagojeni 
tem posebnostim. 

Enako potrebo po temeljitejšem 
izo'braževanju kažejo tudi vodstva 
lani ustanovljenih stanovanjskih 
skupnosti, vendar je vprašanje, če 
bi do poletne sezone uspeli organi
zirati tudi tak seminar. Ce to ne 
bo mogoče, bo za vodilne tovariše 
v svetih stanovanjskih skupnosti 
poseben seminar organiziran na je
sen. - C 

Pazi na „drvarnico"! 
Pred dnevi so se v C e l j u mu

dili inozemski študenti . M e d ogle
dom mesta so se ustavili tudi na 
Š landrovem trgu, občudoval i in 
fotografiral i spomenik N O B in prav 
tako z z a n i m a n j e m motri l i l epo 
pos lopje C e l j s k e g a gledal išča. 

K o pa j e eden med nj imi usme
ril s v o j fotoaparat proti gledal išču, 
ga j e drugi opozori l : 

— »Pazi , da ne boš fotografiral 
še tiste »drvarnice« na desni 
strani!« 

K a j j e misl i l povedati , j e znano. 
N a m r e č uspe lo s l iko, bi močno 
skazi lo skladišče pohištva, ki se j e .< 
iz notranj ih prostorov že razširi lo 
na prostor pred hišo. 

o o o 
Izgovorjen ih in napisanih besed 

o namembnos t i teh prostorov, ki so 
z d a j skladišče trgovskega p o d j e t j a 
»Lesnine« , j e bi lo tol iko, da j e 
pravzaprav že k a r nerodno znova 
pogrevat i te reči . N a m r e č , ni ne
rodno nam, temveč nepri je tno bi 
moralo biti tistim, ki bi n a j to 

»rano« v sredini mesta že zdavnaj 
zaceli l i . 

Gleda l i ška kavarna , mestna l jud
ska knj ižnica . . . in nazadnje pio
nirska knj ižnica . Morda še k a j , 
toda to so v g lavnem vse o b l j u b e in 
obeti . 

In vendar, kot kaže po sedanj ih 
»pokazate l j ih« ne bo iz vsega tega 
nit'. V teh prostorih bo menda na 
koncu le ostala »Lesnina«, k i ima 
namen prostor pr imerno urediti in 
imeti v n jem razs tav l jeno pohi
štvo. 

A l i j e to res edina in na jbo l j ša 
rešitev? 

N a zadnj i s e j i so celo l judsk i 
odborniki celjiske občine izrekl i 
n e k a j kritičnih besed na račun teh 
prostorov. Prav zato so imenfovali 
komis i jo , ki n a j v n a j k r a j š e m 
možnem času reši ta prob lem. 

N a j bo kakorko l i , sk lep o čim 
p r e j š n j i ureditvi teh prostorov j e 
nmesten . K o pa bodo odločali , se 
n a j spomnijo o b l j u b . 

KAKO DOLGO BO ŠE TAKO? 
Na cesti, ki pelje nad apnenikom 

Pečovnik proti Celjski koči, preži v 
zadnjem času na kolesarje, avtomo-
biliste, pešce, motoriste in vse dru
ge, čedalje več nevarnosti. Dostikrat 
se namreč zgodi, da vozički z žič
nice stresejo kamenje na cesto na
mesto v razkladalno postajo. Ce bi 
250 'kilogramov kamenja padlo ko

mu na glavo, bi menda šele takrat 
začeli o tem resno premišljati. Ta
krat pa bo že prepozno. Nekako 
pred dvema tednoma je z vozička 
padlo kamenje na cesto, kjer še 
vedno leži. Drugod, na primer v 
Trbovljah, so prehodi pod ž : č n c o 
zavarovani in prav bi bilo, da sto
rimo tako tudi pri nas. 

GNUSNO POBALINSTVO 
Pred nedavnim je Planinčeva 

iz Bistrice ob Sotli v poznih po
poldanskih urah dobila nepriča
kovan obisk. Okrog petnajst fan-
talinov je prišlo na dvorišče, ko je 
priletna Urša bila sama z vnu
kom doma. Prav tedaj je oprav
ljala še v hlevu, ko so zahtevali 
piti in jestL M i m o je dejala, naj 
počakajo, da bo opravila živino. 

Pobalini so sami vdrli v hišo 
in se začeli gostiti z mesom in vi
nom. Potem jim je ženska še mo
rala narezatL Ko je dejala, da 

mora nekaj še pustiti za otroke 
in domače, so planili nanjo in jo 
pretepli. Zbili so ji nekaj zob in 
poškodovali nogo. To gnusno po
balinstvo je potrebno strogo kaz
novati. K sreči so zlikovci že od
kriti, ker je poškodovanka neka
tere celo spoznala. Poglavitno 
vlogo je odigralo spet vino, ki so 
ga storilci zaužili čez mero. po
sebno verjetno šmamica, ki jo 
goje po nizkih gričih onkraj 
Sotle. 

Gibanje prebivalstva 
v času od 16. do 23. aprila 1960 j e b i lo 

rojenih 28 dečkov in 36 dekl ic . 

Poročil i so se: 

Milan Repac , m a j o r JA iz A j d o v š č i n e 
in Cec i l i ja Spes , gospodinja iz Zg . B r e ž -
nice. Ing. Franc Kovačič , gradbeni in-
žiner in Mar i ja Kastel ic , bančna usluž
benka, oba iz C e l j a . Jožef Imenšek , šo
fer iz Grl ic in Mar i ja Brecel , t rgovska 
pomočnica iz Pristave. Ivan Piki , trgov
ski pomočnik in Bernarda Janžovnik, 
namesčenka, oba iz C e l j a . Jožef Pušnik. 
strojni k l jučavničar iz D e b r a in Eliza
beta Robnik , de lavka iz Medloga . Franc 
Ko lar , kolo mehanik iz Bodreža in H e r -
niina Pintar, š iv i l ja iz C e l j a . Doj in A n -
d/.elič, s trojni k l jučavničar iz C e l j a in 
Jul i jana Lončar, de lavka iz Podvrha . 
Ivan Lazar , kovač in Štefanija N o v a k , 
de lavka , oba iz C e l j a . Vitomir-Josip K o l -
šek, učitelj iz V e l e n j a in Bibi jana L u ž -
nik, učitelj ica iz C e l j a . 

Umrl i so: 

Ivana Marine , kmetova lka iz Prebolda , 
stara 7i let. V inko Cas , otrok iz V e l e 
n j a , star 12 dni. Pavlina Martun , gospo
dinja iz Vrha , stara <69 let . Štefan Bnti-
par. upokojenec iz C e l j a , star' 81 let . 
Sonja Starič, otrok iz Par iže l j , star 7 
dni. Franc Kngler , otrok iz Lopate , atar 
8 mesecev . 

Nove organizacije 
in društva „Pod Gradom" 

Politične organizacije na področ
ju stanovanjske skupnosti »Pod gra
dom« so letos dale pobudo in poma
gale organizirati nove organizacije 
in društva, ki so na terenu potreb
na. 

Ta'ko je bilo za Dan žena usta
novljeno Društvo žena, ki bo našlo 
torišče dela predvsem pri oblikova

nju stanovanjske skupnosti, zlasti 
pa na področju vzgoje, varstva 
otrok in ureditve servisnih obratov 
za razbremenitev zaposlene žene. 

Pred dnevi pa je bilo ustanovlje
no Društvo prijateljev mladine, ki 
je ob tolikih problemih, ki na tere
nu obstajajo, tudi nadvse potrebno. 
Zens'ko društvo »Pod gradom« vodi 
tovarišica Seruga, društvo prijate
ljev mladine pa tovarišica Brači-
čeva. 

Komisija za družbene organizacije 
in društva pri predsedstvu organi
zacije SZDL »Pod gradom« priprav
lja tudi ustanovitev organizacije 
Ljudske mladine za področje stano
vanjske s'kupnosti. 

Crne gradnje 

S e s t a n e k 
o b s o t e l j s k i h 
u č i t e l j e v 

Pred dnevi b o se v Podčetrtku 
sestali obsoteljski učitelji. Zbo
rovanju je prisostvovala predsed
nica občinskega združenja pro
svetnih delavcev Milica Bizja-
kova in okrajni prosvetni inšpek
tor Franc Zupane. Tovarišica Biz-
jakova je seznanila prosvetne de
lavce z delom beograjskega kon
gresa prosvetnih delavcev Jugo
slavije, ki mu je kot delegat pri
sostvovala. Učitelji so se pome
nili tudi o delu na šolah. Povsod 
si prizadevajo, da bi čimbolj živ
ljenjsko poučevali. Učenci osnov
ne šole Podčetrtek so učitelje še 
posebej XK>častili s prisrčnim pro
gramom, ki so ga samostojno iz
vajali. Učitelji so enotno izrekli 
upravitelju Brileju priznanje za 
požrtvovalno in iiispešno delo. 
Življenje in šola mora biti eno, 
ker le tako bodo mladi ljudje rasli 
v tehnično, kulturno in politično 
razgledane zdrave ljudi. 



Po poti Štirinajste divizije 
Da bi ohranilo svetle tradicije 

stavne Štirinajste divizije ter pre
neslo njen duh borbenosti in do
moljubja tudi v sodobni mladi rod, 
je celjsko planinsko društvo že lan
sko leto, ponovno pa letos — od mi
nule sobote na nedeljo — organizi
ralo pohod po poti Štirinajste divi
zije. Letos je bil na vrsti odsek Opo-
ke pri Storah na Paški Kozjak. Pot 
se je tedaj vila čez grebene, preko 
grap in na vrhove, koder se je pre
bijala slavna divizija sredi februar
ja 1944. leta. 

V primeru z lanskim prvim poho
dom na odseku Sedlarjevo—Svetina 
se je udeležilo letošnjega pohoda 
enkrat več ekip — namreč 20; v ce
loti nekaj čez 60 udeležencev. Le-ti 
med njimi so s številom 38 prednja
čile planinke, so zastopali večidel 
mladinske planinske skupine eko
nomske šole, šole za medicinske se
stre, gimnazije in učiteljišča, tovar
ne emajlirane posode, cinkarne in 
Kovinotehne, a razen Celjanov še 
planinci iz Mežice. Preval j in La
škega. 

Planinci so krenili na pot v soboto 
zjutraj; prenočili so v Frankolovem. 
Sem jim je prišel naproti narodni 
heroj in komandant I. udarne briga
de Toneta Tomšiča tovariš Ivan 
Kovačič-Efenka, ki je naslednjega 
dne z njimi nadaljeval preostali del 
poti. V nedeljo, kmalu po eni uri, 
so prve ekipe že stopile v kočo na 
Kozjaku. Pričakalo jih je zastopstvo 
celjskega planinskega društva s 
predsednikom Tinetom Orlom na če
lu ter veliko število mladih planin
cev iz Celja in Velenja. 

Društveni predsednik je po kraj
šem nagovoru, v katerem je podčr
tal političnovzgojni pomen tega pla
ninskega pohoda, razdelil udeležen
cem spominske značke, posameznim 
vodjem ekip pa priznanja v obliki 
diplom. 

Razpoloženje, ki je vladalo med 
udeleženci ves čas pohoda do spu
sta na železniško postajo Paka, ni 
minilo niti v nabito polnem savinj-
čanu. ki je pripeljal mlade planince 
po dveh dneh izdatne hoje, zdrave 
in čile spet domov. 

Ob zaključku našega poročila se 

pridružujemo predlogu, da bi pohod 
že prihodnje leto dobil republiški 
značaj, saj res ne gre le za plani-
narjenje, temveč tudi za utrjevanje 
domoljubnih čustev in ne nazadnje 
za počastitev spomina junakov, ki 
so dali svoja življenja za našo 
osvoboditev. G. G. 

Tov. Kovačič obuja spomine 

Uspešen start v 
letošnjo sezono 

v nedeljo je AD Kladivar izvedlo 
otvoritveni miting v letošnji sezoni. 
To je bil uspešen start, saj so se 
tekmovanja razen domačinov udele
žili še številni atleti iz Zagreba, Ma
ribora in drugod. Prvi miting v le
tošnji sezoni pa se ni odlikoval sa
mo po lepi udeležbi, temveč tudi po 
odličnih rezultatih. Ce začnemo pri 
domačinih, potem je treba na prvem 
mestu omeniti Lorgerja z zmagama 
v tekih na 100 in 110 metrov čez 
ovire. Odličen je bil še Lešek pri 
skoku ob palici. Brodnik se je naj
bolj odlikoval v metu kopja. Pri 
ženskah sta največ uspehov pobrali 
Sikovčeva ter Slamnik-Gradišniko-
va. Odličen je bil zlasti rezultat Si-
kovčeve v teku na 100 metrov. Pri 
mladinkah pa je lepo začela Nataša 

Urbančičeva, saj je v skoku v viši
no premagala kar 148 cm. Od gostov 
pa velja posebej omeniti Kovača ter 
mariborskega sprinterja Gluka. 

SMUČARSKO SLAVJE 
NA OKREŠLJU 

V počastitev praznika dela bo 
celjsko smučarsko društvo tudi le
tos izvedlo 1. maja na Okrešlju, nad 
Logarsko dolino, tradicionalno smu
čarsko tekmovanje. Ker so letošnje 
snežne razmere izredno ugodne, bo
do tekmovalci nastopili v velesla
lomu s startom na Savinjskem sed
lu. Dolžina proge bo znašala 2.200 
metrov ter bo imela 650 metrov vi
šinske razlike. Start bo točno ob 
9,30 uri. 

Pri vrhu - vse po 
starem 

v sedemnajstem kolu slovenske 
conske lige so bili doseženi več ali 
manj pričakovani izidi. Na vseh 
frontah so zmagali favoriti. In prav 
zaradi tega se tudi položaj na vrhu 
lestvice ni spremenil. S tremi toč
kami naskoka vodi Branik, drugi je 
Kladivar, šest točk za njim pa 
kranjski Triglav. 

Kladivar je v nedeljo gostoval v 
Ljubljani, kjer se je spoprijel s Kri
mom. Čeprav so domačini vodili 2:0, 
gostje iz Celja niso popustili in so 
že pred odhodom na počitek rezul
tat izenačili. V drugem polčasu pa 
so igralci Kladivarja dosegli še 
tretji in zadnji gol . Tako se je dvo
boj končal z rezultatom 3:2 v korist 
Kladivarja. Za zmagovalno moštvo 
so dosegli gole: Marineek, Hriber-
nik in Cafuta. 

O poteku te td<me bo še odločala 
tekmovalna komisija. Krim se je 
namreč pritožil. Pravijo, da je bil 
razveljavljeni gol dosežen v redu 
in ne iz offsaid pozicije. Počakaj-
mo. kaj bodo na to rekli pristojni. 

Komisija za imenovanje direk
torjev in- upravnikov KZ pri 
Občinskem ljudskem odboru 
Šmarje pri Jelšah razpisuje na

slednja mesta direktorjev: 

L Obrtnega podjetja »Par
ket«, Bistrica ob Sotli; 

2. Gostinskega podjetja 
»Radnica« v Šmarju pri 
Jelšah; 

3. Obrtnega tekstilnega pod
jetja »Smarteks« v Šmar
ju pri Jelšah, 

Pogoji pod točko I: parketar-
ski oziroma mizarski mojster. 

Pogoji pod točko 2: kvalifici
ran gostinski delavec s 5-letno 

I prakso na vodilnih mestih. 

Pogoji pod točko 3: tekstilni 
mojster s prakso na vodilnih 
mestih. 

Pravilno kolkovane vloge je 
poslati na tajništvo ObLO 

Šmarje pri Jelšah do 5. 5. 1960. 

U r e d n i š t v o : C e l j e , iii.i, n- > -
p o š t n i p r e d a l 16 — t e l e f o n 25-23 
in 24-23 — u p r a v a : C e l j e , T r g 
V. k o n g r e s a 3 — p o š t n i p r e d a l 152 
— t e l e f o n 2-5-75 in 20-89 — T e k o č i 
r a^un p r i K o m u n a l n i b a n k i C e l j e 603-70-1-656 — i z h a j a o p e t k i h — 
l e t n a n a r o č n i n a 500, p o l l e t n a 250, 
č e t r t l e t n a 125 d i n — p o s a m e z n a 
» t e v i l k a 15 d i n — r o k o p i s o v n e 

v r a č a m o . 
P o š t n i n a p l a č a n a v g o t o v i n i . 

R A Z P I S 
Na podlagi 58. člena Uredbe o kmetijskih za
drugah (Uradni list FLRJ, št. 18/58) razpisuje 
komisija za imenovanje in odstavitev uprav
nikov kmetijskih zadrug pri Občinskem ljudskem 
odboru Žalec, mesto 

UPRAVNIKA 
KMETIJSKE ZADRUGE ŽALEC - GOTOVLJE 

P o g o j : visoka srednja ali nižja strokvna iz
obrazba in potrebna praksa v kmetijstvu in kme
tijskem zadružništvu. — Kolkovane prošnje z 
življenjepisom, dokazili šolske in strokovne iz
obrazbe ter prakse je treba poslati ObLO 2alec, 
najkasneje do 15. maja. 1960 

R A Z P I S 

Na podlagi 21. člena Zakona o pristojnosti občinskih in okrajnih 
ljudskih odborov (Uradni list FLRJ, št. 52/57) razpisuje komisija 
za razpis mest direktorjev podjetij pri Občinskem ljudskem od
boru Žalec mesto 

UPRAVNIKA 
obrtne delavnice ^Pleskarstvo" Žalec 

P o g o j : visokokvalificiran obrtni mojster v stroki in 5-letna praksa 
na vodilnem delovnem mestu. —-Kolkovane prošnje z življenje
pisom, dokazili šolske in strokovne izobrazbe ter prakse je treba 
poslati na ObLO Žalec najkasneje do 10. maja 1690. 

R A Z P I S 

Na podlagi 21. člena Zakona o pristojnosti občinskih in okrajnih 
ljudskih odborov (Uradni list FLRJ, št. 52/57) razpisuje komisija 
za razpis mest direktorjev podjetij pri Občinskem ljudskem od
boru Žalec mesto 

UPRAVNIKA 
obrtne delavnice ,,Kleparstvo in ključavničarstvo" 

Žalec 

P o g o j : visokokvalificiran obrtni mojster v stroki in 5-letna praksa 
na vodilnem delovnem mestu. — Ko'kovane prošnje z življenje
pisom, dokazili šolske in strokovne izobrazbe ter prakse je treba 
poslati na ObLO Žalec najkasneje do 10. maja 1960. 

Lesno industrijski 
kombinat 

Ce bi dkoli obratov na velikem 
skladiščnem prostoru na Spodnji 
Hudinji ne bilo toliko skladov desk 
in hlodovine, bi pogled na podjetje 
»Savinja« lahko koga premotil. Cez 
razsežne stavbe, v katerih so velike 
svetle delavnice, se pnejo cevovodi 
kakor pri kakšni kemični industriji. 
To so prezračevalne naprave, s ka
terimi odvajajo ves prah iz delav
nic. 

Tu dela in ustvarja kolektiv Les
no industrijs1<ega kombinata »Savi
nja«, ki zaposluje okrog 600 ljudi 
in ustvarja milijardni letni dohodek. 
Lani s ustvarili eno milijardo in 350 
milijonov dinarjev dohodka, kar pa 
v primerjavi z letom 1958 znaša za 
26 odstotkov več, število zaposlenih 
pa se je dvignilo samo za 12 odstot
kov. To so dosegli na ta način, da 
so znižali polno Isstno ceno skoraj 
za 7 odstotkov, poslovne stroške za 
nad 2 odstotka, norme pa so prese
gali v povprečju celega leta za 10,6 
odstotkov. 

Se večji napredek na področju 
storilnosti pa bo nedvomno prineslo 
novo nagrajevanje po učinku dela^ 
za katerega so se v vseh obratih 
enako močno zanimali. Nagrajeva
nje, ki bo vzpodbudnejše za vsakega 
posameznika, bodo doslej uvedli v 
vseh obratih. 

Razveseljiva posledica nagrajeva
nja se že kaže v tem, da so v prvem 
tromesečju povečali proizvodnjo za 
30% v primerjavi z i'stim obdobjem 
v lanskem letu, medtem ko je pro
daja povečana za 42%. 

Nadaljnja izboljšanja si obetajo 
tudi od povečane skrbi za stalnost 
zaposlenih v podjetju. Menjanje de
lovne sile je v podjetju še vedno 
preveliko. Lani je na primer iz pod-

C E L J E š E N A D A L J E V V O D S T V U 
Minulo ko lo nogometnega prvenstva 

ce l j ske podzvezne lige se j e končalo v 
znamenju popolne premoči gostujočih 
moštev. T a k o j e O l i m p v V e l e n j u pre
magal Rudarja s 5:1. O s t a l e t e k m e pa so 
se končale takole : K o v i n a r — Edinstvo 
2:3, K o n j i c e — C e l j e 1:3 in Šoštanj — 
Kladivar B 2: i . 

V mladinski ligi so bili doseženi na
s lednj i rezultat i : Š o š t a n j — Kladivar 
1:", V e l e n j e — O l i m p 1:5, C e l j e — K o 
nj ice in Edinstvo — Kov inar 3:0 brez 
borbe . 

R O K O M E T 
P R E M A L O R E S N O S T I 

D r u g o kolo podzvezne rokometne l ige 
j e pokazalo , da mnoga društva j e m l j e j o 
to t e k m o v a n j e premalo resno. O d treh 
napovedanih sreflanj j e bila odigrana le 
ena t ekma in to v C e l j u med Partiza
nom C e l j e - m e s t o in Partizanom iz Polul . 
Os ta la moštva so počivala zaradi ne-
resnosti t ekmovalcev iz V e l e n j a in Šo
štanja. V ce l j skem derb i ju so bili bo l j š i 
igralci iz mesta, ki so premagal i s v o j e 
t ekmece z 19:11. 

» S A V I N J A " 
zanje uspeh 
za uspehom 

jetja odšlo 140 ljudi, prišlo pa še 
več. Na stalnost zaposlenih pa bo 
brez dvoma vplival vzpodbudnejši 
način nagrajevanja, nadalje izgrad
nja stanovanj, ki jih je podjetje la
ni zgradilo šest, letos pa jih ima v 
gradnji 10. Stanovanjski problem 
zaposlenih sicer ne bo tako h tro re
šen, toda hitrejši razvoj v tej smeri 
je spet odvisen od ustvarjalnosti ko
lektiva, ki se tega zaveda. 

Kolektiv ob uspehih v preteklosti 
načrtuje za prihodnje naloge, saj 
pozna svoje zmogljivosti. Tako bodo 
tudi letos povečali svoje napore za 

povišanje proizvodnje. Tako bodo 
uredili poseben oddelek v obratu so-
darne za proizvodnjo vezanih plošč, 
obrat sam pa dopolnili z nekaterimi 
novimi stroji. Nadalje bodo posta
vili dva nova ključna stroja v 
obratu žaga. V obratu, kjer izdelu
jejo pohištvo, bodo delo izboljšali z 
nakupom novejšega in boljšega 
orodja. Izboljšali bodo tudi notra
nji promet med obrati, uredili ener
getski sistem in verjetno že kmalu 
preselili na Hudinjo tudi upravo, ki 
je še edina izven obratnega prosto-
na. 

Obvestilo 
Oddelek za gospodarstvo Občinskega ljudskega odbora Celje 

obvešča potrošnike, da bodo prodajalne živil ob letošnjih prvo

majskih praznikih poslovale takole: 

V SOBOTO, na dan 30. aprila, bodo poslovale vse prodajalne 

neprekinjeno do 17. ure. 

V NEDELJO, na dan 1. maja, bodo vse prodajalne zaprte 

V PONEDELJEK, dne 2. maja bodo poslovale naslednje 

prodajalne živil: mleko — vse prodajalne od 6. do 11. ure (kot 

ob nedeljah) — kruh: obe prodajalni Glavne pekarne v Stanetovi 

ulici od 6. do 11. ure — sadje in zelenjava: prodajalna »Češnja« 

na Trgu V. Kongresa, »Jabolka« v Gaberju na Mariborski cesti 

in prodajalna »Lava« v Stanetovi ulici od 6. do 11 ure. — meso: 

mesnica »Detelja« v Gaberju in mesnica »Gnjat« v Prešernovi 

ulici od 6. do 11. ure — špecerija: trgovina »Soča« v Stanetovi 

ulici od 7. do 12. ure. 

V TOREK, dne 3. maja pa bodo poslovale naslednje proda

jalne — kruh: vse prodajalne kruha (Mestne in Delavske pekarne) 

od 6. do 12. ure. — meso: mesnica »Matica« v Stanetovi ulici in 

»Pri jelenu« na Tomšičevem trgu ter mesnica » R o g « v Gaberju 

od 6. do 11. ure — zelenjava in sadje: vse prodajalne kot ob ne

deljah — špecerija: trgovina »Samopostrežba« v Stanetovi ulici 

od 6. do 12. ure. 

Gospodinje opozarjamo, da si ostala živila in gospodinjske 

potrebščine nabavijo že pred 30. aprilom. 

SLUŽBE 
K O M I S I J A ZA S P R E J E M IN O D P U S T 
D E L A V C E V PRI P O D J E T J U » A V T O -

O B N O V A « C E L J E - M E D L O G 

razpisuje nas lednja de lovna mesta: 
1. obratovodja podje t ja — p o g o j : de -

lovodska šola oziroma mojs trsk i izpit 
z n a j m a n j 10 let prakse : 

2. v isokokvalif ic:rani de lavec — avto-
mehanike , kval i f ic irane de lavce — avto-
mehanike; 

3. v isokokval i f ic irane in kval i f ic irane 
de lavce av tok lepar je : 

4. v isokokval i f ic irane in kval i f ic irane 
mehanike za popravi la motornih koles . 

Pod točko 2 ima p o d j e t j e prosta de
lovna mesta pri novo ustanovljeni po
družnici v Š m a r j u pri Jelšah. 

Nastop s lužbe t a k o j . 

D V A K V A L I F I C I R A N A trgovska pomoč-
nika-ce za nedel jen delovni čas išč»; 
prodaja lna »Borovo« v C e l j u . Pred
nost m a j o m l a j š e moči iz obutvene 
stroke. Pismene ponudbe j e oddati 
osebno v prodaja ln i . 

U P O K O J E N K O za pomoč v gospodinj 
stvu za 8 ur dnevno , sprejmeta sta
rejša zakonca brez otrok. Naslov v 
upravi lista. 

PRODAM 
P E K A R N A Š T O R E prodaja poltovorni 

avto z n a m k e »Škoda« (zaprti) , tip 1958, 
nosilnost 650 k g v dobrem s tanju . 

G R A N I T iz Oplotn ice 12 m». prodam. Bu
din Franc. Lisce, nova hiša. 

M O T O R N O K O L O » P A N O N I A « 250 ccm 
v dobrem stanju prodam. G a r a ž a 
Zdravstvenega doma C e l j e . 

M . M . O arondirano posestvo z v inogra
dom v okolici C e l j a prodam. Naslov 
v upravi lista. 

M O T O R » D A N U V I A « 125 cm v skora j 
novem stanju prodam. Naslov v upra
vi Tsta. 

M L A T I L N I C O na ročni in motorni po-
pon. prodam. Naslov v upravi lista. 

K O Z O S K O Z L I Č K O M (dobra molznica) , 
s ladko seno in voziček na dveh že
leznih koles ih , prodam. Kolenc Leo
pold, Z e . D o b r a v a (barnka) C e l j e . 

D V O S T A N O V A N J S K A H I Š A . C e l j e . La
va 31, s 3.850 m' vrta. vse l i iva iu l i ja . 
n a p r o d a j . Pojasni la: R A I N H O F E N 
C c l i e , Maistrova 6 (Miklavški hrib) . 

B U K O V G O Z D , 8 ha v S8 îniski dolini , 
prodam. Cena 600.000 din. Pečnik Ma
tija. G o r n j a Ponikva 29. 2a lec . 

Š T E D I L N I K — desni , z idan, večj i , zelo 
dobro ohranjen , prodam. Naslov \ 
upravi lista. 

P . ^ R C E L O z zazidalno pravico, na le
pem kraju mesta, s sadnim d r e v j e m , 
ugodno prodam. Naslov v upravi lista. 

Z A R A D I P R E S E L I T V E prodam več kosov 
pohoštv« s kavčem in radio z gramofo
nom. Nas lov: Malga jeva ulica 21II 
nads tropje — levo. 

N . H V O in t r a v n k na T e h a r j u prodam. 
Fidler Jožica, T e h a r j e 8. 

M O T O R FN 350 ccm, vožen, za vsako 
spre jeml j ivo ceno prodam. M u l e j , 
C e l j e , Ložnica 41. 

H I Š O v izgradnj i na Polzel i prodam. 
Ponudbe na upravo lista pod šifro 
»Nov d o m « . 

L O K A L 23 m» v mestu prodam. Ponudbe 
na upravo lista pod šifro »Ugodno« . 

E N O S O B N O prit l ično s tanovanje pro
dam. Ponudbe na upravo lista pod 
šifro »300.000«. 

j A W O « 250 ccm s te leskopi ugodno pro
d a m . O g l e d popoldne pri T u r k , Jur
čičeva 9, C e l j e . 

» K O M P A S - C E L J E « 
r a z p i s u j e 

M E S T O E N E G A U S L U Ž B E N C A 
Pogoj i : srednješo l ska izobrazba z zna

njem vsaj enega tujega j e z i k a . 
Nastop s lužbe t a k o j ali po dogovoru . 

Plača po tarifnem pravi ln iku podje t ja . 
Prošnjo j e potrebno osebno predložiti 

v naši poslovalnici . 

OBVESTILA 
O B V E S T I L O 

Dne 1., 2. in 3 . m a j a b o d o vozili avto
busi po nede l | skem voznem r e d u . V 
Logarsko dol ino bo vozil avtobus iz 
C e l j a ob ?.30 in s povratkoni iz Logarske 
doline ob 17. uri. 

Ta proga bo obratovala samo 1., 2. in 
3. maja . Redno pa bo pričel vozili av
tobus na te j progi dne 1. j u n i j a 1960. 

Iz šmartnega ob Paki pa že vozi avto
bus dvakrat dnevno do Logarske dol ine 
in sicer z odhodom iz Šmartnega ob 9.25 
in ob 19.50. Iz Logarske dol ine pa od
haja avtobus ob 4.30 ter ob 15. 

Avtobusn i promet C e l j e 

RAZNO 
v N A J E M V Z A M E M več jo pr imerno de 

lavnico za k r o j a š k o obrt v C e l j u . Po
nudbe na upravo lista pod šifro »Pod
j e t j e « . 

N̂Ž.!!*:. '• '•'fer. . 
Z A H V A L A 

Primariju dr . Šušteršiča in ostalemu 
i s eb ju kirurgičnega oddelka ce l j ske bol
nišnice, se z a h v a l j u j e m o za vso nego in 
skrb izkazano m o j e m u p o k o j n e m u možu 

L E O P O L D U P O D L E S N I K U 
O b e n e m se z a h v a l j u j e m o kolekt ivu in 

s indikalni podružnici tovarne»Aero« za 
pok lonjene vence in denarno pomoč, ter 
podje t ju Sl ikarstvu » D o m « , Komunalni 
banki , duhovščini in vsem, ki so ga 
spremili na zadnj i poti. 

Ža lu joča žena in hčerka Jožica 

STANOVANJA 
IŠČEM prazno sobo s posebnim v h o d o n 

v okolici C e l j a . Ponudbe na upravo 
lista pod šifro » N a m e s č e n k a « . 

D V E dvosobni s tanovanj i v centru m e 
sta, z a m e n j a m za trosobno s kab ine 
tom. Ponudbe na upravo lista pod š i fro 
» Z a m e n j a v a « . 

GLEDALIŠČE 

S L O V E N S K O L J U D S K O G L E D A L I Š Č E 
C E L J E 

T o r e k , 3. m a j a ob 20 — Shakespeare: 
»Beneški trgovec« . — G o s t o v a n j e T 
V e l e n j u . 

Četrtek , 5. m a j a o b 20 — S h a k e s p e a r e : 
»Beneški trgovec«. — G o s t o v a n j e v 
Š e n t j u r j u . 

Petek, 6. m a j a ob 20 — Levst ik-Grf in: 
»Kas te lka« . — G o s t o v a n j e v Š e m p e t m 
v Sav in j sk i dolini . 

Sobota, 7. m a j a ob 20 ~ Shakespeare : 
»Beneški trgovec«. — Izven. — Vs top
nice so v prodaj i . 

Nede l ja . 8. m a j a ob 15 — Shakespeare : 
»Beneški t rgovec« . - - G o s t o v a n j e v 
Zrečah. 

Petek, 13. m a j a ob 20 — Goldoni : »Pre
brisana vdova«. G o s t o v a n j e na Pol
zeli . 

» M A L I O D E R « 
S L O V E N S K E G A L J U D S K E G A 

G L E D A L I Š Č A C E L J E 

N e d e l j a , 8. m a j a ob 18 — E. S y l v a n a s : 
»Korczak in otroci«. — G o s t o v a n j e v 
Šmartnem v Rožni doliui . 

T o r e k , 10. maja ob 20 — E. Sy lvanns : 
»Korczak in otroci«. — G o s t o v a n j e v 
V o j n i k u . 

Sreda, 11. maja ob 20 — E . Sy lvanns : 
»Korczak in otroci«. — G o s t o v a n j e v 
Ločah . 

Četrtek , 12. m a j a o b 20 — E. Sy lvanus : 
»Korczak in otroci«. — G o s t o v a n j e v 
Zalcu ( H m e l j a r s k i d o m ) . 

KINO 
K I N O U N I O N 

O d 1. do 4. 5. 1960 »Posrečen obraz« , 
ameriški barvni f i lm. 

O d 5. do 8. 5. 1960 »Proga proti Tflscoiivc, 
ameriški barvni f i lm. 

K I N O M E T R O P O L 
O d 3. d o 4. 5. 1960 »Veter se j e po lege l 

ob zori« , jugos lovanski f i lm. 

K I N O » S V O B O D A « Š E M P E T E R 

O d 30 4. do 1. 5. 1960 »Arr ivederč l 
Roma« , i tal i janski f i lm. 

Samo 2. 5. 1960 » N j e n o ž iv l jenje« 
francsoki film V V . 

O d 4. d o 5. 1960 »Noč nad Parizom«, 
francoski fi lm. 



S L A P L A H O M N I C E 
Mnogo Je krajevv Sloveniji, ki bi 

fih turisti z veseliem obiskovali, če 
bi vedeli zanje. Koliko lepote skri
vajo v sebi razne doline, kotline 
izviri in slapovi. Marsikateri človek 
bi rad prebil nekaj dni v samotnem 
tihem kraju, daleč proč od brnenja 
strojev in hrupa prometnih cest ter 
mestnega življenja. Zdi se mi po
trebno spregovoriti o kraju v bližini 
Laškega, ki je pravi romantični ko
tiček, a še čisto neznan. Ljudje v 
njegovi okolici ne znajo ceniti nje
gove lepote, saj jim visoke, odseka
ne skale prav nič ne prinašajo. 

Poglejmo, kje izvira Lahomnica. 
Nekje, visoko v Brezah, izvira maj
hen studenček. Njegova voda si je 
poiskala pot v dolino. Bregovi stru
ge postajajo vse širši, čedalje več 
vode je v njihovem objemu. Ze se 
\e iz studenca prelevil potok. Nje

gova moč postaja vse večja in sil-
nejša. Ob večjih nalivih prestopi 
bregove in blatna, rumena voda se 
razlije po travnikih in njivah. Tu 
in tam zaustavi njegovo pot mli
narjev jez. Ti jezovi niso visoki; vo
da teče mirno dalje in uspavajoče 
šumi. V Tevčih pa sta narava in 
mlinar ustvarila kar dva jezova ene
ga za drugim. Na njegovih brego
vih rasejo jelše in nizko grmovje. 
Zelena voda se leno pomika iz tol
muna v tolmun, kjer imajo pod ve
likimi kamni svoja gnezda postrvi 
in mrene. Zal, ribe nimajo pred 
otroki, ki vedno stikajo za njimi 
miru. Ulovijo res maio. ker jim sko
raj vsaka zdrsne med rokami v svo
je skrivališče. Tovariš Kopač skrbi 
za ribji naraščaj. Večkrat prinese 
mlade ribice in jih izpusti na naj
primernejših mestih. 

Torej, ravno na meji Olešče— 
Tevče je mlinar zajezil potok. Sko
zi zapornice spušča vodo po žlebu 
na lopatice mlinskega kolesa. Ka
dar voda naraste, se valijo visoki 
umazano rumeni valovi preko skal
nih čeri kakih štiri do pet metrov 
visoke naravne stopnice. Lesena 
brv, ki ^odi iz desne strani na levi 
breg, v mlin, vsa drhti od sile va
lov. Pečine razbijajo grebene valov 
da pršijo kapljice v velikem loku 
preko brvi. Bela pena se kopiič ob 
bregovih in v skritih kotih pod mlin
skim kolesom. Temelji starega mli
na so položeni čisto na robu potoka. 
Nekdaj bela zidana stena je vsa 
prevlečena z zelenimi algami. Mlin 
ima samo tri stene. Četrto tvori si
va pečina, na katero se mlin nasla
nja. Pečina je poleti vsa vlažna in 
ustvarja v mlinu prijeten hlad. Ena
ko — vrtenje kolesa, ki poje svoj 
večno enaki klip-klop. Na vrhu tega 
tolmuna je zopet jez, iz katerega se
sa svojo moč turbina. Ob deževju 
se valijo valovi preko strmo odse
kane stene v globino kakih 30 me
trov ali še več. Kadar pa je malo 
vode, pada med zarezo skale v 
majhnem slapu v »jezero«. Mavrica 
se sveti v soncu. 

Iz gornjega mlina pridemo preko 
dvojnih stopnic in brvi v spodnji 
mlin. Ob stopnicah je speljana lese
na cev, iz katere brizga na nekate
rih mestih voda. V spodnjem mlinu 
poganja turbina dva mlinska kamna 
in stope. Tudi ta mlin ima samo tri 
stene. Tu je narava poskrbela še za 

streho. Siva stena je ubočena. Zgo
raj rasejo mogočni hrasti in bukve. 
Zdi se, da se bo nekoč vse skupaj 
udrlo, saj stene ne podpira niti na
ravni, niti umetni steber. Mlinar te
ga strahu verjetno ne pozna, saj 
ima spodaj mlatilnico, d^va in dru
go šaro. Visoke pečine se vlečejo 
še daleč naprej. Videti je, kot da je 
voda prodrla skozi pečino. Pri zgor- -
njem mlinu je tudi predor, kajti 
včasih je tod tekla železnica, ko so 
še vozili premog iz rudnika Trobni 
dol v Laško. Sedaj govorijo, da bo
do tu pri slapu — v Sopotu — pri
čeli kopati premog, ker so bogata 
nahajališča. Tu je tudi več votlin, 
kjer je nekoliko manjših kapnikov. 

Strme stene na eni in gozd na 
drugi strani poti, ki se vije ob poto
ku, ustvarjajo ob pogledu prijeten 
občutek. Ta skriti kotiček naše zem
lje ima v sebi toliko lepote, da si 
ga je vredno ogledati. Zal, pridejo 
k slapu le otroci iz okoliških šol na 
športni dan. Marsikateri Laščan pa 
verjetno niti ne ve, da se prebija 
Lahomnica preko takih pečin, ki 
ustvarjajo slap, čeprav bi bil nedelj
ski izlet v ta konec sveta kar pri
jetna sprememba. 

Res je. da tu ni niti male resta
vracije, ki bi napolnila želodec in 
izpraznila žep, a je narava poskr
bela za duševni užitek, ki je vred
nejši in koristnejši. Saj je cesta spe
ljana, možen je dohod z motornimi 
vozili, pešcem bi pa tudi dobra ura 
hoje ne škodila. 

Irma J&uan 

Mama, zakaj...? 
Sredi travnikov in sadovnjakov, 

nedaleč od gozda pod Lokovico pri 
Šoštanju stoji lepa in prijazna Ka-
vretova hiša. Človek bi sodil, da se 
v njej ni moglo ničesar posebnega 
zgoditi. Pa vendar . . . 

* 
Januar, 1930. leta. 
Nočilo se je. 
Nekdo je potrkal na vrata Kavre-

tove hiše. 
»Stropnik, si doma?« 
»J a, j a! Takoj pridem!« se je za

slišal glas znotraj hiše. 
Nekaj trenutkov za tem se je na 

vratih pojavil gospodar. 
»A, ti si? Kaj te je privedlo v tej 

uri?« je namesto pozdrava vprašal 
Stropnik znanca, ki je stal v senci 
hiše. 

»Stopi ven in zapri vrata!« 
Stropnik se je še tesneje zavil v 

suknjič, ga zapel in zavihal ovrat
nik. 

»Kaj je novega?« 
»Čuj, aU bi vzel nekoga na stano

vanje? Samo to ti povem, da ne sme 
biti prijavljen. Je ilegalni politični 
delavec, član Centralnega komiteja 
Komunistične partije Jugoslavije ..« 

»Vzamem,« se je takoj odločil 
Stropnik. 

Znanca je vzela noč... 
* 

V februarju se je ta obisk pono
vil 

»Ali si še vedno pripravljen spre
jeti ilegalca...?« 

.»5e zmeraj,« se je glasil odgovor. 
* 

Četrtega marca je znova potrkalo 
na okno Kavretove hiše. 

»Zdaj sem tu,« se je oglasil pri-
šlec, »samo to ti moram povedati, 
da sem namesto enega pripeljal kar 
tri tovariše ...« 

Vstopili so. Bili so utrujeni in za
skrbljeni. 

V kuhinji sta jih sprejela oba 
Stropnikova. Gospodinja jim je pri
nesla toplega čaja. Prilegel se je. 

Nekaj časa Je vladala mučna ti
šina. Pa ne dolgo. Z duhovito pri
pombo, da bi bilo bolje, če bi okna 
zastrli, jo je pretrgal tov. Klopčič. 

Noč so prebili na slamaricah. ki 
so jih položili na tla. 

Tako se je začelo ilegalno bivanje 
članov biroja Centralnega komiteja 
Komunistične partije Jugoslavije 
pri Stropnikovih. Skoraj tri mesece 
so preživeli v tej hiši. Vsega sku
paj jih je bilo osem. Eni so priha
jali, drugi odhajali... 

V tem času jih ni nihče izsledil. 
Ves čas so bili na varnem in držali 
stike z organizacijami doma, pa tu
di s tujino. 

* 
Drugi dan po prihodu so se pre

selili v gornjo sobo. Spodaj bi jih 
lahko izdal cigaretni dim. 

* 
četudi so prišli na skrivaj, sta 

Stropnikova otroka — šestinpolletna 
Slavka ter osemletni Karli — zaslu
tila v hiši spremembo. Tudi mati je 
opazila, da otroka nekaj ugibata in 
iščeta. Prišla je v zadrego. Ni ve
dela, kako bi naj rešila mučen po
ložaj. Svojo skrb je zaupala go
stom. 

»Pošljite otroka k nam,« so jo 
potolažili. 

In res je Slavko in Karlija napo
tila v gornjo sobo. Dobro uro ju ni 
bilo nazaj. Kaj so jima povedali, ni 
nihče zvedel ne takrat, ne pozneje. 

Ko sta opravila obisk na podstreš
ju, sta šla na sprehod proti gozdu. 
Držala sta se za roki. Bila sta res
na. Molčala sta. Sele na parobku, 
kjer sta se počutila bolj varna, sta 
se ustavila in nekaj spregovorila. 
Ta zaupen pogovor sta končala ta

ko, da sta položila prsta na usta in 
obljubila največjo tajnost. Molčala 
bova o vsem, kar veva, sta sklenila. 
To obljubo sta držala tudi takrat, 
ko so jima grozili in nato ponujali 
bonbončke in čokolado . . . 

* 
Minila sta meseca marec in april. 

V maju so se začeli skrivnostni 
gostje poslavljati. Zadnji ilegalni 
gost je zapustil Stropnikovo hišo 
dvanajstega maja. 

Vse je šlo po sreči. Nihče ni vi
del njihovega prihoda, niti odhoda. 

* 
Osemnajsti maj. 
Kavretovo hišo so nenadoma ob

kolili orožniki in policaji. Kmalu so 
bili tudi v njej. 

Najprej so poiskali otroka. 
»Povejta, kdo je bil zadnji čas 

pri vas? Koliko jih je bilo ...?« 
»Ničesar ne vem,« je odgovarjal 

Karli. 
»Nikogar nisem videla,« je trma

sto vztrajala Slavka. 
Ko niso pomagale grožnje, so za

čeli z lepim. Policaji so jima ponu
jali čokolade in bonbonov. Toda, 
vse zaman. 

»Pri nas ni bilo nikogar.« sta od
govarjala pogumno in ponosno. 

Zdaj so poskusili z zadnjo karto. 
Iz žepov so potegnili nekaj foto

grafij. 
»Ali poznata te ljudi? Sta jih že 

kdaj videla? Ali niso bili prav ti 
zadnji čas pri vas?« 

»Nikogar ne poznava. Nikogar od 
teh nisva videla ...,« sta odgovarja
la z večjo odločnostjo in prepriče-
valnostjo. V resnici pa sta komaj 
skrivala srečo, ker sta na slikah 
spoznala nekatere dobre znance... 

Kakor od otrok, tako policaji ni
so mogli izvleči nobenega prizna
nja niti od njunih staršev. 

»To so pravi komunisti,« so ren
čali . . . ;^ 

Obisk in preiskavo so orožniki { 
ter policaji končali s tem, da so 
vklenili očeta in ga odpeljali. 

* 
Za Stropnikovo družino, zdaj brez 

očeta, so se začeli težki dnevi. Več
krat so bili lačni kot siti. Marsika
tero ponižanje so morali prenesti. 

»Mama, zakaj nam režeš tako ta
nek kos kruha? Saj nam vedno go
voriš, da se oče bori za večji kos 
belega...,« sta venomer spraševala 
otroka. 

»Saj bo kmalu bolje,« ju je tola
žila mati. »Kmalu bo tudi v naši 
hiši več kruha.« 

Zdaj je Stropnikova mama sama. 
Najprej je koncentracijsko tabori

šče vzelo Karlija, v septembru 1943. 
leta je kot partizan padel oče in 
končno je v prvih letih po vojni 
ugasnilo še tretje življenje — hčer
ke Slavke. 

Zdaj, ko bi otrokoma lahko pove
dala, zakaj se je boril oče in zakaf 
sta tudi sama takrat vztrajno mol
čala, zdaj, ko bi jima lahko govo
rila, zakaj je trpela in se borila od 
prvih dni vstaje, zdaj, ko bi jima 
lahko odrezala velik kos belega in 
mlečnega kruha, je Stropnikova ma
ma sama. Vendar Stropnikova ni 
osamljena. Z njo so spomini, z njo 
so tisti, ki jim je takrat nudila var
no zavetišče in vsi, ki danes vedo, 
zakaj je takrat rezala tako tanke 
kose kruha . . . 

V spomin na ilegalno bivanje čla
nov biroja Centralnega komiteja 
Komunistične partije Jugoslavije od 
marca do maja 1930. leta so osme
ga oktobra lani odkrili na Kavre-
tovi hiši spominsko ploščo. 

M. Božič 

Takratni ilegalni stanovalec v KavretovI hiši, zdaj član CK ZK Slove-
nije France Klopčič y razgovoru s Stropnikovo mamo. 

PRVOMAJSKA 
N A G R A D N A džanka 

(8 denarnih nagrad) 

Tudi v tej Blavnostni številki 
ono za vas pripcravili križanko, 
da si boste krajšali čas med prvo-
majsikimi prazniki. Prosimo vas, 
da nam rešitve pošljete na ured
ništvo »Celjskega tednika« naj
kasneje do torka, 10. maja. 

Nagrade pa so te-le: 
prva nagrada — 2000 din, 
dve drugi nagradi po 1000 din 
in pet tretjih nagrad po 500 din. 
Pri reševanju vam želimo ve

liko uspehov in zabave in vas še 
enkrat prosimo, da nam rešitve 
pošljete do omenjenega roka. Na
grajence pa bomo objavili 13. maja 
v »Celjskem tedniku.« 
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Petnajstič so se že razcvetele trate, odkar je delovni kmet 
segel v roko svojemu bojnemu tovarišu tovarniškemu delavcu 
v slovo, ko sta se v poslednjem jurišu ustavila na meji osvo
bojene domovine. Delavec in kmet sta skupaj izbojevala zmago 
nad izkoriščevalci, dokončala sta Gubčev boj za staro pravdo 
in uresničila Cankarjevo prerokovanje: 

NAROD SI BO PISAL SODBO SAM! 
Ni bilo lahko niti potem. Delovni kmet se je zagrizel v 

zemljo. Moral je potrpeti, dokler mu tovariš v tovarni ni izdelal 
orodja, boljšega od vprežnega pluga. 

Po petnajstih letih sta se borbena tovariša ponovno našla 
na enakovredni črti. Delavec-upravljavec v tovarni, zadružnik-
upravljalec na zemlji. Gospodarstvo pod dimniki in gospodarstvo 
pod vedrim nebom — vsak v svoji armadi, združena v naletu 
delovnega juriša, se delovni človek mesta in vasi vse bolj stap-
Ijata v en sam razred svobodnega delovnega ljudstva. 

Z E M L J E NAŠE B O G A T E J Š A Ž E T E V 
V naši svobodni domovini de

lovnih ljudi je seme skupnih na
porov bogato vzklilo. V desetlet
nih bojih in v ljudski revoluciji 
preorana rodna gruda je začela 
plodneje roditi. Delovni ljudje 
vasi so se vedno čutili nerazdruž-
no povezane z industrijskimi de
lavci in delovno intiligenco, pa 
tudi sedaj v naporih vse naše 
socialistične družbe za večjo pro
izvodnjo — za boljše življenjstoe 
pogoje vseh. 

Slep je, Ikdor zanika to, kar 
vidi vsak, ki hodi odprtih oči po 
naši domovini. Tako velikih spre
memb je doživelo malo narodov, 
kakor so jih naši. 

V naši domovini ni več vele
posestnikov, ki so zemljo imeli za 
zabavo in za izžemanje preprostih 
podeželskih ljudi. Kmetje, zdru
ženi v zadruge niso več odvisni 
od stoterih nesreč in okoliščin, ki 
so jih včasih pestile in tirale v 
propadanje. Nekoč je tudi naj
bolj slab kos zemlje pomenil, sicer 
kolebljivo, glavnico vsaj za naj-
bednejše življenje. Daoies pa se 
za obstoj in življenjsike pogoje ni 
treba več držati skope grude, če 
ne rodi, ali če rodi premalo za 
vse, ki so na njenih tleh rojeni. 

Poglejmo nazaj na prehojeno 
pot in z zadovoljstvom bomo lah
ko ugotovili, da je storjen na po
dročju kmetijstva v našem okraju 
velik napredek. Preidimo prek 
številnih težav v prvih povojnih 
letih, ko se je moralo iz osnove 
utrditi vse naše gospodarstvo. V 
zadnjih desetih letih, zlasti pa v 
zadnjih treh, je naše kmetijstvo 
storilo sunkovit napredek. 

Po letih se je vrediKust proiz
vodnje v našem okraju taikole gi
bala:' 

Leta 1956 je znaišala vrednost 
kmetijske proiz]vodnje 1 milijar
do in 761 milijonov din. Leta 1958 
je porastla vrednost že na 2 mi
lijardi 444 milijonov din, plan za 
letošnje leto pa predvideva, in 
kakor kaže bo tudi iapokijen, 3 

milijarde 219 milijonov din bruto 
proizvodnje. Narodni dohodek v 
kmetijstvu se je od leta 1956 do 
danes skoraj za enkrat povečal. 

Po posameznih kulturah se je 
pridelek takole povečeval: 

Pšenice smo leta 1958 pridelali 
11 tisoč 400 ton, lani je je bilo že 
12 tisoč 600 ton. Hmelja je bilo 
pred dvema letoma 2.400 ton, la
ni že 3.250 ton. Živine je prira
slo predlanskim 6.000 ton, lani 
6.168 ton. 

Podobno se je povečalo pov
prečje pridelkov tako, da letos 
lahko pričakujemo že 40 stotov 
pšenice v družbeni, 38 stotov pa 
v kooperacijski proizvodnji in 12 
stotov v zasebnem sektorju na 
hektar posevkov. 

Pri vseh teh podatkih pa ne 
smemo pozabiti, da se istočasno 

močno menja struktuira prebival
stva. Število zaposlenih v kmetij
stvu pada. Sicer ne za veli'ko, pa. 
vendarle. Manj ljudi obdela več 
in pridela več. Vse to so posle
dice povečanja mehanizacije, stro
kovne sliožbe in agro'tehničnih 
mer. Kdaj je pri nas bilo pov
prečje živine na hektar v dolinah 
in ravninah ena in pol glave, v 
hribih pa 2 glavi. Danes to ni 
več problem za mnoga naša kme-
tijsika gospodarstva. 

Petnajst let po osvoboditvi je 
naše krnetijstvo v največjem raz
cvetu. Osvobodili smo se uvoza 
najvažnejših pridelkov za pre
tirano. MelioriraiLi smo močvirja 
in nerodovitne površine sipreme-
nili v plodno zemljo. Ustvarili 
smo velike komplekse, nasade in 
z velikimi koraki prehajamo v 

farmsko proizvodnjo, pri čemer 
smo za petami agrarno naj bod j 
razvitim deželam. 

Kakor da je zemlja postala da-
režljivejša? Ne, ljudje so postali 
svobodni, pred njimi je jasnejša 
perspektiva. To je tisto kar je 
rodilo uspehe. 

Kmečko zavarovanje-
pridobitev novega časa 

Ni še tako dolgo od tega, ko so 
ljudje po vaseh umirali in nihče 
niti prav ni vedel zakaj. Skoraj 
vsaka bolezen je bila »sušica«. 
Enostavno p>osušil se je in neslo 
ga je. Kako bi pisatelj Modem-
dorfer drugače mogel pred deset
letji zbrati toliko vraž iz zdra
vilstva, zarokov, zagovorov in 
ljudskega zdravilstva, če bi vse 
to tako živo in množično ne živelo 
med ljudmi? Le redki so sd lahko 
privoščili zdravnika. Vdani v uso
do, so se kmečki ljudje raje za
tekali k cenejšemu sredstvu. 

Po osvoboditvi je skupnost do
ločila brezplačno zdravljenje raz
nih težkih ibolezni za vse delovne 
ljudi. Odstotek smrtnosti novo
rojenčkov se je naglo skrčil, ker 
je porodninska oskrba bila brez
plačna. Ves čas pa so vztrajno 
tekle priprave za kmečko zdrav
stveno zavarovanje, ki je že tu. 

Nemogoče - beseda o d v e č . . . 
Ko je pred slabirh letom bila 

izrečena beseda, da ni notena te
žava doseči povprečni stalež ži
vine v dolini — eno in pol glave 
na hektar, v hribovitih predelih 
pa eno glavo, so nmogi zmajevali 
z gllavami, češ, govoriti je lažje 
kakor delati. Razimmi in marlji
vi kmetovalci pa so se ob taki 
normi nasmehnili in niso dvigali 
hrupa. V vsakem kraju je bilo 
nekaj takih in vedno več jih je, 
ki niso na široko besedičili mar
več začeli. 

Recimo na Planini . . . 

Rekli boste: Da, Planina. Tam 
so sami živinorejci. Ze res, toda 
Planina nima zavoljo tega nič 
boljših pogojev in od zraka tudi 
tam živina ne prirašča. Zadružni
ki, kakršni so Tiselj, Zdolšek, Do-
bršek, Novak, Božič in še neka
teri, so bili z »normo« vštric in 
čeznjo. Vzemimo na primer Kar
la Novaka. 

Novak ima 10 hektarjev obde
lovalne zemlje. V hlevu ima le
tošnjo spomlad 18 glaiv živine, od 
tega par volov, štiri plemenske 
krave, ostala grla so pitovna ži
vina. Razen tega proda vsako le
to še 15 do 20 prašičev. Novak ne 
dvomi, da bi lahko svojo čredo še 
praviti poslopja in ne bo imel do-
povečai, toda najpirej mora po
velj sredstev niti zadosti časa. 

Zakaj pri Novaku in njegovih 
enakovrednih sosedih gre, kar 
ponekod enostavno »ni mogoče«? 
Omenjeni živinorejci znajo hodi
ti s časom vštric, to je vse. Ker 
so se odločili za živinorejo, so 
večji del celotne proizvodnje F>od-
redili tej panogi. Za tako čredo 
je potrebna hrana in to dosti hra
ne. Zato naši živinorejci zelo na
glo opuščajo pisano zbirko kul
tur. Umetna gnojila so zanje rav
no taka nujnost, kakor ogenj na 
ognjišču. Prve besede, ki jih spre
govorite z njimi, potrjujejo, da 
imate opraviti z razgledanimi 
ljudmi, ki znajo gospodajiiti tudi 
s svinčnikom v roki in ki pre-
meljejo vsako čtivo, ki prinaša 
kaj koristnega za njihovo delo. 

C v e t j e o n k r a j ž i c e . . . 
Od takrat, ko so Tevža od

peljali kar s polja, kjer je oral, 
so pretekla tri leta . . . 

Kje so časi, ko je bil še tak 
hrust, da je najmočnejšega 
vola zagrabil za roge in ga 
položil na tla? Kje je njegova 
domačija na robu vasi, ki se je 
leto in dan grela v sončni re
bri? Kje so dolge rjave brazde, 
ki jih je tolikokrat preoral, po
močil z znojem, pa vendar ni
koli preklel, ker jih je ljubil, 
grudo za grudo . . . Kje žena, ki 
ji ni nikoli privoščil ljubeče be
sede, pa jo je imel tako rad. 
In otroka, ki ju je le ob praz
nikih pozibal na mišičastem 
kolenu. Zdaj je imel zanje to
liko besed; sladkih blagozvoč-
nih, ljubečih . . . 

Tevž je bil bolna številka v 
baraki, ki je stala tik ob bodeči 

žici. Se pred dnevi je nosil 
težke kamne iz Mauthausen-
skega kamnoloma. Pred dnevi 
pa se mu je čez osušene ust
nice vlila kri... 

Ležal je na pogradu in so-
pel, kakor da mu je vse ka
menje, kar ga je znosil iz kam
noloma, leglo na prsa. Negib
no je počivalo koščeno telo in 
mraz je s preletaval velo kožo, 
edino kar je še pokrivalo živ 
okostnjak. 

Zunaj, onkraj bodeče žice, je 
raslo jablanovo drevesce. Kdo 
ve, kateri Zid ga je nevede za
sadil, ko je vrgel obgrizek na 
svobodno stran? Tistega in 
vseh drugih ni bilo več . . . 

Tevžu je bilo drevesce nemi 
prijatelj. Merilo mu je čas. Vi
del je poganjati vsako novo 
očesce na šibkem stebelcu. Gle

dal ga je, kako si je samorast-
no izbojevalo življenje na meji 
kraljestva smrti in raslo vse 
višje in višje. 

To pomlad so krhke vejice 
prvič vzcvetele. Nežni beli cve
tovi so se domala dotikali žice, 
ki je v sebi nosila električno 
smrt... 

Tevž je bil v mislih spet do
ma. Na trati za hišo so cvetela 
drevesca, ki jih je sam posadil. 
Med rahel piš vetra se je me
šalo brenčanje čebel, obteženih 
s cvetnim prahom. Nekje iz bli
žine je slišal vreščanje otrok 
in ženino pesem iz hiše... 

Toda Tevž ni slišal bobnenja 
topov v daljavi, ki so orali 
zemljo za novo setev. Tudi be
lih cvetov onkraj žice ni videl 
več. čeprav so bile njegove oči 
na široko odprte . . . J. K-

Prijateljica me je obiskala 
- Videli sva se po nekaj mesecih. 
Razveselila sem se je in jo povabila 
v sobo. Vesel smeh je spremljal nje
ne pripovedi o vsem kar je dožive
la ta čas. Skoraj nevoščljiva sem ji 
bila za to njeno dobro voljo, prepro
stost in veselje. Tedaj je vstopila 
skozi vrata naša Majda. Tako veli
ka je že. da doseže kljuko pri vra
tih, če stopi na prste. Ne vem, če jo 
je prijateljica že videla in vesela 
sem bila. da se lahko postavim s 
svojim otrokom. 

Majda je obstala in prisluškovala 
pogovoru. Trudila sem se. da po
govor zaradi otroka ne bi zastal. 
Mimogrede sem omenila, da je mali 
ime Majda, da ji je tri leta, in da 
je še kar pridna. Prijateljica se je 

nenadoma obrnila k otroku, vsa 
prejšnja veselost je izginila, na 
obrazu ji je zapuščeno lebdel odsev 
topega, suhega nasmeha. »Torej ti 
si Majdal Kako lepa punčka si!« 
Kazno je bilo, da niti otroku ni ušla 
nenadna sprememba na »teti«. Tudi 
na mojem obrazu ni bilo več čistega 
veselja, ampak občutek, da se pač 
moram nasmehniti, ker je tu prija
teljica, ki se tudi smeji in. ker stoji 
ob mojem stolu Majda, ki se je ne
nadoma znašla v središču zanima
nja. Prijateljica se je obrnila k me
ni in rekla resno in poslovno: »Celo 
ima popolnoma po tvojem možu in 
nos tudi,« nato pa spet k mali in 
rekla nasmejano: »Torej Majda ti je 
ime.. .« 

Bila sem vesela obiska in, ko sva 
ostali sami, se je med nama obno
vilo tudi prejšnje neprisiljeno 
vzdušje. Pozneje pa. sem o tem po
poldnevu še večkrat razmišljala. 
Kar podzavestno sem odtlej pazila 
na to, kako sem pozdravila male 
otroke, ki sem jih lidaj pa kdaj spo
znala. Spoznala sem. da je Majda 
s svojim otroškim instinktom čutila 
prav tako močno kakor jaz, da se 
je »teta« vedla prisiljeno in, da je 
vse, kar ji je rekla, rekla zgolj za
radi tega. da je pač nekaj rekla. 
Pozneje sem razmišljala o tem. da 
bi otrok lahko moji znanki rekel, da 
škili kakor njen oče in bi pri tem 
ne mislil nič slabše, kakor je takrat 
mislila obiskovalka. 

Odtlej skušam dati otrokovemu 
prihodu v sobo. kadar imam obisk, 
čim manj važnosti in skušam dose
či, da se obiskovalci vedejo napram 
Majdi naravno. Včasih mi to uspe 
in Majda pridobi novega prijatelja, 
saj se s svojim navihanim nasmeš
kom, ki ji ga izvabijo prijazne, od
krite besede, hitro prikupi. Otroko
vemu prihodu v sobo danes ne po
svečam več toliko pomembnosti in, 
postal je zaradi tega prikupnejši. 
Tudi sama, če srečam malega otro
ka, ne posvečam temu veliko pozor
nosti (razen, če pričakuje to njego
va mati), če pa se mi malček le pri
bliža mu povem nekaj, kar bi ga 
utegnilo zanimati in postaneva pri
jatelja. Predvsem pa se ravnam po 
tem, da je treba posvečati vsem 
otrokom enako veliko ali malo po
zornosti, da se mlajši ne čutijo za
postavljene. Cim starejši je otrok 
manj ga sprašujte o njem samem. 
Ce vam začne nekaj pripovedovati 
je to znak zaupanja in naklonjenosti 
in ga zato ne popravljajte, sredi 
vnetega pripovedovanja: »... veš 
omarica z ledom — to je hladilnik.« 
Otroka spravite tako v zadrego, ka
kor vas kdo, ki vas prekine sredi 
pripovedovanja zato, da vam opo
reka. 

Menim torej, da je najbolje da ste 
z otrokom popolnoma naravni, le 
majhen otrok čuti nerazpoloženje in 
nič ni slabšega, kakor če mu ga pri 
krivate. Seveda pa vaše slabe volje 
ne smete stresti nad otroka. 

Eva 

Dieta pri sklerozi 
Zlasti v zadnjem času posveča medi

c inska znanost spet mnogo več pozor
nosti poapnenju žil (arterio-skIero<zi), ki 
j e bila že dolga leta pastorka te znano
sti. Ugotovi l i so, da j e ta bolezen na
padla tudi m l a j š e l judi , in borbo s o j i 
napovedal i n a j b o l j znani zdravniki na 
v s e h svetovnih zdravstvenih ustanovah. 
M e d drugim so ugotovil i tudi to, da pri 
preprečevanju te bolezni nima n a j m a n j 
šega vpl iva sestava hrane. Pravi lna di
eta j e pri mars ikaterem bolniku razvo j 
bolezni malone zaustavi la . V deže lah , 
k j e r j e bilo med drugo svetovno v o j n o 
p o m a n j k a n j e hrane, posebno maščob, j e 
danes p o j a v iskleroze redkej š i k a k o r 
pred vo jno . T o p o m a n j k a n j e j e vpl ivalo 
tudi na mars ikatero drugo bolezen zelo 
ugodno, prav i jo isti znanstveniki . Po jav 
sk leroze j e ze lo redek pri Ki tajc ih , ki 
načelno ne už ivajo mastne hrane. Za
morska p lemena v K e n i j i so proti po
apnenju žil s k o r a j imuna, s a j se hra
ni jo pretežno z rast l inami, ki imajo le 
B i a l o ali s k o r a j nič maščob, pač pa pre
ce j škroba (žitarice, kruhovec ) . 

Zamorc i , k i ž iv i jo v c ivi l iz iranem svetu 
in už iva jo n. pr . francosko ali ameri 
k a n s k o hrano, obo leva jo na t e j bolezni 
prav tako pogosto kakor belci . 

Die te , ki j ih pr iporočajo ti znanstve
niki (med nj imi j e Nobe lov nagrajenec 
prof. dr . VVindaus) so si edini pred
vsem v tem: 

Hrana n a j bo čim m a n j s lana, k e r na
t r i j , ki ga v s e b u j e sol, zviša krvni pri
tisk in s tem dovzetnost za sklerozo . 

Maščobe , zlasti ž iva lske , š k o d u j e j o v 
vsaki obl iki . I z j ema j e maslo . 

U ž i v a n j e r u m e n j a k o v in j ed i iz žival
ske krvi (krvavice) j e »prepovedano« . 

Dieta odsve tu je meso; potrebne be l ja 
kovine dobi telo v obl iki nemastnega 
sira, skute in črnega kruha . Ribe lahko 
uživa vsak obolel i za sk lerozo . 

Pr iporoč l j ivo j e už ivanje vi taminov v 
sadju , ze lenjav i in v takšnih vitamin
skih preparat ih , ki v s e b u j e j o več vrst 
v i taminov. 

Dieta , ki se po n j e j stalno ravnamo, 
obo lenje zaus tav l ja in že razvito sk le 
rozo zatira. K a z n o j e , da je_ vpl iv di
ete pri arterio-sklerozi odloči len. 

MANEKEN 
Pred dnevi j e izšla nova, pomladanska 

*tevilka rev i j e M a n e k e n . Ze nas lovna 
stran pozdrav l ja tople dni . Pomladi ter 
novi modni sezoni j e revi ja to pot tudi 
Posvečena. 

N e k a j preprost ih, l jubkih poletnih 
pblekc na naslovni in zadnj i strani j e 
^ d e l a n o iz modnih tkanin ce l j ske M e t k e . 
Vseh pet modelov nam okvirno pred
stavl ja nove l ini je za poletne ob leke . 
Pozneje prinaša M a n e k e n še n e k a j mo-
^f lov lahkih plaščev, dvodelnih in eno
delnih ob lek , kostumov in dežnih pla
ščev ter kos tumov iz ba lonske svi le . 

Največ, prostora pa ima v t e j števi lki 

r.ova moda iz Franc i j e in I ta l i je . Letoš
n j e modne l in i je so preproste , to vidi
mo v vrsti priobčenih modelov . 

N e k a j posnetkov modelov , ki so j ih 
naši manekeni pred nedavnim pokazal i 
v Sovjetsk i zvezi , nam priča, da se j e 
naša tekstilna industrija ter k r o j a š k a 
in š iv i l j ska obrt v tujini lepo predsta
vila. 

V Manekenu pa lahko poleg naštetega 
najdete še kozmetični kotiček, n e k a j za 
pridne roke , č lanek o modnih dodatkih , 
prispevek o pr ičeskah, k r o j za dve l j u b 
ki otroški jopic i , ter prve vesti o letoš
nji moški modi . —ao— 



Po petnajstih leti ti 
N A S A K U L T U R N O P R O S V E T N A D E J A V N O S T J E O D O S V O B O 

D I T V E S E M D O S E G L A T A K R A Z P O N , K A K R Š N E G A N I M O G L A 

O S T V A R I T I V S A D O T E D A N J A D O L G O L E T N A S T A R O J U G O S L O -

V A N S K A B U R 2 0 A Z N A S T V A R N O S T . O B M A T E R I A L N I I N M O R A L 

N I P O M O Č I L J U D S K E O B L A S T I , K I S I J E O D S V O J I H P R V I H D N I 

P R I Z A D E V A L A I N S I P R I Z A D E V A , D A B I V S E M D E L O V N I M L J U 

D E M J U G O S L O V A N S K E S K U P N O S T I O M O G O Č I L A I N ' N U D I L A 

N J I H Ž I V L J E N J S K I K A K O R D U H O V N I P R O C V I T , J E Z R A S L A N O 

V A , A V A N T G A R D N A K U L T U R N A T V O R B A , K A T E R E N O S I L E C J E 

P R E O B R A Z B A I N O B L I K O V A N J E P O P O L N E J Š E I N Z R E L E J Š E F I -

Z I O G N O M I J E S O Č A S N E G A Č L O V E K A . 

K U L T U R A D A N A Š N J I H D N I J E P O S T A L A S E S T A V N I I N 

N E L O Č L J I V I D E L N O V E G A D R U Ž B E N O P O L I T I Č N E G A Ž I V 

L J E N J A , V K A T E R E M J E N A P O Z O R N I C O S T O P I L Č L O V E K , N J E 

G O V A B I O L O Š K A K A K O R D U H O V N A B I T . D E L A V S K O P R O 

S V E T N A D R U Š T V A , N O V E S O L E , D E L A V S K E U N I V E R Z E , I Z 

O B R A Ž E V A L N A S R E D I Š Č A P O T O V A R N A H I N P O D J E T J I H — 

V S E T O I N S E V R S T A D R U G I H K U L T U R N I H I N S T I T U C I J , Z G R A 

J E N I H P O O S V O B O D I T V I , J E N A M E N J E N O L J U D E M — N E P O 

S R E D N I M I N A K T I V N I M U S T V A R J A L C E M S V O J E G A L A S T N E G A 

B L A G R A . 

NADALJNJA AFIRMACIJA GLEDALIŠČA 

N a š c i l j 
Potem, ko se je vrnil iz Trsta 

kjer je v Slovenskem narodnem gle
dališču z uprizoritvijo Dnevnika 
Ane Frank dosegel izreden uspeh 
sem Branka Gombača poiskal v celj
ski gledališki hiši ter mu postavil 
troje vprašani. 

— Kaj sodiš o svojem prispevku 
k zadnji sezoni SLG? 

— V letošnji sezoni trenutno re
žiram peto delo, to je znano kome
dijo iz okupacijskih let ameriške 
vojske na Japonskem — Cajnico na 
Okinami. Z vsemi režijami v letoš
nji sezoni sem zadovoljen, vendar 
ne z mislijo, da si ob doseženih re
zultatih odpočijem. V prihodnosti 
čaka nas — gledališke ljudi še od
govornejša naloga pri kulturnem 
osveščanju naših delovnih ljudi 
predvsem izven Celja v kmečkih in 
delavskih središčih. Razlike med 
mestom in vasjo vidno izginjajo; 
spričo hitrega gospodarskega raz
voja postajajo tudi potrebe po kul
turnem izživljanju vse večje. Jasen 
dokaz za to so vedno polne dvorane 
ob gostovanjih v Zrečah, Storah, 
Velenju, Trbovljah, Mozirju, Vojni
ku itd. Prav gotovo ne moremo tr
diti, da je gledališko občinstvo iz 
teh krajev že nekoč zahajalo v gle
dališče, zdaj pa da hodi še naprej 
iz tradicije. Ne, to je naša nova 
publika, ki je zrasla in se uči v na
ših novih časih in prilikah; naloga 
našega gledališča pa je, da to novo 
občinstvo obdrži in razširi krog, ko
likor največ utegne. Naš igralec z 
istim veseljem nastopa v teh krajih 
kakor v svoji lastni hiši. Mi ne sme
mo in ne moremo poznati ne boljše 

ne slabše mestne in oltolišlte publi
ke — mislim, da smo si s tem za
stavili za prihodnost povsem pravil
no pot — postati v okviru zares 
ljudskega gledališča pravi ljudski 
umetniki. Upam, da bomo ob letu 
prav o tem vprašanju spregovorili 
kaj več, saj smatram, da je to za 
nas eno najvažnejših vprašanj v 
prihodnosti. 

— Tvoja najboljša letošnja reži-
ja? 

— Ne morem si kaj, kolikor pač 
lahko presodim, prav tista v Trstu. 
Pogoji, v katerih delajo naši kolegi, 
se v mnogočem razlikujejo od na
ših — naša požrtvovalnost, zaljub
ljenost v poklic, umetniško tvega
nje in pogum — vse to bi moralo 
biti spričo povsem drugačnih raz
mer bolj temperamentno in bolj od
ločno. Režija tržaške uprizoritve mi 
je dala mnogo poguma in izkušenj 
za naprej. 

— Imaš morda kakšne posebne 
načrte? 

— Organizacijo železnega mon
tažnega odra (izdelalo ga bo teh
nično osebje gledališča), s katerim 
bomo lahko gostovali in igrali na 
prostem tako v Celju kakor okolici. 
V tak montažni oder, ki bi ga kas
neje pokrili, bi šlo do 300 ljudi, kar 
je za naše potrebe dovolj. Z njim 
bomo lahko obiskali tudi kraje, ki 
nimajo dvoran; v zahodnih in 
vzhodnih deželah, posebej na Če
škem in Poljskem se je tak način 
izvajanja gledaliških predstav ob-
nesel skoraj pri večini poklicnih gle
dališč in tudi obrodil bogate sado
ve. 

Ure, ki jih nihče ne šteje 
Zaposlen je na Zavodu za so

cialno zavarovanje v Celju. Zelo 
pogosto ga lahko srečate, kako s 
kolesom službeno križari po me
stu od urada do urada, od stran
ke do stranke. 

Tak je tovariš Ferdo Piliih v 
službenem času, in potem . . . Po
tem pa se njegov delovni dan ne 
neha. Tja do pozne noči ga lahko 
navadno najdete v novih prosto
rih »Svobode« v Celju. Kar vsto
pimo v manjšo sobo pa ga bomo 
gotovo našli tu notri med sami
mi mladimi tamburaši. Tu so pna.1-
ti, note, razni tamburaški instru
menti, — skratka, posebno okolje 
in posebno življenje, ki ga pre
življa ta družbica iz večera v ve
čer in koristno uporablja svoj 
prosti čas. Tu minevajo ure, ki 
jih nihče ne šteje. 

»Začel sem 1954. leta«, pravi 
tovariš Pilih. »Samo sedem nas 
je bilo od začetka tudi precej
šnje težave smo imeli s prostori. 
Takrat smo morali vaditi v knjiž
nici »Partizana« v Gaber ju. Mo
tili smo drug drugega in si bili 
v napotje, vendar pa nihče ni od
nehal in tudi uspehi niso izostali. 
O , sedaj je lepo, zelo lepo v teh 
novih prostorih, kamor smo se 
preselili lansko leto v jeseni. 
»Svoboda« nam poleg prostorov, 
ki so nam vedno na razpolago, 
nudi tudi vsestransko pomoč. Ta
ko je lažje delati in vsi imamo 

večje veselje do dela«, je dejal 
tovariš Pilih in že razporejal mla
de godbenike za vajo. No, potem 
so zaigrali. Nekajikrat jih je pre
kinil, pa so ponovili in note so se 
vrstile lepo do konca. 

»Kaj pa vaši nastopi?« sem ho
tel vedeti! 

»Nastopov smo imeli pa že kar 
precej, nad petdesetkrat smo na
stopili v Celju lin v okolici.« Da, 
celo v Bistrici ob Sotli, pa v Koz
jem, na Vranskem in drugod so 
jih poslušali, jim dali zasluženo 
priznanje in jih ponovno vabili. 
Posebno dobro so jih sprejeli v 
domovih onemoglih, saj so jim 
tja prinesli mladost, svežine in 
razvedrila, žarek zunanjega živ
ljenja. Da, s trudom pridobljeno 
znanje prenašajo ti mladi tambu
raši preko svojih strun tja, ka
mor se namenijo. Tudi težave gle
de prevoza jim ne vzamejo vese
lja, saj vedo, da so še vedno taka 
podjetja, kakršno je AERO v 
Celju, ki jim gre rado na roko, 
če jih je potrebno prepeljati kam 
daleč. Gotovo, da so taka podjetja, 
gotovo so tudi ljudje, ki jih bodo 
znali ceniti tako kakor ceni nji
hovo delo »Svoboda« v Gaberju 
in tisti, ki jim plosikajo in yih po
novno valbijo. 

Tovariš Pilih je izbral lepo pot, 
čeprav ne lahko, vendar pa zelo 
koristno. Tudi vožnja s kolesom v 

Zabukovco, kjer ima pogoste vaje, 
ga ne utrudi in se z veseljem po
novno vrača tja, da bi tudi tam 
dal del sebe. 

K. F. 

"MOLČEČA USTA" V Žalcu 

Po daljšem zatišju je dramski odsek DPD Svobode v 2alcu z velikim 
uspehom uprizoril »Molčeča usta« 

3 0 - - l e t g o d b e n i k 
v Šoštanju živi Jože Mazej, 

ustanovitelj in kapelnik prve slo
venske narodne godbe na spod
njem Štajerskem. Dolga in težka 
življenjska pot je sicer terjala ne
kaj telesnih moči, a mu je v za
meno zanje pustila vedrega duha 
in prijaznosti, s katero še danes 
najde pot do ljudi. V mladosti je 
igral kar več inštrumentov, citre 
pa igra še sedaj. 

Ko smo ga naprosili, naj bi 
nam povedal nekaj o tej godbi 
in predvsem, iz kakšnega nagiba 
je bila ustanovljena, je pripove
doval : 

— Bilo je 1. januarja 1905. Na 
mojo pobudo se je sestal nekak
šen konzorcij, ki so ga tvorili Ra-
taj, Vošnjak, Pajšter in Kocuvan. 
Ti r,o poskrbeli za denarna sred
stva in inštrumente; sicer pa smo 
neikaj linštrumentov imeli sami. 
Naš narnen je bil, da bi pokazali, 
da smo Slovenci, ker je bilo v 
tedanjem času vse naoikrog nem

ško. Toda kljajb temu — prega
njali nas niso. Vadili smo vsak 
dan in 1906 smo že nastopili na 
koncertu v Narodnem domu v 
Celju, nato v Mariboru, Ljubljani, 
Mozirju, Letušu, Šmartnem ob 
Paki, Rušah itd. Na koncierte 
smo se vozili z vozom, kajti ta
krat v te naše savinjske kraje še 
niso vozili avtobusi. Bilo nas je 
25 do 30, od tega 8 do 12 Cehov, 
odsluženih vojaških muzikantov. 

Leta 1909 so 'se razmere poslab
šale in odšel sem v Postojno, kjer 
sem bil kapelnik tamkajšnje jam
ske godbe do 1918, ko sem ušel 
pred Italijani, ker bi me bili sicer 
internirali na Sicilijo. Naslednji 
dan sem v Šoštanju prevzel taj
niške posle in bil hranilniški taj
nik 20 let. Medtem so me zopet 
pritegnili, da bi prevzel tovarni
ško godbo, ki sem jo vodil še 15 
let. Ker je članov prvotne godbe 
ostalo le še malo, sem zaprosil 
vojaško godbo v Puli in 87. in 
97. regiment v Trstu, da bi mi 
dali nekaj godbenikov. Potem 
nam je neki ljubitelj godbe od
stopil sobo v gostilni, kjer smo 
vadili dan za dnem vse do vojne. 
Ob osvoboditvi sem prevzel da
našnjo šoštanjsko godbo, jo vodil 
nekaj časa, nato pa pustil, kajti 
tu so bila leta in starost. Sicer 
pa vam lahko pokažem plaketo, 
je še rekel Jože Mazej, se oprl na 
IJalici ter čez nekaj časa prinesel 
lično priznanje, ki sii ga je bil 

zaislužal s prdizadevnostjo. 'in po
žrtvovalnostjo dolgih let, v ka
terih je razdajal sebe in svoje 
moči za slovensko pesem in slo
venstvo. 

Osredn ja š m a r s k a 
kn j ižn ica 

Obširna je šmarska občina in kup 
manjših naselij se skriva med grič
ki. Cela vrsta je manjših prosvetnih 
društev, ki imajo skromne knjižni
ce. Toda te amaterske knjižnice so 
šibke ter nimajo pogojev, da bi se 
širile. Skoraj nikjer ne zasledimo 
novih knjig, ker za nabavo nimajf 
sredstev. Zato je Svet za prosveto 
na zadnji seji predlagal, da se osnu
je osrednja šmarska knjižnica, ki bi 
m.esečno razvažala knjige po manj
ših krajih. Zato bi potrebovali po
klicnega knjižničarja, ki bi uprav
ljal velike knjižnice v Šmarju, Ro
gaški Slatini in Rogatcu, v ostale 
kraje pa bi uredili prevoz. Bralci bi 
dobili veliko izbiro knjig in okrnele 
vaške knjižnice bi oživele. Zadnjo 
besedo ima še zdaj občinski ljudski 
odbor. r. 

;^ranju Primcu v spomin 
BRATJE 

Bratje, mi nočemo brez zarje oditi, 
nam se hoče svetlega dne! 
Z nami, z nami mora zarja priti, 
ker mi nočemo teme! 

Bratje, naša krila mlada so in silna, 
naj bo še silen naš polet! 
Kaj ne veste, da je naš ves svet, 
ker mi mladi in silni smo?! 

Bratje, mi nočemo brez zarje oditi, 
nam se hoče svetlega dne! 
Z nami, z nami mora zarja priti, 
ker mi nočemo teme! 

— Nič črnih zastav ni bilo, nič 
pevcev in godbe; kar tako po na
vadi, če siromak umre. Tisti pa, ki 
jim življenje nikoli ni dajalo brig, 
so se čudili in spraševali... V nas 
mladih pa je vse to zapustilo ne
izbežen pečat, ki ga nihče ne izruje, 
a kar smo čutili pri tem, je težko 
dopovedati. Vsi smo še bolj na ši
roko odprli oči in si prilili v srca 
sovraštva in mržnje do tega sveta, 
ki daje milost le brezbrižnim suro
vim tiranom, ki jim ni mar za živ
ljenje milijonov. — 

Tako se je Karli Destovnik, pod 
psevdonimom Drago Jeran, poslovil 
od sošolca, prijatelja, tovariša in 
pesnika Fran j a Primca-Pera v de
cembrski številki »Slovenske mladi
ne«, letnika 1939/40. 

Skromna je pesniška zapuščina 
F ran j a Primca. Od bogate zbirke 
poezij, ki je ostala v rokopisu in se 
v letih med vojno izgubila, so osta
le le tri pesmi, ki jih je objavila 
»Slovenska mladina«. To so pesmi 
»Bratje«, »Krik iz katakomb« in 
»Krik preko gora«. Zraven tega za
klada, ki je obetal in napovedoval 
velikega pesnika tedanjega časa 
glasnika zatiranih in napovedovalca 
svetlega dne, so ostali še skromni 
zapiski in ena fotografija. Na nje
no hrbtno stran je Prime zapisal: 
Jaz in Destovnik, 20. IV. 1939 v 
Braslovčah. 

Vse to imam zdaj pred seboj na 
mizi. Tu je posebna izdaja »Poto
pa«, glasila dijakov četrtega b raz
reda celjske gimnazije iz šolskega 
leta 1937/38. Listič je v celoti, v 
glavnem v verzih, napisal Franjo 
Prime. Pred menoj je tudi naslovna 
stran drobne knjižice dr. Angele Pi-
skernik »Nemški glagol«, ki je 
spremljala F ran j a vse od četrtega 
do šestega razreda. Na ta listič je 
zapisal: Prišel bo čas, prišel bo čas 
ko vam bom mirno zrl v obraz in 
boste vi povesili oči. — Zraven pod
pisa je še datum 22. XI. 39. Te be
sede je napisal štirinajst dni pred 
smrtjo. V zapuščini je še majhen 
listič z »naslovi naročnikov, ki še 
niso plačali letošnje naročnine.« 

Bržkone gre za naročnike revije 
»Slovenske mladine«. Tu je tudi 
orumenel list, na katerem je ohra
njena edina od neštetih pesmi, ki 
jih je posvetil svoji ljubljeni ma
teri. In končno v zapuščini je še 

vložek izkaznice M'^stne ljudske 
knjižnice z zaporedno številko 3637, 
na katerega je zapisal: 

Ne vem, zakaj so taki.. . 
Kaj ne bi boljše bilo, 
če vsi bi bili si enaki. 

Skromna je ta zapuščina-^ pre
skromna, da bi mu postavili spo
menik. 

Franjo Prime se je rodil 28. mar
ca 1923. leta v Petrovčah. Solat se 
je v Celju. Umrl je 5. decembra 
1939. leta. Pokopan je v Žalcu. 

»Jaz in Destovnik...« (Na sliki je Destovnik-Kajuh na levi, Franjo 
Prime pa pred njim) 

Čeprav za šolo ni kazal prevelike 
vneme, je bil Franjo odličen dijak. 
Med sošolci je bil skoraj najvišji. 
Bled obraz je razodeval vso ubo-
štvo, ki ga je spremjalo in bičalo 
Imel je visoko čelo; priprte veke pa 
so mu dajale videz skoraj vedno za
spanega fanta. Toda, v resnici je v 
njem gorelo, ljubil je življenje, 
pesmi... Zlasti usodno je bilo nje
govo prijateljstvo s Karlom Destov-
nikom, ki mu je še bolj utrdilo vero 
in zaupanje v človeka. Skupaj sta 
kovala načrte za lepšo bodočnost. 
Vendar, za zadnji boj je bil presla
boten. Omahnil je . . . 

Za njim so ostale pesmi, ki pripo
vedujejo o mladem človeku, ki je 
napovedal boj vsem tistim, ki so 
bili krivi, da je bil ves svet lažniv 
in gnil. M. Božič 

:! .POKA2I K A J Z N A Š « 
v R O G A Š K I S L A T I N I 

Mladinsk i aktiv industr i j ske steklar
ske šole v Rogašk i Slatini j e letos že 
drugič priredi l o d d a j o »Pokaži , k a j 
znaš«, v kateri j e nastopilo 13 mladin
cev in mladink s pevskimi , g lasbenimi 
in rec i tatorskimi točkami . Zmaga l j e 
pevski duet , k i j e pe l tudi lastno kom
pozic i jo , v oddaj i so nastopali največ 
gojenc i industr i j ske s teklarske šole, od 
tega pa j e bilo p r e c e j š n j e število mladih 
piscev. Za o d d a j o so dari la pr ispevala 
znana rogaška p o d j e t j a . bš 

O b n a š e m 
p r a z n i k u 

Iz daljave je bilo slišati vsakda
nji značilen ropot tovarn in delav
nic. Na jasen pomladanski dan je 
kakor mora pritiska soparica in le
gala na cvetočo naravo. V zraku je 
bilo čutiti težak vonj, ki se je dvi
gal iznad zanemarjenih dvorišč in 
ulic predmestja. Izza obzorja so se 
valili težki svinčeni oblaki in nazna
njali nevihto. 

Nenadoma, kot da se je nekaj utr
galo, je ropot zamrl — delavnice so 
obstale stroji utihnili. »Strajk!« 

»Strajk«, je odjeknilo iz tišine in 
vzvalovilo nad strehami; preplavilo 
umazana dvorišča, ulice; prodrlo 
skozi mračna okna in temne veže, 
se odbijalo od pročelij svetlih hiš, 
se prebilo skozi cunje in brokate 
zatrepetalo v srcih. »S t r a j k«, so 
zadrhteli gozdovi in ponesli glas 
preko pobočij in ga dvignili čez vr
hove gora. »S t r a j k«, so bliskale 
strele in rezale curke nevihte, ki se 
je ulila na izmučeno pokrajino...! 

Dvajset let kasneje: 
Gozd je lebdel v skrivnostni te

mi, samo zvezde jasne aprilske noči 
so radovedno mežikale vanj. Iz da
ljave je bilo slišati turobno grmenje 
topov, ki se ni prav nič skladalo s 
toplo pomladansko okolico. Nenado
ma so tišino prekinili koraki. Po 
gozdni stezi se je pomikala skupina 
ljudi s skrivnostnimi obrazi in pu
škami na ramah. Na grebenu so ob
stali. »Zdajle,« je rekel komandant! 
Spogledali so se. Iz teme, ki je po
krivala dolino, se je nenadoma po
svetilo kot bi bruhnila zemlja in 
vrgla odsev, da so zvezde za trenu
tek zamrle. Obrazi so se zableščali 
in v srcu se je oglasilo: »Jutri je 
prvi maj! Naj živi!« 

»Naj živi,« so odgovorila druga 
srca. Naslednji trenutek jim je na 
ušesa udaril oglušujoč grom, ki je 
pričal, da je minerska skupina do
bro opravila svoje delo. Na predve
čer prvega maja je prižgala plame
nico, ki jim je še dolgo svetila na 
poti v goro! 

In danes: 
Izpolnila so se hrepenenja, ki jih 

je proletariat s krvjo pisal v našo 
zgodovino; želje, ki so stoletja ne
mo kričale iz izsušenih obrazov, ki 
so jih terjala razbičana usta. Danes 
je delovni človek osnovni gibalni 
člen v razvoju gospodarstva in edi
ni koristnik produkta svojega dela. 
Včlanjen v samoupravne organe in 
družbene organizacije, lahko s svo
bodno besedo pripomore k napredku 
in uspešnejšemu delu! F. 



P R V I M A J 
Bilo je takrat, ko sem še bicke* pasel pod Vršijo 

goro. Vsako jutro mi je po ušesih zvonila ponaro-
dela Vodovnikova pesem: 

Ob štirih zjutraj gori vstanem 
in ženem bicke past. 

^ Oh, kako bom srotej bicke pasov, 
ko mam še komaj sedem let. 

Treba je bilo vstati ob zori in napasti bicke do 
šole, ki se je začela ob devetih. Do šole pa je bilo 
dobre pol ure hoda. Jaz sem seveda spal kakor ubit 
in težko me je bilo ob tej uri spraviti pokonci. To 
se pravi, kadar me je budil oče, to ni bilo pretežko. 
Komaj sem začul njegov robati glas: »Halo, sonce 
je- že nad Pohorjem!« sem že treščil iz postelje, 
čeprav sem vedel, da sonca še dolgo ne bo nad 
Pohorjem. Ce bi tega ne bil storil tako urno, bi mi 
iz postelje pomagala očetova težka roka. 

Teže me je bilo spraviti pokonci, kadar me je 
klicala mati. Ta se je tiho priplazila do postelje in, 
ko me je videla, kako trdno spim, se je spet od
daljila po prstih in šepetala: 

»Pet minut ga še pustim, saj je sirotej...« 
Cez pet minut, ki so bile zame silno kratke, me 

je spet prišla klicat. Navadno sem jo slišal že prvi
krat, toda sem se vedno potajil. Tudi zdaj sem se 
zvil v klobčič in se delal, ko da bi najtrdneje spal. 
Mati rne je nekaj časa tiho opazovala, potem pa 
vzdihnila: 

. »Sirotej, kako. bi še rad spal!« 
Počasi se je le odločila in me poklicala. 
»Bicke se že derejo.« 
Navadno me je morala klicati dva- ali trikrat, 

preden sem se skobacal iz postelje, ki je bila postla
na morda le dvakrat v letu. Moja mati je imela zelo 
mehko srce in kadar me je klicala ona, sem pridobil 
vsaj pol ure. Mogoče je tudi oče imel mehko srce, 
toda tega nam otrokom ni smel pokazati, ker je bilo 
življenje naše družine pretrdo. 

Bicke pasti je bila huda reč. Pravega pašnika 
zanje ni bilo, ampak so se razprostirali ovčji pašniki 
po gozdovih, med ostrogovno in med trnjem, koder 
se goveja živina ni hotela pasti. Na paši sem bil 
bos, ker ni bilo denarja za čevlje. Kadar je bila ži
val sitna, sem imel čisto okrvavele noge. Vrhu tega 
je bilo po jutrih tudi še mrzlo. Toda ovce so bile 
v našem najemniškem gospodarstvu zelo važna 
stvar. Na leto jih je mogel oče prodati do deset 
in še več, kar je vrglo lepe denarce, s katerimi smo 
se otroci že za silo oblekli. 

Nekega jutra me je oče zelo zgodaj poklical. 
Zatrobil je kakor zmerom: 

\ »Sonce je že nad Pohorjem!« 
' Takoj sem tičal v hlačah in se odpravil v hlev. 
O kakem soncu nad Pohorjem seveda še ni bilo 
sledu. Na vzhodu se je še komaj poznala jutranja 
zarja. Vrhova Uršlje gore in Pece, ki sta bila še 
vsa zasnežena, še niti nista žarela v škrlatni luči 
sončne zarje, ampak sta molela v bledi odsev jutra, 
ki je vstajalo nekje na vzhodu. Pobočja planin so 
bila še vsa črna, po dolinah pa je ležala debela 
megla, ki je zakrivala vse manjše hribe. Nebo je 
bilo jasno in na njem je gorelo še veliko svetlih, 
mrzlih zvezda, ki so začele silno počasi ugašati. 

»Kam pa naj ženem past?« sem vprašal očeta, 
ki je vsak dan sproti določal pašo. 

»Na vrh boš gnal danes,« mi je mrko odgovoril. 
Na Vrh! Srce mi je skoraj poskočilo od veselja. 

Na vrhu je bila pri nas najboljša in najudobnejša 
ovčja paša. Tako se je imenoval hrib nad domačijo, 
ki. je bil porasel z drmo, to je s travo, ki so jo 
ovce imele najrajši. Na pašniku so rasle bele breze, 
Hi so bile podobne zelenim pušeljcem. Vmes je stalo 
nekaj velikih, orjaških macesnov, ki so se videli 
daleč naokrog.. 

Čreda je bila brž na pašniku in sedaj se je začelo 
zarhe dobro življenje. Ovce so se začele pasti kakor 
uši in mi sploh ni biloHreba paziti nanje. Ako bi 
ne bilo premzrlo in premokro po tleh, bi se bil lahko 
ulegel in mirno zaspal. Toda bil sem že prebujen in 
moja zaspanost se je medtem dvignila nekam med 
vrhove macesnov, ki so moleli v sivkastomodro 
nebo. Zato sem začel opazovati, kako je okrog mene 
v škrlatnem plamenu. Gorele so skale in razpoke, 
nastajalo lepo, vigredno jutro. 

Pravkar sta zagorela vrhova dveh najvišjih gora 
med čermi. Podoba me je nenadoma vsega pre
vzela, da sem bil kakor zamaknjen. Na mah sem po
zabil na svojo utrujenost in nisem nehal strmeti v 
goreče gore, ki so se mi zdele vedno bližje. Pod 
sneženimi vrhovi se je razprostiralo široko, temno 

•pobočje, pokrito s planinskim lesom. V tem pobočju 
se je združevalo mnogo barv. Smrekove hoste so 
bile skoraj črne, tam pa, kjer so rastle bukve, je 
bilo še vse rjavo, zakaj bukev v taki višini še ni 
pričela zeleneti. Temnikasto ozadje pobočja je bilo 
prepikano z blestečimi macesni, ki so si pravkar 
nadevali svoj svetlozeleni pomladni nakit. Brez teh 
macesnov bi bila podoba gore še čisto mrtva. 

Dolina pod goro je bila še zakrita z meglo, ki 
se je počasi pogrezala vase. Nikjer še ni bilo polj 
in travnikov in prav nobene domačije ni bilo videti 
iz tega belega morja. Naš vrh je bil kakor samoten 
otok sredi jutranjega kipenja. Včasih se je zdelo, da 
ga bodo meglene pene pogoltnile. 

Kmalu pa sta začela rdeča vrhova obeh orjakov 
bledeti. Obenem so postajali svetlejši tudi gozdovi 
pod gorami. Zdaj je dan začel hitro spreminjati lice 
cele dežele. Pohorska slemena so se ločila od vzhod
nega neba, na severu pa so vrhovi Golice in njenega 
predgorja nekako dolgočasno moleli pod nebo. Do
linska megla, ki je še pred nekaj minutami lizala do 
pasu širnih pobočij, se je nenadoma sesedla in skozi 
njo so se začele svetlikati lise obdelanega polja. 
Naših gor se ni več dotikala rdeča sončna zarja, 
ampak so bili vanje uprti pravi sončni žarki, ki so 
prihajali naravnost od velike, rdeče sončne krogle, 
ki se je nenadoma dvignila iznad pohorskih slemen. 

Sedaj je nastopil pravi dan. 
Ves širni prostor med nebom in zemljo, kolikor 

sem ga mogel zajeti s svojimi očmi, se je napolnil 
s pepelnato, skoraj prosojno barvo. Ta praznična 
svetloba je srkala vase dolinsko meglo, ki se je 
zmerom bolj stiskala k zemlji in se skrivala med 
loge in travnike. Nadnaravno velika orjaška dre
vesa so začela moleti iz doline, ki so razsekali 
meglo na nešteto podolgovatih jezikov, dokler se 
niso pokazale domačije, vsepovsod raztresene, na
posled pa se je prav na dnu doline pokazala mala 
vas z visokim, gotskim zvonikom. 

Medtem ko se je spreminjala podoba doline, se 
je spreminjalo tudi sonce. Ko je vzšlo izza Pohorja, 
je bilo podobno veliki žareči krogli, potem pa je 
postalo bledejše in manjše. Nazadnje se je obdalo 

z močnim vencem, ki je bil svetlejši kakor nje
gova sredina. Iz tega venca so potem začeli štrkati 
na vse strani daljši in krajši žarki, ki so bili po
dobni žarečim strelam. Kmalu ni bilo več mogoče 
pogledati v sončno kroglo. 

Kakor me je zjutraj, ko sem vstajal, strašno 
imelo m sem še gredoč na pašo, včasih spal, tako 
silno rad sem gledal jutro, ki je vstajalo pred mo
jimi očmi. Tega vstajanja se nisem mogel nikoli na
gledati. Vedno sem pri njem odkril kaj novega in 
kaj lepšega. Posebno takrat, kadar sem pasel Na 
vrhu. Tam me ni paša veliko motila, ker se je žival 
pasla kakor uš. Pogled z vrha je bil že sam po 
sebi lep in za oči prava paša. Toda bilo je še nekaj 
drugega zraven, kar je delalo vstajanje jutra še 
lepše. Naš vrh se je ob jutranjem svitu za nekaj ur 
potapljal v godbo tisočerih glasov, ki so se zlivali 
v veličastno, brnečo, prečudno pesem ali godbo. Ta 
godba je prihajala iz neštetih ptičjih grl in je do
nela iz brezovega grmovja in z vej visokih ma
cesnov, prihajala je iz vlažne napojene zemlje in 
trave, prihajala je s tankih macesnovih in brezovih 
vej, ki so bile neslišno napete v jutranjem zraku 
in se šibile pod razkošno roso, čeznje pa je drgetal 
nevidni lok prvih jutranjih vetričev. In ta mogočna 
godba mi je prevzšla srce, da sem nekako onemel 
strmel raz ta čudni, v roso vtopljeni vrh. Vse te le
pote, ki se je razprostirala okrog mene, in vse te 
godbe, ki je brnela v mojem mladem telesu, pa se 
nisem zavedal, kakor se tega zaveda kdo, ki jo 
opazuje ali posluša pri pplni zavesti, ampak sem 
bil tesno zrasel z vsem, kar me je obdajalo in kar 
sem občutil, ko da je vse to del mojega lastnega 
bitja. Zdelo se mi je, da včasih gledam samega 
sebe. 

Iz takih misli me je vedno prebudil sopihajoč, 
težak glas, ki je prihajal od daleč po znaku in je 
odmeval po brezovju in macesnovju nad mojo gla
vo. To je bil glas težkih parnih kladiv, ki so butale 
doli v dolini, kjer je stala velika tovarna. V tej 
tovarni še nisem bil nikdar in sem jo mogel le od 
daleč gledati. To sem mogel le, če sem se napotil 
čez brezov pašnik na drugo stran našega vrha. Toda 
ni me preveč vleklo k njeni podobi, ker zame ni 
bila lepa. Bila je črna in sajasta, en sam kup za
mazanih stavb, iznad katerih je molelo kakih šest 
ali osem visokih dimnikov. Iz teh dimnikov se je 
neprestano valil masten in črnikast dim, ki je za-
smrajal celo severno dolino. Vedel sem tudi, da iz 
teh dimnikov ponoči švigajo plameni, ker sem šel 
z očetom nekajkrat ponoči v mlin in sem to sam 
videl. Od tistega časa me je bilo tovarne skoraj 
strah. Ta črna tovarna je bila tudi še drugače slabo 
zapisana v mojem srcu. To sem imel od očeta, ki 
ni maral tovarniških delavcev, čeprav je bil tudi 
sam delavec. Tovarniški delavci so se ob nedeljah 
pri cerkvi postavljali s srebrnimi verižicami, z ve
likimi tolarji na lajbičih, z lepimi oblekami, z ze
lenimi klobuki, za katerimi so se šibili gamsovi repi. 
Moj oče teh ljudi ni maral tudi zato, ker so večino
ma koj začeli nemškutariti, brž ko so povohali v 
tovarno. Vse to ga je odbijalo od njih, čeprav je 
bilo znano, da so fužinarji veliki reveži. Toda moj 
oče je bil takrat gotovo še večji in še bolj zapuščen 
revež, kakor so bili fužinarski delavci, ker je bil 
poljski delavec. 

Ko sem tega jutra spet začul butanje tovarniških 
kladiv, sem se takoj znašel sredi resničnega sveta. 
Prenehal sem biti del narave, ki me je obdajala, po
stal sem to, kar sem bil: pastirček, ki je zgodaj 
zjutraj pasel bicke nekje na zapuščenem vrhu. Lepa, 
harmonična godba, ki je še malo prej zvenela skozi 
macesnov je nad mojo glavo, je zdaj prenehala, ker 
jo je razsekal odmev parnih kladiv. Celo jutranji 
zvon, ki se je glasil iz druge doline pod menoj, mi 
ni mogel več priklicati prejšnje zamaknjenosti. 

Nenadoma sem od nekod začul človeške gla
sove. Začel sem oprezati naokrog, toda nikjer nisem 
mogel opaziti živega bitja razen svojih ovčk, ki so 
mutile travo tam med brezami. Cez naš hrib je šla 
gozdna vozna pot, ki je vodila iz doline, kjer je 
stala tovarna. Ta pot je bila samotna in le redko
kdaj so po njej hodili ljudje, nikdar pa še nisem 
tod videl koga ob tako zgodnji uri. Brez dvoma je 
šel nekdo na vrh. Kdo je bil. še ni bilo videti, ker 
so pot zakrivale breze. Meni to ni bilo povšeči. Bil 
sem samotarske narave in sploh nisem rad srečeval 
ljudi. Na tihem sem se tudi ljudi bal, ali pa sem 
jih celo sovražil. Kdo bi neki hodil tod ob taki uri, 
sem si mislil in stegoval vrat proti tisti strani, od 
koder so prihajali glasovi? Nenadoma pa sem za
gledal skozi brezovo grmovje celo gručo ljudi, ki 
se je bližala vrhu. Sli so počasi, moški in ženske 
pomešane in celo nekaj otrok je bilo zraven. Vse 
je bilo praznično oblečeno in vse veselo razpo
loženo. To je bilo videti že od daleč. Poznalo se 
je tudi, da je družba zatopljena v živahen pogo
vor, ker so nekateri mahali z rokami. Nekateri pa 
so mrmrali neko pesem. 

Bili so še tako daleč, da nisem mogel razločiti, 
-ikaj in kak jezik govorijo. Toda zdaj jih nisem 
utegnil več poslušati, ker so se vedno bolj bližali. 
Zvest svoji nezaupljivosti sem hitro skočil med 
grmovje in se potuhnil za debeli macesen, ki je za? 
krival celo mojo postavo. Iz tega skrivališča se je 
dalo nemoteno gledati na družbo, ki je prihajala 
vedno bliže. Ovce me niso skrbele, ker so se mirno 
pasle nedaleč med brezami. 

Skupina ljudi se je medtem že tako približala, 
da smo bili skoraj vštric. Jaz sem se prilepil tesno 
k macesnovemu deblu, da me nikakor ne bi mogli 
odkriti. Sedaj sem že razločil posamezne besede, 
toda nisem mogel razumeti, o čem govorijo. Nekaj 
pa me je pri njih zelo presenetilo, vsi od prvega do 
zadnjega in celo tista dva ali trije otroci, ki so šli 
zraven, so imeli v gumbnicah zataknjene lepe rdeče 
nageljne. Vsi so žareli v obraz, ko da bi bili zelo 
razgreti, čeprav pot ni bila naporna in je ob tej 
jutranji uri na vrhu celo prijetno hladno. Ženske, 
ki so šle z družbo, so se smejale tako razposajeno, 
kakor se smejijo dekleta, kadar gredo ob lepih ne
deljah v cerkev. 

Vse to ni slabo vplivalo name, toda kmalu je 
padla vsem temna senca, ki je na mah vse pokva
rila. Zapazil sem. da imajo moški po vrsti vsi ve
like, srebrne verižice in svetle tolarje na lajbičih. 
To me je prepričalo, da so to ljudje iz tovarne, ki 
sopiha v dolini, in postal sem slabe volje. Mislil 
sem. kakor je mislil moj oče. da so to slabi ljudje. 
Zdaj sem se še tesneje skril za macesnovo deblo. 

»Oh, bicke, bicke, kako je to lepo...!« 
Skupina ljudi se je ustavila in nekaj žensk je 

z iztegnjenimi, golimi rokami, v katerih so držale 
kruh .n zemlje, začelo korakati proti moji majhni 
čredi. Čreda pa, ki ni bila vajena ljudi, se je odmi-
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kala nazaj v goščavo, medtem ko se ženske niso 
dale odgnati in so še dalje silile za ovcami. Za 
bickami se je pognala tudi belo oblečena deklica z 
žemljo v rokah in mi pri tem prišla že za hrbet, 
pa me še ni opazila. Deklica je bila malo večja od 
mene in je imela gole, bleščeče lakti. Na prsih je 
nosila velik rdeč nagelj. Ko sem jo tako videl stati 
nied belimi brezami, se mi je zdela čudno lepa. 

Tedaj me je deklica nenadoma zapazila. 
»Poglejte, pastir!« je zaklicala vzradoščena proti 

skupini, ki je stala na poti. 
Na njene besede se je vsa družba obrnila proti 

meni in od zadrege mi je udarila vsa kri v glavo. 
Nekdo je vzkliknil: 

»Poglejte, tako majhen pobič, pa že pase!« 
Jaz sem nemo strmel v belo deklico, ki je stala 

pred menoj. 
Ker se nisem ganil izza macesna, se mi je dekle 

začelo približevati. Njen obraz se je veselo smejal 
in kazala mi je dve vrsti svojih prebelih zob. Na
padla me je volja, da bi pobegnil izpred nje in se 
skril v goščavi, toda neka topla notranja moč me 
ni pustila z mesta, zato sem ostal, kjer sem bil. 

Dekle se je tedaj približalo macesnu in obstalo 
korak pred menoj, strmelo je nekaj časa vame s svo
jimi velikimi ogljenimi očmi, potem pa mi je ne
nadoma reklo: 

»Zakaj se bojiš ...?«• 
Hotel sem ji odgovoriti, da se ne bojim, in da 

me je le sram mojih bosih nog in moje revščine, 
pa nisem mogel spraviti besedice iz ust. 

Nekaj časa sva si tako stala naproti in molčala. 
Skupina ljudi, kateri so se zopet pridružile ženske, 
ki so prej iskale ovce. je na gozdni poti tudi obstala 
in gledala vame in v deklico. To je trajalo mogoče 
precej časa, toda zame je bilo to soočenje le kratek 
blisk. Tedaj je na poti rekel ženski glas: 

»Sram ga je, ker ni vajen toliko ljudi.« 
Neki drugi glas pa je rekel: 
»Lenkica, daj mu nageljček, da bo tudi on vedel, 

da je danes prvi maj ...!« 

Tedaj je Lenkica, kakor je bilo deklici ime, vzela 
nagelj s svojih prsi in mi ga pomolila z dolgo ble
ščečo roko. Njene oči so pri tem globoko žarele in 
se zasadile v moje oči. 

Jaz sem počasi vzel njen nageljček in se pri 
tem dotaknil njene roke. Ta dotik mi je čisto zmešal 
glavo. Na mah sem izgubil prisotnost duha in sem 
z nageljnom v roki zdirjal v goščavo ter se tako 
skril dekletu in skupini ljudi na cesti. Se zahvalil 
se nisem dekletu za prekrasni dar. 

Ko sem bil v goščavi na varnem in sem vse 
premislil, me je skoraj postalo sram tega, kar sem 
storil. Toda- družbi z deklico je menda to zelo uga
jalo, zakaj slišal sem prešeren smeh. Nato je družba 
veselih ljudi začela peti neko pesem, ki je nisem 
razumel, in ki sem ji prisluškoval z utripajočim 
srcem, dokler se ni izgubila visoko pod vedrim ne
bom tega zgodnjega dne. 

Potem je skupina ljudi izginila na drugo stran 
vrha in jaz sem ostal sams svojimi ovcami. V sa
moti sem potem pretehtal vsako besedo, ki sem jo 
slišal na vrhu. Beseda »prvi maj« je bila posebno 
poudarjena in zato se mi je vtisnila v spomin še 
posebno močno. Saj sem tudi nagelj dobil od deklice 
za prvi maj. 

Takrat vsega tega še nisem razumel, ker sem bil 
še premajhen... Bilo je še v stari Avstriji. Pozneje 
sem šele zvedel, kaj pomeni prvi maj. V stari Av
striji delavstvo prvega maja ni smelo praznovati, 
kakor ga mi danes praznujemo. Praznovati so si ga 
upali le najbolj pogumni ljudje. 

In med njimi je bila tudi tista bela deklica sredi 
zelenih brez, ki mi je podarila nageljnov cvet. če
prav me ni poznala in sem bil zanjo le ubog pa
stirček, ki je bicke pasel. 

Od tistega jutra se ljudi iz črne tovarne v do
lini in tudi same tovarne nisem več bal. 

To je bil moj prvi Prvi maj. 

ovce 

Drago Kumer: 

J a v k i p o d M r z l i c o 
Pod Mrzlico, doli v grabnu, sta 

dve domačiji: Gačnarjeva in Likovi-
čeva. Med vojno sta bili tu partizan
ski javki. Tu so se shajali terenci, 
kurirji, ustavljale so se brigade. 

Gačnarjeva mama, od dela strp
ljena ženica, pravi, da se na vojne 
čase nič kaj rada ne spominja. To 
so sami grenki, pekoči spomini pre
žeti z večnim strahom, kdaj bodo 
pridivjali krvoločni Nemci. Dobro se 
še spominja hajke, ki je zahtevala 
kar sedem mladih žrtev. Kakor krvo
ločne zverine so se podili po mrzli-
ških hostah in sejali smrt. Tudi h 
Gačnarju so prišli. 

Hej, baba, povej, kje so banditi! 
Toda Gačnarjeva mama je molča

la. Ko pa so le preveč silili vanjo, 
jim je zabrusila. 

Nisem jih videla in konec! Dovolj 
imam dela in otrok. Ne brigam se 
za vojno! 

Nemcem taka odpornost ni bila 
všeč. Posvetovali so se, nato pa je 
zasikal mlad oficir. 

Baba, tudi ti prideš na vrsto! 
Res, pravi Gačnarjeva mama in si 

z žuijavo roko potegne preko čela, 
bili so hudi časi. Spominjam se, da 
je bilo pozimi. Snega je zapadlo čez 
koleno, meni pa je v kuhinji zmanj
kalo soli. Tudi drugo je pošlo. Kako 
tudi ne! Družina je bila številna, 
partizane smo imeli vsak dan v go-
steh. Vrat res nismo pred njimi za
pirali. Saj so bi)! sami dobri fantje. 
Kdo se bo spustil po sol v dolino? 
Se najbolj varno bo, če gresta otro
ka, sem rekla. Komaj pa sta punčki 

prikobacali doli na cesto, že so ju 
ustavili Nemci. 

Halt! Kam gresta? 
V trgovino po sol! sta korajžno 

odgovorili . 
Čigavi sta? ju je vprašal nek po

licist v polomlieni slovenščini. 
Oačnarjevi. Tu gori nad cesto je 

naša hiša. 
Ste videli bandite? 
Pri nas ni banditov! 
Glej no! se je zarezal mlad oficir. 

Taki frklji, komaj žabi do ušes in že 
lažeta. Nazaj! 

Deklini pa sta tako dolgo obra-
•čali jezičke, da so ju pustili naprej. 
Svabi pa naravnost k nam. 

Zakaj pošiljate otroke v takem 
vremenu v dolino? 

Sli sta po sol, sem rekla. 
Lažeš, pošto prenašata! Za ban

dite! 
N i res! 
Bomo videli! 
Dvajset jih je bilo. Deset jih je 

ostalo pri nas, deset pri gornjem 
Kmetu Sirku. To so bili dnevi! Pre
taknili so vsak kot in pokradli vse 
kaV j.;n je prišlo pod roke. Grdobe! 
Kar niso mogle pojesti, so razme
tali in pokvarili. Svinje! Ko so šli. 
smo si pošteno oddahnili. Prekleti 
Svabi. 

Jd, se je oglasila Likovičeva An
gelca, ' lo zares ni bilo tako eno
stavno. Pa kaj bi človek pravil. Tu
di meni je že trda predla. In ne en
krat. O, dobro se še spominjam, ko 
je stopil v hišo partizan Vili. Bila 
sem ga vesela. Kako tudi ne. Naših 

fantov smo bili zmeraj veseli. Po
stregla sem ga s čajem, on pa je po-
pestoval sinka. Zunaj je snežilo. Vili 
me je vprašujoče pogledal. 

Svabov menda ne bo, kaj? 
Upam, da ne, sem rekla. Zanesti 

se pa tudi ni. Zelenci so vsega 
zmožni. 

Ponoči je bilo mirno in tiho. Res, 
malo je bilo tako tihih noči. Zjutraj 
pa, ko sem mu spet skuhala čaj, slu
čajno pokukam skozi okno. O, gro
za! Spodaj, na cesti je Nemcev kar 
mrgolelo. Hajka! 

Vili, Nemci so tu! sem kriknila. 
Vili plane na noge in skozi zad

nja vrata steče na gospodarsko po
slopje. Zaril se je v kupček sena in 
čakal, kaj bodo Nemci nakuhali. 
Zeblo ga je, da je kar drgetal. Sve
tovala sem mu, naj se prestavi v 
hlev. In res me je ubogal. V kot sem 
natrosila malo sena, vlegel se je 
nanj, jaz pa sem ga pokrila s ko
ritom, v katerem smo kropali svinje. 
Korito sem zasula z gnojem. Ubo-
šček, koliko je moral prestati! 

Prišli so Nemci. Okoli hiše so vi
deli sled. 

Ti skrivaš bandite! 
Kar poiščite jih! 

^ Na nitki je viselo Vilijevo in moje 
življenje. Nemci so z nasajenimi ba
joneti pretaknili vsak kot. Kričali so 
in mi grozili, če najdejo samo maj
ceno sled, me ubijejo. V strahu sem 
trepetala, toda Nemcem tega nisem 
hotela pokazati. Vse so premetali, le 
kupa gnoja se niso dotaknili. Odšli 
so z dolgim nosom. 
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K r i v ž e l e z n i h ž i l a h 
Geslo naše povojne izgradnje 

se glasi: Industrializacija in elek-
trifiikacija naše domovine. 

Menda ni taiko zgovorne priče 
naše povojne izgradnje kot uspe
hi pri elektrifikaciji naše domo
vine. V našem okraju najbrž ni 
vasi, ka bi ne imela elektrike, ra
zen morda maliih odročnih zasel
kov. 

Od leta 1945 (vzemimo to za 
merilo predvojnega stanja) je bi
lo v našem okraju 263 kilometrov 
daljnovodov in 724 kilometrov 
omrežja nizke napetosti. Leto 1959 

kaže tole sliko: 581 km daljno
vodov in 2382 km nizkonapetost
nega omrežja. 

Največji porast povečanja po
rabe elektrike sega slabih deset 
let nazaj. Leta 1950 smo v okraju 
samo za industrijo uporabili 19 
milijonov kilovatnih ur, lani pa 
109 milijonov. Število potrošni
kov elektrike je bilo 1950 leta 
16.000, lani pa že točno enkrat 
več. Na eno gospodinjstvo je leta 
1950 bilo porabljenih 391 kilovat
nih ur, lani 1100 ur. 

Ti podatki res ne p>otrebujejo 

komentarjev. Naša domovina je 
dobesedno prepletena z obtokom 
»gospodarske krvi« po kovinskih 
žilah. 

RAZGOVOR S PREDSEDNIKOM DELAVSKEGA SVETA »GALANTERIJE« IZ ŠOŠTANJA 

Ponosni smo na dosežene uspehe 
Predsednika delavskega sveta v 

šoštanjski »Galanteriji« tovariša 
Franca Friclja sem srečal v montaž
ni dvorani. Zaprosil sem ga za raz
govor. 2e med potjo, ko mi je raz
kazoval proizvodne obrate in posa
mezne gotove izdelke, je začel s 
pripovedovanjem. Dejal je. da ne 
more mimo »zgodovine« podjetja in 
se je zaradi tega tudi opravičeval. 
Ko sem ga potolažil, da me razvoj 
podjetja enako zanima kot uspehi, 
ki jih dosegajo, je nadaljeval ta
kole: 

»Naše podjetje .Galanterija' se 
ukvarja predvsem s predelovanjem 
raznih plastičnih mas, z izdelova
njem gumbov in pohištvenega okov
ja. Seveda izdelujemo poleg tega po 
naročilu in želji posameznih potroš
nikov tudi najrazličnejše izdelke iz 
galelita, jugolita, akrilata, pleksi-
glasa, polestra itd. Takoj moram 
pripomniti, da nam takšni drobni iz
delki vzamejo dosti delovnega časa 
in, da ravno zaradi teh ne moremo 
uvesti.popolne serijske proizvodnje.« 

Podjetje so ustanovili leta 1956. 
Začeli so z izrabljenimi stroji, slabi
mi proizvodnimi obrati in neizvež-
banimi delavci. Pripovedovali so mi, 
da je bil začetek težak, a vendar so 
uspehi njihovega dela vidni. Pred 

štirimi leti, k o so začeli, je znašala 
na koncu leta bruto proizvodnja 17 
milijonov dinarjev Preteklo leto je 
ta znašala že 126 milijonov. Vidimo 
da so v teh treh uspešnih letih po
večali bruto produkt za 109 milijo
nov dinarjev. Letošnji plan pa pred
videva za 35 odstotkov večjo proiz
vodnjo 

Najdlje sva se razgovariala o iz
obraževanju in nagrajevanju delav
cev. Pripovedoval je o treh ekonom
skih enotah, ki so jih januarja letos 
uvedli v obratu galanterije, gumbar-
ne ter na upravi podjetja. Ravno se
daj obračunavajo finančni uspeh 
ekonomskih enot, ki so ga te dose
gle v prvih treh mesecih obstoja. Ker 
izplačujejo na podlagi izvršenega 
dela po enoti proizvoda, vlada med 
kolektivom veliko zanimanje za tak 
sistem nagrajevanja. Na zadnji seji 
delavskega sveta so imenovali pet
člansko komisijo, ki bo spremljala in 
analizirala kompleksno nagrajeva
nje. Prav tako delavci že sedaj sa
mi zahtevajo od vodstva podjetja, 
da odpravi nekatere pomanjkljivo
sti pri organizaciji dela. 

»Spričo takšnega načina nagra
jevanja,« je dejal tovariš Fricelj, ob
čutimo vedno večjo potrebo po pri
učenih delavcih, ki se bodo z dob

ljeno kvalifikacijo vključevali v or. 
ganiziran tehnološki in proizvodni 
proces dela. Lahko povem, da je de-
la\"s(ki svet o tem že razpravljal. V 
teku leta bomo v podjetju sami 
strokovno usposabljali delavce.« 

Cim sem stopil v delovne prosto
re tovarne za izdelovanje pohištve-
nega okovja in gumbov iz plastič« 
nih mas v Šoštanju, me je obdal ob
čutek urejenosti in discipline. V tem 
podjetju mora nekdo skrbeti za de
lovnega Človeka, sem razmišljal. Ni-
sem se varal; to je delavski svet, 
to so sami upravljavci, ki so živ
ljenjsko zainteresirani nad uspehi, 
ki jih dosega kolektiv. — Pristopil 
sem k skupini ljudi, ki so stali pred 
oglasno desko. Videl sem, da je na 
njej razobešen zapisnik s sklepi z 
zadnjega zasedanja delavskega sve
ta. Povedali so mi, da se o tem kar 
govore na zasedanju sproti sezna
njajo, bodisi v neposrednem razgo
voru s člani delavskega sveta ali pa 
s prebiranjem razobešenih zapisni
kov. 

Predno sva se poslovila s pred
sednikom delavskega sveta, mi je ta 
še povedal, da so na pobudo delav
skega sveta uvedli v podjetju kuhi
njo, kjer lahko dobijo delavci topel 
obrok. 

T u d i t e l c m o v a n j a s o obli lca v z g o j e 
Ko se je pred nedarvnim zbralo 

v veliki dvorani Narodnega doma 
42 strojepisk za izbirno tekmo
vanje in ko so na znak piščalke 
začele brneti tipke pod udarci 
štiristodvajsetih prstov, je mar
sikdo, ki je temu prisostvoval po
mislil: »Da, takim strojepiskam 
je lahko in z veseljem diktirati.« 
In res tu se je zbralo tisto, kar 
je v tej stroki najboljše v javni 
upravi. Tukaj so pokazali kaj 
zmorejo prsti in koliko pri tem 
delu pomaga smisel in volja, da 
se nekaj doseže. 

»Razpisujemo mesto strojepisk 
ke«, take oglase beremo vsak dan 
v našem časopisju — potreb je 
več kot preveč, ukrepov za nji
hovo 2:adovoljitev pa je manj, in 
je zato tudi ipomanjkanje tega 
kadra. Kakor za vsako, tako bo 
tudi za to delo potrebno, izbirati 
prave ljudi, ki imajo sposobnosti 

in smisel ter veselje do tipk. 
Pogosto se pritožujemo nad pre

cejšnjim številom nezaposlenih 
žensk in iščemo rešitve. Ali ne bi 
med njimi naišli tudi take, ki bi 
lahko nekje uspešno delale in s 
tem koristile sebi in družbi. Se
veda je potrebno tudi za tako 
usposobitev načrtno in morda niti 
ne tako dolgotrajno delo, tudi tu 
bi morali sodelovati strokovnjaki, 
ki bodo ugotovili kam koga po
staviti, da bo pri delu najbolj za
dovoljen in da bo usipeh njegove
ga dela najboljši. 

Tefcmovaffije, ki je bilo pred 
kratkim v Celju, je tudi ena od 
oblik vzgoje kadrov. Tu so se iz
luščili lepi primeri sposobnosti in 
doseženih U3i>ebov, ki bi gotovo 
v drugem poklicu, pri drugem de
lu odpadli. 

Pri (ngradu 
se pripravljajo na 
volitve delavskega 

sveta 
Pred kratkim so se sestali člani no

vo izvo l jenega odbora s indikalne podruž
nice G I P »Ingrad« v C e l j u . Po uvodnih 
besedah predsednika j e sledila razprava 
o organizac i j skem sestavu podružnice . 
Predlog o sestavi pos lovnika in dela 
obratnih odborov ter posameznikov , so 
vsi spreje l i z odobravanjem. Sporazu
mel i so se tudi o višini odstotka pobra
ne č lanarine, k i si j o obdrže sektorski 
odbori , da bodo lahko nudili morebi tno 
pomoč svoj im članom. 

Drug i de l razprave so posveti l i pri 
pravi za praznovanje prvega m a j a . Č l a 
ni so ob l jubi l i , da bodo pomagal i ures
ničiti program, ki ga j e sestavi lo šport
no društvo — namrefi čim več športnih 
t e k m o v a n j . Poskrbel i bodo tudi za pri
m e m o okrasitev in ureditev o b j e k t o v . 

Uredit i n a m e r a v a j o še knj ižn ico in na
baviti nove knj ige . 

Ve l iko so govori l i o bl ižnj ih vol i tvah 
v de lavsk i svet . Član i s indihalnega od
bora bodo sklicali po gradbiščih sestan
ke , na katerih se bodo pogovori l i o vo
l i tvah. Zlasti so poudari l i , da mora biti 
na kandidatni listi čim več mladine . 

Korale za Icoralcom 
Lep je pogled na mogočno po

slopje Tekstilne tovarne Prebold. 
Veličastno in ponosno stoji v kotu, 
ki so ji ga določili že pred več kot 
sto leti. Med najstarejše očance so
di. Očance, ki bi lahko s spoštova
njem nosili dolgo, srebrno brado. 
Zadeva pa je drugačna. Ta velik 
očanec se je že nekajkrat pomladil 
in ta pomlajenja dajejo tovarni 
mlad, živahen videz. Saj bo skoraj 
kombinat! Zdaj . po drugi vojni je 
njen tempo razvoja še posebno hi
ter, skokovit, preračunan in prožen. 

Se poseben dogodek v tem veli
kanu je bil tretjega septembra leta 
1950. Na ta dan je bil namreč izvo
ljen prvi delavski svet. Letos, 21. 
aprila pa je bil izvoljen deveti de
lavski svet. Predsednik prejšnjega 
je bil tovariš Jože Lubej, ki je prav 
rad povedal nekaj podatkov. 

Vsak novoizvoljeni DS se v pol
ni meri zaveda poslanstva in odgo
vornosti. Izvolil jih je delovni ko
lektiv in zato je njih naloga, da v 
znak zaupanja primejo za delo. V 
prvi vrsti imamo pred očmi dve 
stvari: gospodarjenje podjetja da
nes, drugo pa, kako bo v bodočno
sti. In tretje: sklepi se morajo izvr
šiti! Ce pogledamo računico nazaj, 
moramo priznati, da so vsi DS do
bro opravili zaupane jim naloge. To 
se vidi v podjetju samem. Polno je 
sprememb, novosti. Navajeni smo, 
da smo med prvimi, ki uvajajo na
prednejše, modernejše oblike proiz
vodnje in upravljanja. Nekaj nove
ga je na primer plačevanje po enoti 
proizvoda, se pravi, po delovnem 
učinku. Nadalje, skrbimo, da gre 
kar največ mladib, sposobnih ljudi 

skozi šolo delavskega upravljanja 
na Teharju. To šo lo je obiskovalo do 
danes 15 članov našega kole'ktiva. 
Upamo, da se bo v bodoče število 
še povečalo. Stremimo za tem, da bi 
vsak član našega kolektiva poznal 
celotno proizvodnjo in upravljanje, 
ne pa samo ozko delovno mesto. 

Danes ima delavski svet pred se
boj veliko, zahtevno nalogo: izgrad
nja predilnice z 20.000 vreteni! Le
tos, prvega maja bo otvoritev prve
ga dela tega novega obrata. Steklo 
bo 2700 vreten. To bo za naš kolek
tiv velik, pomemben dogodek. Za 
lastno uporabo zadostuje 15.000 vre
ten. Vendar gledamo naprej. Z od
visno proizvodnjo bomo priskočili na 
pomoč tudi drugim podjetjem. Seve
da imamo tudi težave glede dobave 
siirovin. Mogoče se bo to sčasoma 
uredilo. 

Zd rekonstrukcije bi nujno rabili 
okoli milijardo dinarjev posojila. 
Kolektiv je trdno prepričan, da bo
do tudi ustrezni organi našo težnjo 
razumeli in nam odobrili zaprošena 
posojila. 

In še novost! Letos, prvega maja 
bo izšla prva številka glasila TT 
Prebold — »Preboldski tekstilec«. 
Vsak član kolektiva bo dobil en iz
vod časopisa, v katerem bodo na 
prvem mestu sklepi delavskega sve
ta, nato pa najrazličnejše novice iz 
proizvodnje in življenja delavcev. 

Letos, za 15. obletnico osvobodi
tve in 10. obletnico tudi v Preboldu 
potekajo živahne priprave. Skratka, 
življenje v tovarni je iz dneva v dan 
živahnejše in kot tako daje trdo 
hrbtenico celotnemu Preboldu. 

Posebno življenje gozdnih delavcev 
Je že tako, da o tovarnah, o de

lovnih kolektivih v mestih, o vaseh 
v dolini zelo pogosto pišemo, jih 
pogostokrat obiskujemo in z njimi 
razpravljamo zato, ker so nam pri 
roki, ker laže pridemo do njih. 

Gozdni delavci nekje v savinjskih 
hribih, na Pohorju, Boču in drugje, 
pa se ne morejo pohvaliti s tem. 
Zelo redkokdaj ali pa morda vse 

leto nihče, razen ljudi iz podjetja 
ne pride k njim; ponekod so celo 
povedali, da leta nihče ne zaide v 
hribe, da bi jim kaj povedal, da bi 
se z njimi pomenil in spoznal nji
hovo delo in življenje. Pa je res 
tako. Obiski so zelo redki, tako red
ki, da bi jih lahko prešteli na prste 
ene roke. 

In vendar je življenje teh osam
ljenih ljudi po gozdovih posebno in 
tudi ni brez problemov in težav 
Tam gori nekje ves teden, ves me

sec samo v družbi nekaj dobrih to
varišev res ni tako enostavno. Tisti 
ki tega ne poskusi, morda niti ne 
ve, kaj to pomeni. Nobenega stika 
niso imeli s svetom, njihovi delovni 
in življenjski pogoji še pred nekaj 
leti res nišo bili kaj prida, saj so 
bile njihove koče, njihova notranja 
oprema zelo skromna, saj včasih 
celo dobre pitne vode ni bilo. 

Stanje se je zadnja leta občutno 
popravilo. Vložili so precejšnja 
sredstva, da so temeljito uredili sta
novanjske koče, da so stare pograde 
zamenjali z udobnimi posteljami in 
jih oskrbeli z rjuhami in odejami; 
zamenjali so stara odprta ognjišča 
s štedilniki, uredili so vodnjake za 
pitno vodo; v kočah je že marsikje 
nameščen radioaparat, s katerim so 
se posamezne skupine gozdarjev po
vezale z ostalim svetom. Pred ne
davnim so uredili delovni čas tako. 

da imajo soboto in nedeljo prosto, 
da lahko pridejo k svojim družinam, 
da se lahko malo odpočijejo, raz
vedrijo. Odpadli so prej številni ne
opravičeni izostanki z dela, zboljšu-
je se njihovo zdravstveno stanje, 
skratka delovni in splošni življenj
ski pogoji so se znatno spremenili 
in s tem tudi zadovoljstvo delav
cev. 

Seveda še niso rešili vseh pro
blemov. Vseh verjetno tudi ne bo 
možno rešiti, vendar pa je sedanja 
pot dobra. Delovni kolektiv in vod
stvo gozdnega gospodarstva bo 
storil vse, da bo življenje teh de' 
lavcev lepše in tudi uspešneje. 

Tistim pa, ki radi zahajajo v dO' 
Unska podjetja, morda se včasih 
celo prepogosto zadržujejo v njih, 
pa bi le priporočili, da obiščejo tt^' 
di gozdne delavce — tudi oni fif^ 
prav iskreno vabijo. 

Problem zabukovškega rudnika 
ponovno na tapeti 

NEKATERA PODJETJA V 2ALSKI OBČINI NE IZPOLNJUJEJO 
PLANSKIH OBVEZNOSTI — V O D I L N O OSEBJE HOČE UBEŽATI 
IZ RUDNIKA - LINEARNA DELITEV DOBIČKA! 

Na zadnjem zasedanju zbora pro-
ifzvajalcev žalske občine so razprav
ljali o tekočih gospodarskih proble
mih v zvezi z izpolnjevanjem ob
veznosti letošnjega občinskega 
družbenega plana. V vseh panogah 
gospodarstva opažajo porast proiz
vodnje, vendar nekatera podjetja s 
slabimi rezultati v prvih mesecih 
kvarijo občinsko povprečje. Tak, zla
sti kričeč primer je Tovarna pohi
štva v Šempetru, kjer je proizvod
nja manjša za 1,5 odstotka od pla
nirane, istočasno pa so v podjetju 

zaposlili za okoli 3 odstotke več lju
di. To kaže na velik padec proiz
vodnosti. 

Odborniki iz Zabukovce so na tem 
zasedanju sprožili posebne probleme 
tega rudnika. Zabukovški rudnik, ki 
obratuje v silno težavnih pogojih, 
je v preteklem obdobju zabeležil 
znatne uspehe. Povečala se je sto
rilnost, bistveno so se zmanjšali 
proizvodni stroški in poraba mate
riala, hkrati pa so se razumljivo po
večali skladi podjetja. Tako bodo že 
letos z lastnimi sredstvi gradili sta
novanja. Vendar se je letos pojavila 
nova težava, in sicer pomanjkanje 
delovne sile. K temu se je pridruži
la še težnja strokovnjakov in vodil
nega kadra, da zapuste dolino rud
nika. Člani zbora proizvajalcev so 
bili mnenja, da bo občinski ljudski 
odbor podjetju moral pomagati iz 
težavne situacije, da pa je notranja 
konsolidacija podjetja predvsem 
problem podjetja, delavskega sveta 
in političnih organizacij v Zabukov-
ci. 

Na zboru proizvajalcev so tudi 
, ostro obsodili linearno delitev do

bička v posameznih podjetjih. Zlasti 

velja to za tekstilni tovarni v Polze
li in Šempetru, ki sta hkrati tudi 
prosili za spremembo razmerja med 
osebnimi dohodki in skladi. Kaže. 
da so se v teh dveh podjetjih med 
letom z izplačevanjem dobičkov pre
naglili in si tako zaradi kratkovid
nosti izpodkopali sklade. Z glaso
vanjem so sicer potrdili spremembo 
strukture čistega dohodka v teh 
podjetjih, vendar s tem, da jih bodo 
podjetja letos popravila. 

NATEČAJ ZA GRADNJO 
STANOVANJSKIH HIŠ 

Upravni odbor sklada za gradnjo 
stanovanjskih hiš v Slovenskih Ko
njicah je pred kratkim razpisal na
tečaj za posojila v letošnjem letu. 
Predvidevajo, da bodo v skladu raz
položljivih sredstev zbrali preko 60 
milijonov dinarjev. Razen nekaterih 
podjetij in ustanov je za kredit za
prosilo tudi kakih 30 zasebnikov, ki 
morajo pa imeti vsaj tri četrtine 
lastnih sredstev. Natečaj bo trajal ^ 
do desetega maja. 
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Z A ^ Š A L E B R A L C E 

MLADIM BRALCEM 
Vsem mladim bralcem, ki so 

nam pisali, lep pozdrav. Za vse 
prispevke se lepo zahvaljujemo 
in jih šp pričakujemo. Vendar 
smo to pot dobili precej manj 
odgovorov kot je navada. Mor
da je temu kriva precej zahtev
na tema, morda lepi pomladan
ski dnevi, kdo bi mogel ugani
ti! Pričakujemo pa, da nam bo
do na naslednjo nagradno 
uganko odgovoriti vsaj vsi ti
sti, ki radi berejo knjige in ve
mo, da jih ne bo malo. Gotovo 
ste že radovedni, kdo je dobil 
nagrade Celjskega tednika. Pri 
prvih dveh nagrajencih se ni
smo mogli odločiti, komu bi 
prisodili prvo nagrado, zato 
smo žrebali in izžrebali takole: 

2000 dinarjev prejme Tea 
Butinar iz Celja; 

1000 dinarjev bosta dobila 
Milenko Strašek iz Pilštanja in 
Lenčka Praprotnik z Vranske
ga. 

Po 500 dinarjev pa bomo na
kazali Egonu Vočku iz Kasaz, 
Slavu Kroflu iz Lesičnega in 
Milanu Jeršiču iz Teharij. 

Vsem nagrajencem prisrčno 
čestitamo. Dragi mladi bralci, 
želimo vam, da bi prvomajske 
počitnice čim lepše preživeli in 
da bi med njimi tudi našli toli
ko časa, da nam odgovorite na 
uganke, ki smo vam jih zasta
vili. Lepo pozdravljeni! 

Lepo je v naši domovini biti miad... 
Lepa je obsotelska dolina za ti

stega, ki jo pozna. Polna prirodnih 
lepot, starih gradov, se stiska ob reki 
Sotli. Lahko bi rekel, da je vsa ro
mantična. Tega se je menda zavedal 
tudi Anton Aškerc, ko je služboval 
v Podsredi in ko je napisal znani 
ciklus pesmi »vStara pravda«. 

No, in talko smo trije prijatelji 
sklenili, da si za 1. maj ogledamo 
Obsotelje. Rečeno, storjeno! 

2e se je sonce prikazalo izza hri
bov, ko nas je babica prebudila: 

»No. fantje, iti bo treba. Sonce je 
že visoko.« 

Vstali smo iz dišečega sena in kar 
vsi trije naenkrat odlomastili po 
majavi lestvi. Iz majhne kuhinje s 
kmečko pečjo je vabljivo dišalo. Ko 
smo otepali kruh in kavo, se nam 
je stara mama prijazno smehljala: 

»Lepo vreme bosie imeli. Pa po
časi hodite, saj se vam nikamor ne 
mudi.« 

Poslovili smo se in že smo se spu
ščali po strmem klancu navzdol. 
Pred nami je bila vsa dolina, lepa, 
nenavadna s svojo novo progo. Ko 
smo nato nekaj časa hodili po 
prašni cesti, smo kmalu zagledali 
tudi novo postajo v Imenem. Pa smo 
hitro stopili naprej. Naš cilj je bil-, 
da si ogledamo staro lekarno v 
Olimju, ki je bila nekoč last meni
hov. V veliki dvorani, kjer je bilo 
vse polno raznih stekleničk, so bile 
po zidovih slike menihov, ki so bili 

vešči zdravilstva. Debelo uro smo si 
ogledovali razstavljene predmete, 
nato pa odrinili v Podčetrtek. 

2e od daleč nas je pozdravljal 
stari grad nad trgom. Ker je bil 
silno vabljiv, smo pospešili korake 
in kmalu smo stali pred ogromnimi 
vrati. Prijel sem za železni tolkač 
in močno potrkal. Vrata so se od
prla. Znašli smo se na velikem, pro
stornem dvorišču. Ko nas je potem 
neki fant odoeljal na teraso, smo 
ostrmeli. Koliko majhnih vasi in 
gradov! Deček, ki nas je tja pri
peljal, nam je pripovedoval, da se 
od tam vidi celo v Zagreb. Nato 
nas je popeljal po stopnicah na
vzgor, nam pokazal še star top, mi 
pa smo se kmalu poslovili. Odšli 
smo v trg. M n o g o novega smo vi
deli. In ko smo stopali proti novi 
postaji v Imenem in ko sem videl 
vlak, ki je pripuhal počasi in varno, 
me je iz premišljanja zbudil pri
jatelj: 

»Kako se to Obsotelje, ki ga vi
dimo pred seboj, razlikuje od 
nekdanjega.« 

Tudi jaz sem premišljeval o tej 
nekdaj tako zapuščeni, a sedaj že 
napredni dolini ob Sotli. Koliko so 
naredili tu za napredek Obsotelja! 
Železnico, novo postajo in v zad
njem času še in še. 

Tako smo prišli do pešpoti, ki 
vodi v gorco moje babice. »Lepa je 
naša dežela in prav je, da jo spo
znamo. Le tako bomo lahko rekli — 
poznam jo in jo ljubim,« je čisto 
tiho dejal prijatelj in se ozrl proti 
meni. 

Zavili smo na ilovnata tla, kre
nili proti gorci, kjer nas je čakala 
stara mama. 

»Naš prvi maj,« je rdela in se 
nasmehnila. Res, moj najlepši prvi 
maj. 

Milenko Strašek, 
Lesično, Pilštanj 15 

Fantek ima v rokali v papir zavito pomarančo In kozica mu jo Je trenu
tek nato, ko smo posneli fotografijo, zgrabila in pojedla. Fantek pa se 

je — zasmejal! 

Vragova luknja 
Blizu Ponikve pri Grobelnem je 

precej znana jama, ki ji pravimo 
Vragova luknja. Neštetokrat so mi 
pripovedovali, da so v tej luknji ne
koč živeli hudički. In prav toliko
krat, kolikokrat sem to zgodbo sli
šala, sem odgovorila, da tega ne 
verjamem. 

Pa me je nekoč radovednost le 
premagala. Očka mi je o čudni jami 
tudi že pripovedoval in zato sem 
ga nekega lepega dne le preprosila, 
da me je peljal pred tisto jamo in 
mi obljubil, da mi jo bo tudi raz
kazal. Nekam s strahom sem opazo
vala »priprave«. Vzel je namreč žep
no svetilko in ko sem se spomnila 
na temo, me je v grlu malo stisnilo. 
Pa vendar tega nisem hotela pri
znati očetu, ki me je z nasmeškom 
opazoval. 

Krenila sva proti j^mi . Nič po
sebnega se ni zgodilo, le moj strah 

je ob lepem soncu skopnel. Ko pa 
sva stala pred jamo in ko je očka 
odšel naprej in sem ostala sama 
zunaj, sem se komaj premagala, da 
sem stopila za njim. Takoj, ko sem 
vstopila v jamo, sem ostrmela. V 
njej je namreč polno majhnih kap
nikov, ki sem jih tedaj prvič videla. 
Tako lepo je bilo, da sem se le stež
ka ločila od njih. 

Ko sva z očkom nato korakala 
proti domu, sem se počutila kot ve
lik junak in spet sem rekla, da ne 
verjamem, kar mi je očka pravil, 
da so v jamo nekoč metali mrho
vino hudičkom. Vem, da tudi on ni 
verjel, da so v njej živeli hudički, 
in bila sem vesela, da so ljudje da
nes veliko bolj pametni. 

Helena Zdolšdc, 
Okrog 16 
Ponikva pri Grobelnem 

S e d a j z u e e n j e m ^ 
k a s n e j e z d e l o m 

Danes praznujemo Prvi maj po
vsem drugače, kot so ga naši starši. 
Takrat so delavci čutili, da bodo le 
z odločnostjo izboljšali življenje se
bi in svojim dragim. Praznovali so 
prvi maj kljub temu, da niso imeli' 
prostega dne. In ko so zato morali 
zapustiti tovarne, niso klonili. Klo
nili niso niti tedaj, kadar so gledali 
jokajoče otroke. Vendar so se borili 
zanje. Borili so se za to, da bi jim 
bilo lepše. 

Prvi maj 1959. leta. 
Ob pločnikih stoje visoki slavo

loki, v lahnem vetru plapolajo za
stave, ki so v soncu videti še lepše. 
Mesto je praznično. Tudi okna so 
okrašena z zelenjem in zastavicami. 

Ljudje, ki se sprehajajo p o cestah, 
se mi zdijo praznični, čeprav tega 
ne presojam po oblekah. V vseh pre
kipeva veselje svobodnega človeka, 
svobodne domovine, veselje dolgo 
pričakovanega praznika 

Sedim pri mizi in berem čestitke 
kolektivov. Skoraj ves časopis je 
natisnjen s takimi čestitkami. Nekaj 
sem vprašala očeta, ki je sedel na
sproti. Prisedel je, roko mi je polo

žil na ramo. Ko sem občutfla njego
vo toplino, je tudi mene toplo pre
vzelo. Na ustnicah mu je zaigral 
smehljaj in njego\-e oči so bile vi
deti nenavadno prijazne. 

Nato pa mi je začel pripovedo
vati o tem, kako so praznovali prvi 
maj pred leti, kako ga je praznoval 
on in kako ga bomo praznovali mi. 

»Sedaj ga praznujete z učenjem, 
kasneje ga boste z delom.« 

Ko sem tisti večer legla v po
steljo, nisem mogla zaspati. Očetove 
besede so se mi vtisnile v spomin. 
Kar nekako sem videla, kako so se
deli in proslavljali prvi maj s krom
pirjem, ki je bil na mizi. 

Tisti večer sem še bolj vzljubila 
očeta, njegov od dela razorani in 
prezgodaj postarani obraz, na kate
rem je zapustilo sled dolgoletno de
lo in trpljenje. Tudi on se je boril 
skupno s tistimi, kis o bili priprav
ljeni žrtvovati vse za nas. Majhen 
delec celote, vendar zame pomeni 
mnogo, zelo mnogo. 

Tea Butinar, 
Celje, Vodnikova 9 

Stanko Lorger med pionirji 

Pri razpisu zadnjih nagrad smo 
mladim bralcem obljubili preseneče
nje. In res smo z njim tudi postre
gli. V nedeljo smo se zbrali pri 
Atletskem društvu »Kladivar«, kjer 
so vse lepo pogostili, največje vese
lje za vse pa je bilo, ko je tovariš 
Stanko Lorger odgovarjal na vpra-
:šanja pionirjev in pionirk, ki so se 

..zbrali okoli njega. Vsi so dobili za 
siagrado še knjigo o razvoju celjske 
atletike In tovariš Lorger jim je va
njo napisal posvetilo. Razpoloženje 

.]e bilo veselo in dneva ne bomo hi
tro pozabili. Atletsko društvo »Kla
divar« pa je nagradilo z orodjem za 

rezljanje še Ivana Zoharja iz Latko-
ve vasi, ki ga je določil žreb. 

Ivan nam je napisal pisemce, ki 
ga danes tudi objavljamo: 

Vsi nagrajenci Atletskega društva 
»Kladivar« se želimo zahvaliti dru
štvu in uredništvu »Celjskega ted
nika«, poleg tega pa najboljšemu 
športniku Jugoslavije Stanku Lor-
gerju, ki je kljub zaposlenosti po
svetil nam pionirjem nekaj svojega 
dragocenega prostega časa. Jaz pa 
se Atletskemu društvu »Kladivar«, 
tovarišu Lorgerju in tudi Celjskemu 
tedniku še posebej zahvaljujem. 

Ivan 2ohar 

Smešnice 
TOČNO PO UKAZU 

Snažilka se je jezila nad učenci^ 
.ki so hodili z umazanimi čevlji v 
-uzred: 

»Obrišite si vendar noge!« Jane-
K.zek ne bodi len, hitro sezuje čevlje 
F. si obriše noge v predpražnik in ne-
i dolžno vpraša: »Je zdaj dobro?« 

VLJUDNOST PA TAKA 
^' Mož pravi ženi: »Tisti, ki sedijo 

.na večjih stolih mnogo več zaslu
tijo kot jaz, ki sedim na majhnem.« 

Trenutek nato se je oglasil Mišo 
Mi je sedel v velikem naslonjaču: 

»No, očka, pa še ti sedi vanj, da 

boš več zaslužil« in se vljudno pre
stavi na manjši stol. 

CE JE OČKA RADOVEDEN 

Očka: »Marjan, kaj je na svetu 
manj kot sto let?« 

Marjan: »Televizija!« 
Očka: »Kaj še?« 
Marjan: »Radio!« 
Očka: »In kaj še?« 
Marjan: »Jaz, pa ti, pa mamica.« 

Prvi dve smešnici je napisala 
Irena Sumeč iz Bukovžlaka 16. tretjo 

pa Anica Seme iz Žalca. 

Naša češnja 
Naša češnja je res smešna. 
Komaj cvetje je dobila, 
že je goste povabila. 

Prišle drobne so čebele, 
čmrlji in pa sitne ose, 
da bi se napile rose. 

Prišle ptice so sinice, 
vrabčki še vsiljivi, 
drozgi ljubeznivi. 

Kosi pa so sporočili, 
da kot po navadi 
prišli bodo na trgatev 
tudi letos radi. Š V R K IN V R A B E C 

P E T E L I N 
Pri nas doma nismo nikoli v skr

beh zaradi jajc. Imamo namreč več 
kokoši — štajerk, ki pa so silno hu
de. Posebno l>ojevitl so petelini. 

Tako sva nekega jesenskega dne 
s sestrico pasli živino. Sestrica se je 
igrala in ni videla okoli sebe niko
gar, le v igračke je strmela in jih 
prestavljala. Naenkrat sem opazila, 
da proti njej teče naš petelin, in ker 
sem vedela kakšne »narave« je, sem 
ji zaklicala, naj beži. Stekla je, pe
telin za njo, jaz pa za petelinom. 
Kljub temu, da ga je sestrica s šibo, 
ki jo je imela v rokah, udarila, ni 
nič zaleglo. Še hitreje sem stekla 
za njim. Med potjo sem hotela po
brati šibo, toda joj, že sem ležala 
na tleh kakor pobit kuža. Ko sem s? 
opomogla in pogledala okrog sebe, 

sem videla, kako je sosed, ki je pa-
sel na travniku blizu naju, z bičem 
švrkal po petelinu . . . 

Toda mislite, da se je petelin spa
metoval? Kaj šel Dan za dnem nas 
je napadal. Ko pa je nekega dne na
padel še mene, očka ni več strpel. 

Šel je in mu zavil vrat. 

Sinkovič Anica, Buče, 
Vrenska gorca 29 

P e s B o b i 
Bobi je bil naš pes; lep, močan 

pes ovčar. Drug drugega sva imela 
zelo, zelo rada. Bil pa je še pa
meten povrhu. Očka ga je mar
sikaj naučdl. Vsi smo bili nanj 
ponosni. Marjanca je bila še ta
krat majhna in je v rokah imela 
veliko kost. Bobi je menda mislil, 
da jo ponuja njemu, hlastnil je 
proti njej, jo zgrešil in ugriznil 
Marjanco v nos, da se ji še danes 
pozna. 

Od takrat naprej je bil doma 
vedno priklenjen in je pKDstai zelo 
hud. Otrok nd več maral in še jaz 
sem se mu komaj upala pribli
žati. Potem se je neko jutro ma
ma vrnila brez njega. Povedala 
nam je, da ga je morala pustiti 
prii konjedercu in glas se ji tresel 
pri tem. Dolgo, še danes, nam je 
za Bob i jem hudo, saj je bil do ti
stega dogodka z Marjanco in ko
stjo dober prijatelj nam vsem. 

Cretnik Milena 
Celje, Selce 20 

Naše športno društvo 
Vsi otroci se zelo radi bavimo s 

športom. Moji prijatelji in jaz smo 
po navadi vse popoldne dirjali za 
žogo. 

Ko smo nekoč spet brcali žogo, je 
nekdo predlagal, da bi ustanovili 
nogometno društvo. Menili smo, da 
nam je nekaj takega potrebno. Za
torej smo prenehali z igro in po 
dolgem razpravljanju končno izvo
lili odbor, ki bo društvo vodil. V od
boru so bili samo: predsednik, taj
nik in -blagajnik in zato smo dru
štvo imenovali »Triglav«. Ker se je 
že mračilo, smo sklenili, da bomo 
sestanek nadaljevali naslednji dan. 
Takrat smo se odločili, da bomo v 
deževnem vremenu trenirali v zapu
ščenem hlevu in tako je društvo 
imelo vse, kar mora imeti, le članov 
je bilo malo. 

Vendar smo dobro napredovali. 
Imeli smo več »silno pomembnih« 
sestankov in kmalu nam je postal 
nogomet predolgočasen. Tako smo 
nekoč slišali za košarko . . . 

Takoj smo se odločili, da začne
mo igrati to novo igro. Beseda ko
šarka nas je spominjala na koš za 
prenašanje listja, ki smo ga posta-

Kadar 
ozeleni bukev 
Bilo je 1945. leta. 
»Ali je bukev v Spančevi dragi 

že zelena? . . .« je pisal oče za prvi 
maj tistega leta. 

Vsako leto sta šla z mamo preko 
travnikov, mimo Zabojnika, pa tja 
do Zahomcev v Spančevo drago, 
kjer sama sredi borov in smrek kra
ljuje velika in zelena bukev. Natr
gala sta vejic in jih odnesla domov, 
da smo med zelenjem slovesno pra
znovali prvi maj. 

Ta dan je imel oče najrajši. 
Kdo pa bo šel letos z nami? Kdo 

bo pripovedoval o svobodi in maju? 
Nihče več ne bo znal pripovedovati 
tako, kot je znal naš očka. Pa ven
dar tudi letos ne bomo pozabili 
nanj in na njegov praznik. Molče 
bomo šli vsi, mama, brata in jaz tja 
preko travnikov v Stpančevo drago. 
In spet bomo natrgali vejic in jih 
odnesli na njegov grob. Tam jih bo
mo zasadili v zemljo v spomin nanj 
in na njegov najlepši dan v letu — 
1. maj. 

Lenčka Praprotnik, 
Vransko, Brode 19 

vili na tla in vanj metali žogo. Ra
zumljivo je, da smo imeli lepe re
zultate, kajti tisti, ki tega velikega 
koša ni zadel, je moral biti že silno 
neroden. 

Kmalu so starejši opazili, kako s! 
predstavljamo košarko. Smejali so 
se nam. Toda kasneje so nam raz
ložili, kako se košarka igra in mi 
smo jo kmalu igrali pravilno. Nihče 
več se nam ni smejal . . . 

Za naše društvo pa so izvedeli 
tudi starejši otroci, ki se z nami ni
so hoteli družiti in so nas na račun 
društva vedno zbadali. Morda je bil 
to vzrok, da je sloga v društvu za
čela popuščati. Prepirčki so bil! 
vedno pogostejši, dokler ni društvo 
povsem razpadlo. Meni pa je še da
nes žal za njim. 

Petko Praprotnik, 
4. razred, Vransko 136 

Uganke, ki lahko 
prinesejo nagrado 
Biserne brez kril čebele 
snoči stiha priletele, 
noč na travi prenočile, 
davi v sonce se poskrile. 

Sredi polja jasen grad; 
nima oken, nič ni vrat; 
bogatini pridejo, 
okna z zlatom zazidajo. 

Bela nožica, 
zelena devica, 
glavo je sklonila, 
lase razpustila. 

Kita. zvita 
iz sladkega žita. 

To pot bodo naši mladi bral
ci trli orehe. Rešite vsaj eno 
od teh ugank, rešitve pošljite 
na uredništvo Celjskega tedni
ka in lahko se boste potegovali 
za knjižno nagrado, ki jo bo 
prispevala »Mladinska knjiga« 
v Celju. Vendar morate prilo
žiti še prispevek za našo ru
briko in odgovoriti na vpraša
nje: 1. Povej vsaj dve mladin
ski knjižni zbirki. 

Pri reševanju pa vam želimo 
veliko uspehov. 







Lesno industrijski komliinat 
Savinja 

ŽANJE USPEH ZA USPEHOM 

Polirni stroj v obratu za izdelovanje pohištva lahko streže priučen de
lavec in pri tem doseže večjo kvaliteto kot bi jo kdor koli zmogel z 

ročnim delom 

Z a n i m i v e števi l l (e 
• Rast podjetja se odraža v na

raščanju bruto produkta, ki se je 
dvigoval takole: leta 1957 752 mili
jonov in pol, leta 1958 nad 908 mili
jonov, leta 1959 milijarda in 105 mi
lijonov, za letos pa planirajo bruto 
produkt na milijardo 322 milijonov 
dinarjev. 

^ Število zaposlenih se je od le
ta 1957 gibalo takole: 1957 473 de
lavcev, predlanskim 527 delavcev, 
lani 593 delavcev, za letos pa imajo 
v planu 698 delavcev, ki pa ga ne 
bo treba izpolniti, ker storilnost na
rašča in nadomestuje sprejem novih 
delavcev. Storilnost oa je naraščala 
takole: predlani za 3,6 odstotkov, la
ni za 9,8 odstotkov, letos pa v pr

vem tromesečju za 13,2 odstotka. 
Letos tudi prvič že v prvem trome
sečju dosegajo letno proizvodno 
povprečje, kar pomeni, da pri njih 
proizvodnja postaja uravnovešena 
za vse leto. 

• Med zanimive številke bi bilo 
treba vnesti tudi surovinsko plat 
proizvodnje: letno razrežejo in pre
delajo 40 tisoč kubičnih metrov su
rovine. Da bi si laže predstavljali, 
koliko je to, povemo, da bi s to ko
ličino napolnili 3 tisoč železniških 
vagonov z lesom. 

LESNOIIS D U S T R I J S K I 

K O M B I N A T 

„Savinja" Celje 
čestita vsem svojim poslov
nim prijateljem, vsem ko
lektivom in delovnim lju
dem našega okraja k praz

niku delovnih ljudi — 

PRVEMU M A J U ! 

Stroj za luščenje furnirja je bil po lastnih načrtih izdelan doma. 
Pogled v sodarno, kjer bodo letos izdelali ca. 350 tisoč embalažnih sodov 

NENEHNI VPLIV 
orgarov 
upravljanja 

Kako se je delavski svet podjetja 
nenehno zanimal za vse probleme 
in naloge v podjetju dokazuje že 
samo to, da so v preteklem letu 
imeli 14 rednih sej. Da pa bi ti or
gani laže opravljali svojo dolžnost, 
so organizirali več predavanj. Za 
vodilne delavce v podjetju so orga
nizirali tečaj, ki ga je obiskovalo 46 
ljudi. Poleg tega so za mlade delav
ce organizirali seminar, ki ga obi

skuje 44 mladih delavcev. Kolektiv 
se s pridom poslužuje predavanj in 
tečajev, ki jih prireja ljudska uni
verza. 

Delavski svet, to so v povprečju 
mlajši ljudje, se živo zanima za vse 
probleme, obravnava vse tekoče na
loge od nabave surovin, prek pro
izvodnje in prodaje, investicijske po
litike itd. 

Zunanji pogled na del obratov lesno industrijskega podjetja »Savinja« 
na Spodnji Hudinji 

vl.LETIH VELIK RAZVOJ 
Lesno industrijski kombinat »Sa

vinja« v Celju dela v sedanjem ob
segu šele sedem let, od oktobra 1953. 
Takrat se je tedanji LIP preimeno
val in razširil svojo proizvodnjo. 
Danes je »Savinja« eno največjih 
lesno industrijskih podjetij v Slo
veniji. Razvoj tega kombinata je 
viden že od zunaj, saj se je s svo
jimi objekti raz^astel izven nekda
njih mej »žage« na Hudinji in s 
svojimi napravami daje zares videz 
prave industrije. 

Kolektiv podjetja je v omenjenih 
sedmih letih uspel na področju pro
izvodnje preiti od obrtne proizvod
nje na industrijsko. Svoje obrate 
celo vrsto so jih v tem času izključ
no z lastnimi sredstvi zgradili na 
novo. uspeli mehanizirati do te me
je, da lahko govorijo o proizvodnji 
na tekočem traku in da celo vrsto 
mizarskih in drugih del spravljajo 
s stroji priučeni delavci. Tako n. pr. 
v obratu za proizvodnjo pohištva 
zahvaljujoč temu napredku, dela 
vrsta žena in deklet. Čeprav vsi za
posleni v tem obratu niso izučeni 
mizarji, so izdelki odlični, kar do
kazuje dejstvo, da so večji del svoje 
proizvodnje prodali na inozemskem 
tržišču. 

Lesno industrijski kombinat »Sa
vinja« ima danes sedem obratov: 

# 2 A G 0 , ki dnevno zreže od 100 do 
140 kubičnih metrov hlodovine v 
deske in tehnični les za prodajo na 
tujem in domačem trgu, ter za pre
delavo v lastnih obratih. 
^ FURNIRNICO, ki se je v novih 
prostorih in z domačimi stroji raz
vila od male delavnice v velik obrat, 
kjer letno izdelajo okoli 800 m^ ple
menitega in okoli 2.000 m^ luščene-
ga furnirja. 
4 Obrat za proizvodnjo POHIŠT
VA, izdeluje na tujem tržišču zelo 
iskano blago. Ta obrat je mehani
ziran in proizvaja letno 400 milijo
nov vrednosti. 
4 Obrat za GALANTERIJO proiz-
vaja domala vse za izvoz, pri čemer 
za surovino predeluje tiste kose le
sa, ki so jih nekoč imenovali odpad
ki in so jih za mal denar prodajali 
potrošnikom za kurjavo. 
^ Najmlajši je obrat SODARNA, 
kateremu v tem času posvečajo naj
več skrbi. Tu proizvajajo embalažne 
sode izredne vzdržljivosti in lahko
te. Za ta izdelek je podjetje do
bilo v letu 1958 »jugoslovanskega 
Oskarja za embalažo«. 
^ Obrat STROJNICA je spričo me
hanizacije, ki prevladuje v njihovi 
proizvodnji, seveda nujna potreba 
za vzdrževanje strojnega parka. 









P O M L A D N A R O D O V V A F R I K I 
v zadnji številki smo preleteli 

temačno preteklost črne Afrike, 
ko je bil ta kontinent rezervoar 
za lov na »živali, ki govorijo«, ko 
je bilo vsako krzno diivjadi več 
vredno od življenj v črnskih va
seh. Se še spominjate filmov iz 
preteklosti? Vse kar je bilo pred 
desetletji posnetega o Afriki, ra
zen kulturnih in zmanstvenih fil
mov, je služilo enemu samemu 
namenu: Vzibuditi belcu vtis, da 
je več vreden, da so Afrikanci 
divjaki, ki so se »po pomoti« mno
žili na našem planetu . . . 

Boj svobodnega sveta zoper naj
hujšega sovražnika svobode, proti 
fašizmu se je najprej začel v 
Afriki. Siromašna, goloroka Eti
opija se je prva dvignila proti 
Musoliniju. V očeh svobodoljub
nega sveta se je vse bolj in bolj 
začelo razraščati spoštovanje do 
temnopoltih ljudi. Od takrat se 
je v Afriki neprestano širil orga
niziran odpor proti kolonializmu, 
proti suženjstvu, izkoriščanju in 
rasnemu razlikovanju. Ne samo 
črni piloti v letečih trdnjavah 
ameriških zračnih sil, tudi ne
ustrašeni jurišniki v oddelkih ko
lonialnih čet angleške vojske so 
v zadnji vojni pomagaM rušiti 
zloveščo trdnjavo osi. Boj črnih 
vojakov v zadnji vojni pa je bil 
več kakor pomoč ogroženi Evropi, 
bil je boj za svobodo Afrike same. 

Takoj po končani vojni sta se 
na političnem zemljevidu Afrike 
pojavili dve svobodni državi. Eti
opija in liiberija. Ena na vzhodu, 
druga na zajjadu kontinenta. Vmes 
pa je začelo vreti povsod. Najprej 
je vzplamtelo na Madagaskarju, 
toda nalet je bil še preslaboten. 
Uspešnejši so bili Arabci na se
veru celine. Egipt se je otresel 
nadvlade, prav tako Tunis. Sle
dila je Libija dn Sudan. Južno
afriška unija se je tudi osamo
svojila, žal v škodo črncev, toda 
za kako dolgo? V Keniji je bil 
upor krvavo, a ne dokočno za
dušen. Osvobodile so se Gana in 
Gvineja. Okoli 110 milijonov lju
di v Afriki, torej polovica vsega 
prebivalstva, živi petnajst let po 
zadnji vojni svobodno. Svoboda 
vznika v Afriki na različne nači
ne. Ponekod z osvobodilnimi boji, 
drugod na parlamentaren način, 
pa spet pod pritiskom svetovne 
javnosti in zaradi naraščanja za.-
vestnih sil v kolonijah, koloniali-
stične države postopoma opuščajo 
svoje afriške kolonije. 

Letošnje leto bo prineslo ne
odvisnost novim afriškim pokraji
nam. Svoboden bo Togo, samo
stojna bo Nigerija. Tudi belgijski 
Kongo v osrčju celine bo neod
visen. Na vzhodu se bo otresla 
skrbništva Somalija in tudi M a 
dagaskar se bo končno izvil iz 
spon. Tem državam bodo kmalu 
sledile Rodezija, Jugozahodna Af
rika, federacija Mali, Mozambik, 
nekdaj tako FK)šastno opisovana 
Angola, Kenija, Uganda itd. Na 
severu se Alžirski Arabci že leta 
borijo zo svobodo in seimostojnost, 
v Južni Afriki gorijo belcem tla 
pod nogami. Padajo nove in nove, 
toda nič več brezupne žrtve. Nič 
več ni Afrika dežela, kjer belec 

skrivnostno izgine v pragozdu kot 
žrtev maščevalnih črncev. Afri
čani so hitro osvojili civilizacijske 
metode ibelcev. Ne plazijo se ne
slišno za karavanami, temveč pri
hajajo s pooblastili svojih bratov 
v parlamente in zahtevajo Afriko 
za Afričane. 

Ne imenuje syet tega desetletja 
za desetletje Afrdike. »Živali, ki 
znajo govoriti«, so si znale pribo
riti svoj prostor na soncu. Danes 
v mnogih pokrajinah bel natakar 
postreže čmemoi gostu. Evropski 
diplomati govorijo v čisto drugač
nem tonu s potomci nekdanjih 

sužnjev, tistih milijonov trpečih, 
izven zakona postavljenih ljudi, 
ki so jih pred dvema stoletjema 
še kovali v težke verige, jih na 
silo pokrščevali, jih v kazenskih 
ekspedicijah trebili huje kakor 
divje živali. Afrika ima politike, 
ki jim prisluhne svet. Cesar Haali 
Salasie, premier Naser, črnski vo
ditelja Ture, Nkrumah, Mbova, 
Awolowo, Boganda, Senghor, Ny-
verere, Banda in še mnogi drugi, 
so ljudje, ki v imenu svojih ljud
stev nastopajo ne samo v afriški, 
tudi v svetovni politični areni-

Boj črne Afrike še ni končan. 
Toda zdaj je bitka vedrejša, pol
na zmagovitih perspektiv. V mno
gih, že svobodnih deželah se bije 
boj za socialno in ekonomsko 
boljše odnose. Svet, ki je še vedno 
razdeljen na dva tabora, je začel 
tekmovati za naklonjenost črne 
celine. 

Jugoslavija, ki je vedno stala 
na strani borcev za svobodo Afri
ke, ima tam doli 'polno prijatelj
skih ljudstev. 

Govornica na ženskem shodu 
in črnski sodnik 

Z a k a j je n e b o p l a v o ? 
Sinj ina neba nastaja zaradi ipr-

šitve sončnih žarkov ob najmanj
ših delcih atmosfere, ki jih ime
nujemo tudi zračne molekule. V 
beH sončni svetlobi so združene 
vse barve, kar jih poznamo. Naj
lepši dokaz, da je to res, je mav
rica, ki se ob deževnih dneh tako 

čudovitih barv razteza čez obok] 
neba. 

Barve pa ne zazmava znanost 
samo po tem, kar je mogoče vi
deti. Naj se vam še tako čudno 
zdi, barve imajo valovne dolžine. 
Talko ima rdeča barva večjo va
lovno dolžino od plave, 'ki ima 

DTav za prav že kratko valovno 
dolžino. Zračne molekule pa ce
pijo kratkovalovne delce sončne 
svetlobe, zato je naše nebo podne
vi plavo. Zelo napačno je mišlje
nje nekaterih ljudi, da je nebesna 
sinjina odsev plave barve morja. 
To je res, toda v obratnem smi
slu. Sicer pa barvi morja dajejo 
tudi druge naravne posebnosti 
značUne tone. Cemu je Sredozem
sko morje bolj plavo od Sever
nega morja, čeprav se nad obe
ma razteza nebo enake barve? 

Sinjina neba pa ima svoje od
tenke. Več, oziroma gostejši ko 
so zračni delci, bolj plavo je nebo. 
Piloti, ki letijo v velikih višinah, 
dobro poznajo pojav, da v viso
kih predelih zemeljske atmosfere 
nebo ni več plavo, temveč že čr
no. Cma ho okolica vsemirskih 
»mornarjev«, ko bodo zapustili 

zemeljsko atmosfero. Ker pa je 
nad morji zrak gostejši, je nad 
oceani tudi nebo bolj plavo, ozi
roma sinje. V hribih dobiva nebo 
temnejši, sivkast barvni prizvok. 
To so torej vzroki, da je nebo 
p l a v o . . . 

SE BOSTE SLI SONCU NAPROTI... 

PIRAN sî eL'n'-sKe momarice 
Ni še čas za dopuste, čeravno se 

v bližnjem kopališču Fiesi najbolj 
pogumni (ali pa posiljeni) že krep
ko namakajo v morju. Toda Sloven
sko Primorje ima že precej turistov, 
ki prihajajo soncu naproti. Zdaj, ko 
se je v Primoriu razbohotila po
mlad, je za sprehod in ogled kraja 
najlepše. Poleti, ko pritisne vročina 
in puhti od razgretega kamenja, se 
marsikomu ne da stikati za piran
skimi znamenitostmi, ker pač vsi 
iščejo najbližjo pot v ohlajajoče va
love Jadrana. 

Kaj vse je mogoče videti v Pira
nu? 

Z vzhodne strani je mesto opasa

li no s starimi, deloma še dobro oču-\ 
fvanimi obrambnimi zidovi, ki so biU\ 
f zgrajeni v devetem stoletju, v dobi 
'• benečanskega gospostva pa so biti ' 
^okrepljeni. Benečani so Piran osvo-
^jili leta 1283. Hiše v mestu, zlasti 

na Punti, so pravi zbir raznih vpli
vov, v katerem času in kakšen slog 
so pač zastopali gospodarji mesta. 
Najdete benečanski slog, gotske de
tajle in lombardska okna. Tudi ne
kaj srednjeveških stavb je še oču
vanih. 

Središče mesta je Tartinijev trg. 
Tu je tudi spomenik Giuseppa Tar-
tinija, ki je bil doma iz Pirana in 
živel v sedemnajstem stoletju. Stol
na cerkev je bila zgrajena v štiri
najstem stoletju in je bila dve sto
letji pozneje obnovljena ter razšir
jena. Ob njej je znamenita krstilni
ca, grajena na osem vogalov. 

Piran ima tudi muzej z dragoce
nimi arheološkimi, etnografskimi in 
zgodovinskimi zbirkami. Poseben 
oddelek je posvečen Tartiniju. 

, Odkar je po sinjem Jadranu za-
' plul prvi hrastov brod s slovenskimi 
i mornarji, ob teh obalah plujejo na-
' ši ljudje. Dolgo časa sicer samo v 
. ribiških barkah in na ladjah tujcev. 
* danes pa je Piran metropola Slo-
••• venske plovbe, ki je razpredla svojo 
' plovno mrežo po vsem svetu. V Pi-
^ranu je srednja pomorska šola in 
; manjša ladjedelnica, nadalje znana 
• tovarna mila »Salveti«, tovarna 
i'»Začimba«. Piran je matična tuka 

vedno večjega števila čezoceank in 
znanih turističnih ladjic: jahte 
»Burja« in jadrnice »Lastovke«. 

M. Jagodic 

Naše morje je vredno ut 
Res je, da tujski promet na naši 

obali iz leta v leto narašča. Vemo 
pa tudi, da nam še vedno ne pri
naša tistih tujih denarcev, ki so 
jih deležne druge turistične dr
žave. 

Pred tedni se je mudiila pri nas 
skupina strdkovnjakov iz Orga
nizacije združenih narodov, ki je 
ugotovila: 

• Da je naša obala tako lepa 
in privlačna, da nima tekmeca na 
svetu. 

• Da ne znamo prilagoditi tu
rizma za petičnejše goste in sto
rimo premalo, da bi jih privabili. 

• Da so naši ljudje gostoljub
ni, gostinci prijazni, toda prepo
časni. 

• Da priliv deviz ni v skladu 
s številom turistov iz posameznih 
držav Evrope. 

Tako je. Tudi strokovnjaki so 
povedali na glas, kar sami na ti
hem dobro vemo. Recimo: 

Največji obisk na Jadranu je 
čez poletje iz Avstrije in Nemči
je. Avstrijci pK)vprečno potrošijo 
od 600 do 800 dinarjev, Nemci 

po 1.000 dinarjev. V prilivu tujih 
deviz v Jugoslavijo je odstotek 
mark in šilingov minimalen. Ame
ričani, tako trdijo člani skujnne 
strokovnjakov, trosijo po svetu 
I>etkrat več na dan. 

Toda naša obala ni pripravlje
na za te petičnejše, radodamejše 
in zahtevnejše goste. Strokovnja
ki priporočajo več sodobnih ho
telov, boljše prometne zveze, hi-
droplane in vodne gliserje za zve
ze med turističnimi mesti. Pripo
ročajo gradnjo motelov, redne 
dnevne zveze z Italijo med Du
brovnikom in Splitom Zavzema
jo se za izposojevalnice avtomo
bilov, kajti Američan je v avtu 
in želi videti i>oleg obale tudi no
tranjost dežele, ki jo obišče. Stro
kovnjaki so bili navdušeni nad 
lepotami obale, nad prijaznostjo 
in gostoljubnostjo naših ljudi, ni
so se pa strinjali z počasnostjo 
našiih gostincev. Pravijo, da ne 
dajejo videza ljudi, ki strežejo po 
vsaki želji turista, ki je priprav
ljen vsako uslugo in željo plačati. 

Kaže, da ima Organizacija zdru
ženih narodov strokovnjake za 
pomoč pri razvoju tuirdzma, ki 
znajo streljati v 6mo . . . 

J. K. 

Tuji turisti so navdušeni nad Jadra
nom, nad toploto morja, lepoto na

rave in — »cenami«. 

Smeh pod Alpami 
v majhni vasici pod Alpami 

je pred leti lepo živela družina. 
Lahko bi rekli: »Uživali so vi
sok standard,« ali še bolje, 
»prelepi mir, vsemogoče dobri
ne in zraven visoko življenjsko 
raven.« Morda zato, ker so bili 
v družini samo moški. Da v 
družini ni bilo predstavnic než
nega spola je le na videz čud
no, sicer pa ne. Vedeti namreč 
moramo, da ne gre za družino 
v navadnem pomenu besede. Ne 
gre za družino, kjer tulijo otro
ci: temveč za družino, kjer tu
lijo volkovi in druga divjad. 
Znotraj družine in izven nje. Za 
lovce gre! Na zunaj podobne 
vsem ostalim lovcem. Tudi oni 
so. čeprav doma pod Alpami 
pripovedovali malo verjetne 
zgodbe, neslane »vice« in žive
li drugače kot ostati zavedni 
državljani. Seveda le v okviru 
svojih lastnih družin (tokrat v 
pravem pomenu besede). Stari 
lisjaki, naivneži in tudi mdajši 
člani pa kot lovci niso opravi

čili naslova »zavedni lovci«. In 
tako je pod Alpami počila 
»bomba«, da že dolgo ne taka. 
Za njih bi tudi eksplozija pra
ve atomske bombe ne pomenila 
takega udarca. Družina je 
namreč razpadla. Razorožili so 
jo! Kakšno ponižanje in sra
mota za ponosne člane »mo
škega oboroženega zbora«. 
Vendar so se potolažili. Sebi 
in drugim so priznali, da so ga 
lomili, uganjali samovoljo pa 
trpeli nered in nesnago v dru
žini. Saj ni čudno, ko v vsej 
družini ni bilo ne ene ženske. 
(Pravijo pa. da kljub temu 
poduku ne bi vzeli v družino 
ženske. Ceš, zasledovanje div
jadi po gozdu z ženami bi bilo 
vse prej kot lov.) 

Doslej, boste rekli, še niče
sar čudnega ni pri vsej zadevi. 
Lahkomiselno so uporabljali 
orožje in povsem umljivo je,dii 
so jih razorožili. No. in kljub 
vsemu se smeji »pokropanim« 
lovcem vsa dolina. Nek hudo-

mušnež jih je primerjal z raz-
orožitveno komisijo v Ženevi 
kjer je toliko ugovorov in go
drnjanja, da se delo komisije 
vleče kot »čik gumi«. Po doli
ni pravijo, da bi največ imeli 
od te zadeve, če bi se njihovi 
lovci podali v Ženevo in z očit
nimi dokazi opozorili diploma
te in strokovnjake, da je tudi 
hitra razorožitev možna. Drugi 
jim pa predlagajo, naj se loti
jo organizacije diplomatske 
konference. Povabijo naj diplo
mate iz Ženeve v Luče. Saj bi 
razorožitvena komisija po zgle
du domače lovske družine le hi
treje sprejela sklepe o splošni 
razorožitvi. To bi bilo vsaj eno 
koristno delo, ki bi verjetno tu
di odtehtalo dosedanje slabo
sti. 

Kaže, da se lovci ne navdu
šujejo ne nad enim predlogom 
ne nad drugim. Pa vseeno, vsa 
dolina se smeji. Smeh je konč
no zdravi 

PRAZNIK V SRCU 
Praznik ni zato, ker je v koledarju z rdečim zapisan... 
Praznik je v srcu človeka, v njegovi zavesti in občutju. 

Moj oče je bil delavec. Delavec — je bilo zapisano povsod, 
kjer je moral biti naveden podatek o poklicu. Delavec je bil po 
srcu, delavec po občutju. 

Kadar vidim rdeč nageljček v gumbnici moškega suknjiča, 
se spomnim očeta. Redkokdaj sem ga videl pražnje oblečenega. 
Delal je tudi ob nedeljah, če ni, je truden posedal pred hišo. Ce 
je moral v mesto, se ni pražnje oblačil. Želel je, da bi vsi vedeli, 
kdo je . . . 

Enkrat na leto pa je oč^ oblekel snežno belo srajco. Zavezal 
si je vinskordečo kravato, ološčil čevlje, se obril, kakor da hoče 
izrezati brado s koreninami vred. V gumbnico si je zataknil rdeč 
nagelj, vzravnal se je, kakor da je pil vodo iz pomlajevalnega 
studenca... 

Enkrat v letu. Na dan prvega maja .. 


